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PRVIČ SKUPAJ

Programska konferenca Slovenske 
ku ltu rn o  gospodarske zveze in  Sveta slovenskih orga
n izac ij se je  v soboto, H. novembra , pravzaprav šele 
začela! Več ko t 200 udeležencev s im pozija  v K u ltu r
nem centru Lojze B ra tuž  v G oric i je  tokra t lahko pr- 
vič  videlo p red  seboj sliko naše manjšine. Fotografi
rale so jo  kom isije , k i so nekaj mesecev preučevale in  
zb ira le  podatke o tem, kakšno je  stanje m anjšine na  
razn ih  področjih, od gospodarstva do kulture, šolstva, 
športa, sociale itd. Dan kasneje so si v p r ilo g i P rim or
skega dnevn ika to »fotografijo« lahko ogledali tu d i 
tisti, k i  j ih  na sim poziju  n i bilo. Prava debata se se
d a j šele začenja.

M alokdo je  na začetnem sim poziju  fe b ru a rja  la n i 
verjel, da bo iz  program ske konference (PK) resnič
no k a j nastalo. P ravzapravje b il m arsikdo prepričan, 
da se bo t>se nadaljevalo le z  neskončn im i in  nepo
tre b n im i sestanki in  - če vmes ne bodo ravno vsi obu
p a li - se bo stvar pač za k lju č ila  z  o b iča jn im i ve lik im i 
besedami in  p ra z n im i fra z a m i. O rg a n iz a to r ji pa  
bodo tako in  tako celotno pobudo p rog las ili za velik, 
uspeh, saj v m a n jš in i neuspehov skora j n i -  na pa p i
rju, seveda.

Tisti, k i  so za ra d i tega po  začetnem s im poziju  na 
PK p o z a b ili a l i  se niso udeleževali dela po kom isijah, 
češ »treba je  delati, ne besedičiti«, pa  so se tokra t ušteli. 
PK je  b ila  res uspešna -  in  če v čem n i bila, so b i l i  za  
to delno k r iv i  tu d i tisti, k i  p r i  n je j niso sodelovali.

Uspehe sta po  koncu s im pozija  podčrta la  sama  
predsednika SSO in  SKCiZ Pahor in  Pavšič: p rv ič  se je 
zgodilo, da je  velik del manjšine začel razm iš lja ti o 
sebi in  si p os tav lja ti vprašanja o možnem razvoju. 
P rv ič  so se v to splošno g iban je  vk lju č ili vsi segmenti 
manjšine, ne glede na svetovnonazorsko a li po litično  
opredelitev. M orda je  p rav  ta spodbudna k lim a  sode
lovan ja  p ripom ogla , da so p re d s ta vn ik i p o lit ič n ih  
strank, v katere se vključuje jo Slovenci v Ita liji, sprejeli 
osnutek k rovn ih  organ izacij o skupnem predstavni
štvu Slovencev v I ta l i j i  za bazo, na ka te ri lahko oži
v ijo  pogovori o sestavi tega prepotrebnega telesa.

Težko se je  opredeliti, ka te r i je  na jpom em bnejši 
rezultat, k i  ga je  prines la  PK. M orda je  to zavest, da 
lahko  razm iš ljam o  o »skupnem m anjšinskem  do
brem« - in  to vsi skupaj. Toda to je  šele začetek. K a jt i 
negorišk i s im pozij ne tisti, k i  m u bo sledi! v tržaškem  
Narodnem  dom u konec novembra, ne bo pos tav il 
n ikak ršn ih  konkre tn ih  odgovorov na vprašanja, k i  
so b ila  odprta. Pogojev, da b i skupa j po s ta v ili določe
ne prio rite te , nam reč še nismo dosegli. G orišk i s im 
p o z ij je  naspro tno m ars ikoga opozoril, da bom o  
m o ra li še ve liko  v a d it i v d ia lo g ira n ju , poslušan ju  
drug drugega, brez predsodkov, v spoštovanju vseh, 
predvsem p a  različn ih . Da ne bodo eni im e li obču
tka, da j ih  d ru g i ne upoštevajo a li j i h  ne spoštujejo. V 
G oric i se nekateri -  ko t je  izha ja lo  iz  debate -  ža l 
temu niso m og li izogniti, ke r j ih  v tako važnih doku
m en tih , k a k rš n a  so b ila  p o ro č ila  ko m is ij, n iso  
upoštevali a li so v končn ih  p r ip o ro č ilih  celo om en ili 
spojitve in  brisanje dvo jn ikov  (brez dokazov, da gre 
resnično za dvojnike), ne da b i zainteresirane ka rko li 
vprašali.

Ko bo res vzpostavljeno neko pravo  zaupanje med 
ra z n im i kom ponen tam i in  s ku p in a m i v m anjšin i, 
ta k ra t ne bo nihče več p o d vo m il o tem, kako ve lik je  
b i! uspeh program ske konference.

Breda Susič

Konec programske konference v Kulturnem centru Lojze Bratuž

“Iskanje novega, dobrega 
in poštenega!”

Zaključna programska konferenca slovenske manjšine v Italiji, ki se je je udeležilo 
več kot dvesto ljudi, je dober obet za prihodnost, saj je celodnevna razprava v Gorici 
pokazala, da bo od manjšine same odvisna prihodnost našega narodnega telesa
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"Skupno iskanje novega, 
dobrega in poštenega," so 
besede, ki jih je na program
ski konferenci izrekel dr. Dra
go Stoka v enem številn ih 
posegov (vsaj petdeset jih je 
bilo!), ki so sledili poročilom 
na zaključnem simpoziju pro
gramske konference Sloven
cev, ki živimo v Italiji.

S to  m islijo je dr. Drago 
Stoka zajel bistvo program
ske konference, ki bo svoj vrh 
doživela konec novembra v 
Narodnem  dom u v Trstu z 
objavo zaključnih dokumen
tov, ki sicer ne bodo obve
zujoči za nikogar, bodo pa 
neka moralna obveza za vso 
manjšino, kot je programsko 
konferenco v Gorici zaključil 
predsednik Slovenske kultur
no gospodarske zveze Rudi 
Pavšič.

Predsednik Sveta sloven
skih organizacij, ki je skupaj 
z drugo krovno organizacijo, 
s SKGZ-jem, soorganiz ira l 
programsko konferenco, Ser
gij Pahor, je v svojem nagovo
ru v soboto zjutraj dejal, da si 
sam zamišlja programsko kon
ferenco našega narodnega te
lesa kot rast v živo skupnost.

Razmišljati kot skupnost 
torej, živeti kot skupnost in se 
tako in se zato tudi znati po

govarjati med seboj, poiskati 
skupne točke, na katere po
staviti trdne temelje za našo 
narodno manjšino v prihod
njem desetletju, če že ne tudi 
v daljni prihodnosti.

Številčno izjem no dobra 
udeležba na programski kon
ferenci je dokaz več, da niso 
imeli prav tisti, ki so pred do
brim letom, ko seje le-ta zače
la na Padričah, govorili, da se 
bo izjalovila, češ da imamo 
govorjenja pri nas že itak pre
več. Pokazala je, da je bila po
trebna, da je potrebna, ker se 
vsi zavedamo, kako nujno in 
koristno je danes povezova
nje med nami in enotno nasto
panje, ko gre za vse nas, za na
šo skupnost. Več kot dvesto 
ljudi, ki se nas je v soboto zbra
lo v centru Bratuž, govori o 
tem, da je za delo program
ske konference veliko zani
manje, ker je pač veliko zani
manje za našo skupno usodo.

Govoriti sedaj o tem, da 
živimo na razpotju, v težkih 
časih in v kriznem obdobju, 
je  neumestno, ker naša narod
na manjšina v Italiji (od) ved
no živi na razpotju, in sicer 
vedno tudi pred večnim vpra
šanjem: b iti ali ne biti.

Programska konferenca je 
pokazala več stvari, nekaj ti

stih, ki nas še vedno razdvaja
jo, še več pa tistih, ki nas vse 
bolj družijo. Izrazito je sicer po
kazala tudi na stvari, ki nas lo
čujejo, a dokazala je predvsem 
to, da se znamo pogovarjati, 
da jemljemo v poštev vsa mne
nja, taka in drugačna, da si 
prizadevamo, da bi drugače 
mislečega skušali razumeti.

Zm otno bi b ilo m isliti, da 
bo programska konferenca 
rešila vse naše težave in tudi 
naše vsakdanje naloge, saj 
pri njenem poslanstvu ne gre 
za to.

Kdor pa je v soboto ves 
dan poslušal tako poročila 
kot seveda tudi dopolnila k 
poročilom in javno razpravo, 
si je  lahko naredil neko sliko 
naše manjšine, ki bi jo lahko 
strnili v nekaj misli, predvsem 
pa v dejstvo, da bo prihodnje 
leto vneslo v naše skupno živ
ljenje gotove in tud i velike 
spremembe, saj bo Slovenija 
vstopila v Evropsko unijo, kar 
bo za vse nas nov izziv.

Državna meja bo počasi 
odpravljena, meje med na
mi pa je gotovo dodobra na
čela programska konferen
ca predvsem z odkritostjo, ki 
jo  je  prinesla razprava po 
poročilih .
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Spravnim 
dejanjem 
na rob!

Zadnje dni smo pri nas pri
če razpravam in daljšim zapi
som v italijanskem krajevnem 
dnevniku, predvsem pa pred
logom italijanske strani, da bi 
italijanski, slovenski in hrvaški 
državni predsedniki pred 1. 
majem 2004 napravili simbolič
no spravno dejanje in bi se po
klonili žrtvam medvojnega in 
povojnega nasilja v Gonarsu, 
Rižarni in v Bazovici pri "fojbi".

Znano je, da si za tako deja
nje že dolgo časa prizadeva ita
lijanska stran in tudi sedanji de
želni predsednik Riccardo llly, 
ki je skoraj gotovo tudi naročil 
predsedniku deželnega sveta 
dežele Furlanije-Julijske krajine 
Alessandru Tesiniju, da je letos 
na Vseh svetih dan v Gonarsu v 
neuradnem pogovoru predla
gal predsedniku Državnega 
zbora Republike Slovenije Bo
rutu Pahorju, da bi predsednik 
poslanske zbornice Casini in 
predsednik Državnega zbora 
RS Pahor opravila to simbolično 
in seveda pomembno dejanje v 
kratkem. Italijanski krajevni 
dnevnik je takoj po nedavnem 
lllyjevem uradnem obisku v Za
grebu začel pisati o tem, da naj 
bi se iz diplomatskih krogov iz
vedelo, kako bodo predsedniki 
Ciampi, Mesič in Drnovšek o- 
pravili spravno dejanje v Rižar
ni, v Bazovici pri kraški jami - 
"fojbi" in v Gonarsu. Krajevni 
italijanski politiki so vsi navdu
šeno dajali izjave, kako bi bil tak 
simboličen spravni in spomin
ski poklon žrtvam nasilja po
membno dejanje za sožitje, pred
vsem pa za dokončno spravo.

Ta zapis naj bo zato samo 
skromen prispevek k razmišlja
nju o umestnosti in pomem
bnosti morebitnega spravnega 
dejanja treh predsednikov.

Brez ovinkov lahko zapiše
mo, da si Slovenci, ki živimo v 
Italiji, resničnega spravnega de
janja državnih predsednikov in 
njihovega polaganja vencev v 
Bazovici ne moremo predsta
vljati, če bi se predsedniki po
klonili samo žrtvam pri "fojbi" 
in ne bi istega dejanja storili 
tudi na našem, slovenskem sve
tem kraju, kjer so v hrbet ustre
lili Bidovca, Marušiča, Valenčiča 
in Miloša, na bazovski gmajni 
torej.
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Okence za slovensko manjšino na noriški občini
Deželni svetovalec Slovenske skupnosti dr. Mirko Spazza- 
pan nam je  pisno sporočil, da pozdravlja "odprtje okenca 
za slovensko manjšino na goriški občini", kar ocenjuje kot 
"konkreten dokaz Brancatijeve uprave v korist naši narod
ni skupnosti." Čestitke goriškemu občinskemu odborniku 
in deželnemu tajniku SSk dr. Damijanu Terpinu za lep in 
za vse nas pomemben politični in narodnostni uspeh.

Intervju
Dr. Marija 
Brecelj
o svojem obisku 
v Argentini, 
kjer utripa tudi 
slovensko srce. 
(stran 3)

Pastirski obisk
Goriški 
nadškof 
De Antoni 
je  preživel 
teden dni 
v Sovodnjah. 
(stran 10)
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Hudi spori v Domu svoboščin

V januarju dokončni 
obračun?

ČETRTEK,  
13.  N O V E M B R A  

2 0 0 3

V italijanski političn ih kro
gih je  vladalo veliko zanima
nje za potek zborovanja Se
verne lige, ki je bilo v nedeljo, 
9. t.m , in na katerem je imel 
glavno besedo m in is te r za 
ustavne re form e U m berto  
Bossi. P redm e t n je g o v ih  
grajanj je tokrat bil predvsem 
predsednik poslanske zbor
nice Casini, ki naj bi se sam 
ali s pom očjo  svojih po litič 
nih prijateljev že pripravljal, 
da bi postal Berlusconijev na
slednik. Bossi pa je izključil 
možnost takojšnje krize osre
dnje vlade, Dom svoboščin 
pa m ora do konca p r ih o 
dnjega januarja  poskrbeti, 
da bo parlament spregovo
ril od loč ilno besedo o ustav
nih reformah, kajti v nasprot

nem primeru bo Severna liga 
izstopila iz vlade, čemur bo 
po n jegovem  nu jno  sledil 
razpis državnozborskih voli
tev.

Pomemben je bil tud i ne
deljski nastop podpredsedni
ka vlade in glavnega vod i
telja Nacionalnega zavezni
štva Finija, ki je od predsed
nika vlade zahteval, naj po
skrb i, da bo do konca ja 
nuarja prišlo do preverjanja 
dela, ki ga je doslej opravila 
vlada, naj se hkrati izvedejo 
potrebne spremembe v sami 
sestavi osrednje vlade, pred
sednika Berlusconija pa je 
opozoril, da paternalizem ne 
vod i n ikam or. Če upošte 
vamo, da zavzema zelo kri
tična stališča do politike  o-

srednje vlade tud i Krščan- 
skodemokratska unija, lahko 
rečemo, da je Berlusconijevo 
gibanje Naprej Italija precej 
o sa m lje n o  zn o tra j D om a 
svboščin, to  je vladne koali
cije, in da se že kažejo znaki 
popuščanja kohezijske sile, 
ki je bila značilna za 'po litič- 
no delo samega Silvia Berlu
sconija.

Nobena skrivnost ni, da si 
je italijanski m inistrski pred
sednik v vseh pogledil m no
go o b e ta l od začasnega 
predsednikovanja Evropski 
zvezi. N jegov šestmesečni 
mandat gre h kraju in se že 
kažejo znaki, da se utegne to 
predsednikovanje končati s 
polom ijado. V tej zvezi je do
volj, če omenimo obisk, ki ga 
je p re jšn ji teden opravil v 
Rimu predsednik ruske fede
racije V ladim ir Putin.
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Italija

Ozadje novembrskih 
dogodkov 1953 v Trstu

Letos poteka 50 let od tra
gičnih protestnih demonstra
cij od 4. do 6. novembra v Tr
stu za takojšnjo priključitev 
Trstaltaliji. Kot znano, je pari
ška mirovna konferenca iz I. 
1947 predvidevala ustanovi
tev Svobodnega tržaškega 
ozemlja. Ker se pa velesile ni
so mogle sporazumeti o ime
novanju guvernerja, se je  v 
coni A s Trstom nadaljevala 
anglo-ameriška vojaška upra
va, v coni B s Koprom in Buja
mi pa jugoslovanska vojaška 
uprava. Italija se je močno za
vzemala, da bi ji bilo dodelje
no celotno področja STO-ja, 
a je pri tem naletela na ostro 
nasprotovanje  Jugoslavije. 
Ker so zavezniki hoteli na neki 
način rešiti tržaško vprašanje, 
so v dvostranski diplomatski 
noti z dne 8. oktobra 1953 iz
javili, da bodo upravo cone A 
prepustili Italiji.

Tržaški nacionalistični kro
gi so pričakovali, da bo zave
zniška uprava takoj uresniči
la omenjeno izjavo. Zato so 
za prve dni novembra ob pra
zniku zmage v prvi svetovni

vojni načrtovali v mestu mani
festacije za takojšnjo vrnitev 
Trsta pod italijansko upravo, 
ki naj bi se v končni fazi spre
vrgle v množično vstajo. Za
vezniška uprava je dobro ve
dela za te načrte in se je zato 
odločila, da s trdo roko nasto
pi proti nasilnim demonstran
tom. Britanski general VVin- 
terton, ki je takrat načeloval 
anglo-ameriški upravi, je pro
ti dem onstrantom  uporabil 
navadne in posebne po lic ij
ske enote. V določenem tre
nutku je  prišlo tudi do strelja
nja, zlasti pred cerkvijo sv. An
tona Novega in pred vladno 
palačo na Velikem trgu. Tragi
čen obračun spopadov v ti
stih dneh je bilo pet mrtvih in 
na desetine ranjenih.

Zaostrene po litične  raz
mere so se nadaljevale. Itali
janska stran je posebno obso
dila oster nastop civilne poli
cije, ki so jo  vodili angleški ča
stniki. Zahtevala je odstrani
tev generala VVintertona. To
da višja diplomacija je ubrala 
drugo pot. Velika Britanija in 
ZDA so začele pritiskati na

Ita lijo  in Jugoslavijo, naj se 
sporazumeta o politični uso
di STO-ja. Jugoslavija je odlo
čno nasprotovala enostranski 
izvedbi dip lom atske note z 
dne 8. oktobra in je  zagrozi
la, da bo v tem primeru tudi 
njena vojska vkorakala v cono 
A. Končno so se v začetku fe
bruarja 1954 v največji ta jno
sti začela v Londonu pogaja
nja med Italijo in Jugoslavijo 
pod pokroviteljstvom Anglije 
in ZDA, ki so privedla do pod
pisa Spomenice o soglasju 5. 
oktobra istega leta. Na osno
vi tega dogovora je Jugoslavi
ja ohranila svojo upravo v co
ni B in dosegla manjši popra
vek razmejitve v M iljskih hri
bih, Italija pa je prevzela upra
vo v coni A. 26. oktobra je pri
šlo do zamenjave oblasti v Tr
stu. Predvideno je bilo, da bo 
to predajo osebno opravil ge
neral VVinterton, ki pa na slo
vesnost ni prišel, ker da mu 
italijanska stran ni pravočasno 
zagotovila varnostnega sprem
stva. Pravijo, da se je omenjeni 
general izognil slovesnosti, 
ker se je bal kakega atentata.

N apoveduje jo, da bodo 
prihodnje leto nadvse slove
sno proslavili 50-letnico vrni
tve Italije v Trst.
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5 1. STRANI

Spravnim...
M im ogrede še povejmo, 

da je bila Rižarna nacistično, 
Gonars pa fašistično tabori
šče, medtem ko je "fo jba" v 
Bazovici za veliko večino itali
janskega prebivalstva simbol 
komunističnega nasilja Titovih 
partizanov ob koncu vojne.

Italijanska stran si torej pri
zadeva, da bi do spominske
ga in spravnega dejanja pri
šlo, kar je gotovo hvalevred
no. Vseeno pa bomo zapisa
li, da bi bili zelo veseli, če bi 
italijanska stran pokazala do
bro voljo tudi na drugih, za 
nas izjemno pomembnih po
dročjih, in omenili bomo sa
mo dve, ki sta po našem mne
nju za resnično spravo goto
vo še kako pomembni. Ita li
janska stran bi torej morala 
priznati delo znane mešane 
italijansko-slovenske komisije 
zgodovinarjev, njihovo bese
dilo  vključiti v šoloobvezno 
gradivo vsaj v deželi F-Jk. Kot 
drugo stvar, ki je po naše še 
vedno odprto  vprašanje, bi 
omenili dejstvo, da Italija še 
vedno ni s sosedo Slovenijo 
zaprla t.i. "istrskega vpraša
nja", saj nam ni znano, da bi 
Italija iz mednarodnega ban
čnega računa začela črpati 
nakazani denar s slovenske 
strani za istrske begunce. 
Mnenja smo, da to Italija poč
ne, ker tako lahko s svojo so
sedo drži še vedno odprto bo
leče "istrsko vprašanje".

O  teh in seveda tudi o dru
gih zadevah velja razmisliti, 
preden vsi v en glas opevamo 
nameravano spravno dejanje 
treh predsednikov.

Resnična sprava je resna 
stvar, ki ne dopušča odprtih 
in nerešenih vprašanj. Je upr
ta v prihodnost, a spravlja lju
di z ohranjanjem zgodovin
skega spomina, ki naj vsem 
nam služi, da se nasilje nikdar 
več ne bi ponovilo.

Savdska Arabija /  Hud atentat

Tudi v Arabskem svetu 
boj med zmernimi 

in integralističnimi silami
Savdska Arabija je bila že 

nekajkrat tarča atentatov - ne 
samo proti Američanom, ki 
so tam  im eli svoje vojaške 
postojanke, pač pa tudi proti 
samemu islamskemu prebi
valstvu. V noči med 8. in 9. 
novembrom je prišlo do po
novnega sam om orilskega  
napada, v ka
terem je umr
lo 17 lju d i - 
med katerimi 
več otrok-, več 
kot 120 pa je 
bilo ranjenih.
Napadalci so 
s trem i avto
m ob ili bom 
bami povzro
čili pravi po
kol v s tano
vanjskem na
selju, v kate
rem so živeli 
predvsem Li
banonci, Sirci, Palestinci in 
E g ipčani, pred tem  pa je 
prišlo tudi do streljanja.

Oblasti v Rijadu so odgo
vornost za napad pripisale 
te ro ris tičn i mreži Al Kaidi. 
Zadnji atentat torej še enkrat 
potrjuje, da islamski ekstre
misti ne om ejujejo tarč "sve
te vojne" na predstavnike so
vražnega zahodnega sveta (v 
glavnem Američane), pač pa 
da želijo prizadeti tudi tiste 
islamske države, ki so zavez
nice zasovraženih  zahod
njakov.

Večina atentatorjev na Tvvin 
Tovvers je bila savdskega po
rekla, tako kot tudi sam Bin 
Laden. V preteklosti - pred in 
predvsem  po a ten ta tu  11. 
septembra - so Združene dr
žave Amerike očitale Savdski 
A rabiji dvoumen odnos do

Bin Ladna in n jegovih p ri
vržencev, češ da ga ščiti, mu 
namenja veliko denarne pod
pore in da se na njenih tleh 
urijo teroristi. Toda v zadnjih 
časih se je savdski prestolo
naslednik Abdallah odločil za 
trdnejše zavezništvo z Wa- 
shingtonom v boju proti med

na rodnem u 
terorizmu. Ta 
p re o k re t se 
je konkretno 
udejanjil niti 
mesec pred 
a t e n t a t i  v 
Nevv Yorku, 
ko je  k ra lj  
Fahd odslovil 
princa Turki- 
ja al Feisala, 
ki je  p o ve 
ljeval varno
s tn im  s lu ž 
bam celih 25 
let, češ da se 

je povezoval z Bin Ladnom. 
Se posebno po 11. septembru 
2001 in po le tošn jem  12. 
maju, ko je v tro jnem  napa
du na neko stanovanjsko če
tr t v Rijadu umrlo 35 ljudi, v 
glavnem arabskih priseljen
cev, pa se je zavezništvo med 
Rijadom in VVashingtonom 
še utrdilo. S tem pa seje princ 
Abdallah zameril "princu te
rorja", ki uživa v Savdski Ara
b iji, v vrstah vojske in celo 
med člani kraljeve družine 
simpatije ali celo podporo.

Zadnji atentat torej kaže, 
da je tudi v avtoritarni Savd
ski Arabiji v teku hud boj za 
oblast in prevlado, in sicer 
med zmernim Abdallahom in 
integralističnim i silami, ki so 
nak lon jene  Bin Ladnovim  
idejam in načrtom.

Breda Susič

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

Sijoč pogum prof. Albina Sirka
Res, če h i nas kdo vprašal, ali se takole na 

hitro  spomnimo koga, k i nam že kot oseba 
daje spodbudo in nas navdaja z občudo
vanjem, potem  je  ta oseba zagotovo prof. 
Albin Sirk. Oh nedavni predstavitvi njegove 
knjige Življenje na n itk i smo se še toliko bo lj 
zavedeli, da imamo opraviti s človekom, k i je  
v najpolnejšem pomenu besede pogumen in 
neustrašen, pokončen in ponosen točno to
liko, kolikor ima za svoj ponos resničnih za
slug. Se bo lj kot kdaj koli pre j nam je  postalo  
jasno, kako enkratna in poživljajoča vrlina je  
pogum , k i se je  sposoben soočali z vsemi 
preizkušnjami življenja. In če kdo ve, kaj so to 
preizkušnje življenja, potem je  to prav gotovo 
prof. A lbin Sirk, k i jih  je  b il v izdatni meri de
ležen, vendar je  vselej iz njih izšel z dvignjeno 
glavo in vedrega ter odprtega pogleda.

Ž iv ljen je  je  življen je in smo vsi zno tra j 
njega in je  ono nad nam i in v tem smislu je  
pro f. A lbin Sirk izjemno zgovoren pričevalec. 
Pričevalec z vsemi svojim i zgodbam i prve in 
druge svetovne vojne, njunih strašnih in ne
popisnih posledic, k i pa niso n ikdar prevla
dale na način, da b i ga kot zares pogum ne
ga človeka upognile, mu oslabile a li strle  
voljo ter zameglile pogled na novo in boljšo 
prihodnost. Res neverjetno in zelo pogosto- 
ma pretresljivo je, kako so pretekli in po lpre
tekli dogodki posegali v življenje tud i našega 
človeka prav v minulem stoletju. Ril je  to  čas 
vojn in revščine, trdega in dobesednega boja 
za kruh, k i ga je  b ilo  treba mukoma iz trga ti 
iz zemlje, b il je  to zares neusmiljen čas, vsaj

v kolikor se le bežno spom nim o vseh p rido 
bitev, sredi katerih živim o dandanes.

In prof. A lb in Sirk, njegova knjiga o tem 
nazorno pripoveduje, se je  z vsemi pretresi, 
v ka tere je  b il vržen, vselej spopadel neustra
šeno, z velikansko voljo in prepričanjem, da 
se je  treba b o riti in še enkrat boriti, se nikdar 
vdati, n iko li in nikdar. N iko li se ne vdati za
radi sebe, pa tud i ne zaradi drugih, če že ne 
zaradi drugega pa zaradi preprostega dej
stva, da je  treba preživeti, nasprotovati vse
mu hudemu in da je  treba v tem boju vztraja ti 
in zmagati, zm agati in vztrajati, ker je  prav v 
tem bistvo in veličina človeka: namreč da se 
bori, vztraja in zmaga. In tako se je  p ro f A l
bin Sirk bo ril in se še bori za svojo narod
nost, za svojo družino, za demokracijo, za 
človečnost, za pokončnost in za to, da h i b il 
takšen človek, takšen značaj, kakršen je  
m oral in želel b iti. In tud i ko je  v zadnjem  
času težka izguba kar dvakrat legla na njego
vo ožjo družino, je  ostal zvest svojemu nače
lu in svojemu prepričanju, da je  nujno in za
vezujoče vzdržati, se boriti, vztra jati in konč
no zm agati ter prem agati stisko, da je  skra
tka treba b il i  pogum en do konca, pogumen  
za vsako ceno.

Res enkratna osebnost, naš p ro f  A lb in  
Sirk, obdarjen s tis to trdnostjo, k i tud i vsem 
nam daje moč in nam pomaga p ri naših sti
skah in težavah. Enkratno življenjsko priče
vanje, sijoč pogum , k i zmaga vedno in bo 
zm agal vedno ter nam odprl pot, kadar se 
bodo vse druge zaprle.
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In terv ju  /  Mari ja Brecelj

Močna zavest o slovenskih koreninah
Dr. Marija Brecelj je urednica Radia Trst A, zaposlena v programskem delu naše radijske in televizijske postaje. Pred nekaj meseci je 

bila na delovnem obisku v Argentini, med slovenskimi ljudmi, ki tam živijo in ohranjajo materinščino in slovensko kulturno izročilo v 
Južni Ameriki. V soboto, 1. novembra, je bil na slovenski televiziji RAI na sporedu dokumentarec, ki ga je pripravila ob tej priložnosti.

m  lahko že v začetku rekli, 
da je  b il vaš obisk Argentine 
in  tamkajšnjih slovenskih ljud i 
pravzaprav vrnitev k svojim  
koreninam, saj vemo, da ste se 
ro d ili p rav v Argentini?
Povejte ka j več o tem!
Prav gotovo sem ta svoj obisk 

doživela v veliki meri kot neke vrs
te potovanje v svojo osebno zgodo
vino, v kraje, kjer se je izoblikovala 
moja družina - moja starša sta se 
namreč poročila v A rgentin i in vsi 
bratje smo se tam rodili - imela sem 
tudi možnost, da sem lahko obiska
la svoj "stari dom ", skratka z oseb
nega vidika je to bila enkratna, po
sebna izkušnja.

Kdaj, zakaj, s kom in  tud i kako 
ste odšli ter koliko časa ste b ili 
v Argentini, s kom in  kje ste se 
srečevali z  našim i ljudm i? 
M oram  povedati, da se je vse 

skupaj zgodilo  popolnom a nepri
čakovano. Nekje na začetku leta mi 
je namreč odgovorna za slovensko 
programsko strukturo RAI dr. Na
taša Sosič nakazala možnost, da bi 
službeno potovala v Argentino, saj 
je vodstvo deželnega sedeža radio
televizijske ustanove pokazalo za
nimanje za položaj izseljencev v tej 
južnoam eriški državi. Poleg tega 
sva s kolego Ivom Jevnikarjem že 
pred leti načrtovala dokum entarni 
film  o tragični usodi primorskih pa
dalcev, ki so ob koncu druge sve
tovne vojne izg in ili neznano kam. 
Eden izm ed p rež ive lih , gospod 
Venceslav Ferjančič, živi v A rgenti
ni, in ta obisk bi predstavljal od lič
no priložnost za televizijsko snema
nje njegovega pričevanja. Tudi to  
dejstvo je, poleg moje osebne po
vezanosti s slovensko skupnostjo v 
A rgentin i, botrovalo temu, da sem 
bila ravno jaz izbrana za to delo. Do 
konkretne uresničitve potovanja je 
nato prišlo marca v precejšnji nagli
ci, saj je stvar najprej za nekaj ted
nov zamrla, nato pa se je bilo potreb
no kar na h itro  odpraviti. V dobrih 
dveh tednih sem tako obiskala Slo
vence v Buenos Airesu, Mendozi in 
Barilochah.

Je bita to vaša p rva  vrnitev 
v Argentino, k jer ste se rodili, 
po ponovni v rn itv i vaše 
družine v naše kraje?
To ni bil moj prvi argentinski o- 

bisk, saj sem si leta 1981 po dokon
čanem študiju na univerzi privošči
la dvomesečno potovanje v svojo 
rojstno državo. Takrat sem seveda 
bila dosti mlajša, brez velikih oseb
nih in drugih obveznosti, in lahko 
rečem, da sem ta obisk dobesed
no uživala. Če se povrnem na svojo 
družino, naj povem, da smo se vrni
li v Ita lijo  v dveh "ob rok ih ", in sicer 
mama s tremi mlajšimi otroki je sem 
prišla leta 1963, oče s starejšima 
bratoma pa leto kasneje. D olgo let 
je bila ideja o obisku Argentine sa
mo sen. Prvi ga je uresničil moj oče, 
nato pa smo se odločili še starejši 
brat, jaz ter končno še najm lajši 
brat, ki je pred nekaj leti spremljal 
mamo v kraje, kjer je  preživela naj
lepša leta svoje zrele mladosti. O- 
sebne vezi pa so bile in so še vedno 
žive. V časih, ko je bila Slovenija še 
del Jugoslavije in je bil vstop na nje
no ozemlje za marsikaterega ob i
skovalca iz Argentine precej pro
blematičen, je bila naša hiša neke 
vrste "slovenski konzulat". Pri nas so

se takrat oglasi
li skoraj vsi ti pot
niki. Rednosmo 
prejemali in še 
prejemamo slo
venski a rg e n 
tinski tisk, za pi
sanje pisem pa 
sta najbolj "prid
na" starejši brat 
in seveda ma
ma.

Vas še 
vedno kaj 
veže na 
Argentino, 
morda kaj 
več od 
otroških 
spominov 't 
O t r o š k i h  

spominov na Ar
gentino pravza
prav nimam, saj 
sem jo zapusti
la kot 6-letni o- 
trok. Osta li so 
mi le neki pre
bliski, flashi, ve
č ji del svojega 
argentinskega 
otroštva pa po
znam po pripo
vedi dom ačih.
Prav tako nisem
ohranila poznavanja jezika - špan
ščine, ki sem jo  kot o trok še kar 
dobro obvladala. Ko sem se pogo
varjala z nekaterimi rojaki v Buenos 
Airesu, jim  je bilo še najbolj nerazu
m ljivo  ravno to dejstvo, da sem 
dejansko pozabila jezik in da me to 
sploh ne obremenjuje. Kot sem že 
omenila, pa smo v nekem smislu vsi 
družinski člani ostali "Argentinci". 
To svojo "blagovno znamko" obču
tim o  predvsem, ko pride do sre
čanja z drugim i, ki so se v zadnjih 
letih od loč ili za podoben korak - 
življenje v matici -, in teh je vedno 
več.

Srečali ste veliko ljudi, 
p rip ra v ili veliko delovnega 
gradiva za radijske in  
televizijske oddaje, spoznali 
najbrž nove ljud i, k i daleč od 
doma in  slovenske domovine 
ohranjajo jez ik  in  slovensko 
kulturo, čeprav ž iv ijo  sredi 
drugega in  drugačnega sveta. 
Povejte nam, kako to zmorejo, 
ka jje  pravzaprav tis ti 
“argentinski čudež", k i d rž i 
slovenske lju d i pokonci? 
Gradiva se je nabralo za več ur 

tako radijskih kot televizijskih od
daj. Nekaterim pogovorom  so paz
ljivejši poslušalci Radia Trst A prav 
gotovo že pris luhn ili, v preteklih 
tednih pa se je po televiziji iztekel 
niz krajših prispevkov o stvarnosti 
v Argentin i. V teh prispevkih so se 
zvrstili nekateri člani društva Tri
glav, ki združu je  predvojne eko
nomske primorske izseljence, pa še 
Carlos Bizai, predstavnik prvih Slo
vencev, ki so se preselili v A rgenti
no, točneje v pokrajino Entrerios. 
Tudi li em igranti so prihajali iz na
ših krajev, predvsem iz Brd. Spre
govorila je Irene Lendaro, ki izhaja 
iz Beneške Slovenije, in um etnik 
slikar in kipar M arjan Grum. Nekaj 
m inut smo namenili še keramični 
delavnici družine Nemanič iz Men- 
doze. M oj poglavitn i c ilj pa je  bil 
pripraviti dokumentarec, ki bi obra

vnaval življenje in delovanje sloven
ske skupnosti v A rgentin i. To je, 
skoraj bi rekla, titansko delo, saj je 
ta skupnost tako živa in bogato 
dejavna, da je nemogoče vse zabe
ležiti. Slučajno se je zgodilo, da se 
je v dneh, ko sem se mudila v Ar
gentini, ravno poslavljala prijateljska 
družina Gregorja in M iriam  Bata
gelj, ki je odhajala ozirom a se seli
la v Slovenijo. N jihova odločitev je 
tako poslata rdeča n it moje repor
taže in ob njej sem strnila nekatere 
utrinke iz življenja slovenske povoj-

Že četrta generacija 
go ji lepo slovenščino, 

k i b i j i  marsikdo 
v naših, prav gotovo 

m anj zahtevnih 
okoliščinah, lahko 

zavidal. Argentinski 
čudež sloni na nekate

rih  temeljih, med kateri
m i b i izpostavila vero 
in  zavest pripadnosti...

ne emigrantske skupnosti. Kar naj
bolj pritegne - vsaj tako se je meni 
zgodilo  - tistega, ki ima možnost 
spoznati to  skupnost, je  zvestoba 
narodu, kulturi, jeziku. Že četrta ge
neracija goji lepo slovenščino, ki bi 
ji marsikdo v naših, prav gotovo manj 
zahtevnih okoliščinah lahko zavidal. 
Argentinski čudež sloni na nekaterih 
temeljih, med katerimi bi izpostavila 
vero in zavest pripadnosti neki skupi
ni ljudi, ki je zaradi vojne in dogod
kov v prvih povojnih časih doživela 
tragično usodo izseljeništva.

Kakšno je  socialno stanje
slovenskih lju d i v Argentini?
Slovenski ljudje v Argentini prav 

gotovo obču tijo  posledice skoraj

brezupne ekonom 
ske krize, v kateri se 
je  v p re jšn jih  le tih  
znašla država in ki jo  
le s težavo presega. 
Med njim i pa vlada 
velika solidarnost, ki 
je b ila  sicer v vseh 
teh letih značilna za 
to skupnost. Pomem
bno nalogo ima pri 
tem npr. Zveza slo
venskih mater in že
na, ki nekaterim sta
rejšim, ki bi s svojo 
pokojnino ne zmogli 
p lača ti n iti n a jn u j
nejših zdravil, nudi 
svojo konkretno po
moč. Pomembna so 
tudi zavetišča, v ka
terih  lahko ž iv ijo  v 
svojem ambientu sta
rejši ljudje, ki nimajo 
možnosti, da bi osta
li doma. M lajši si po
magajo, kot znajo in 
morejo, večkrat ima 
vsak po več služb, da 
lahko preživi sebe in 
družino. Družine pa 
so številne, tako da je 
otrok v tej skupnosti 
res veliko. Ni nobena 
redkost, da srečaš 

m lado družino s petim i ali šestimi 
o tro k i. M oram  reči, da vsi po 
svečajo posebno pozornost prav 
otrokom  in m ladim, ki odraščajo v 
prijaznem  okolju  in im ajo veliko 
m ožnosti na razpo lago , tako  v 
skupnosti sami, kot tudi v širšem 
argentinskem svetu.

Bi se j ih  veliko vrnilo
v domovino, če bi 
se im eli kam?
Verjetno bi se marsikdo odločil 

za selitev v Slovenijo, toda ne samo iz 
ekonomskih razlogov. Narodnost je 
med Slovenci v Argentin i tako veli
ka vrednota, da je prav gotovo bist
vena tudi v tem primeru. Zanim ivo 
je, da se za ta korak pretežno odlo
čajo mlajši, ki so se tam rodili, in 
lorej ne moremo govoriti o vrnitvi. 
Starejši ostajajo raje tam, kjer so 
zgradili svoje domove - tako oseb
ne, kot tudi skupne (teh je v Argen
tini 13) - in kjer so zrasli njihovi otro
ci. Njihova Slovenija se začne znotraj 
njihovega stanovanja, kjer najdeš 
veliko narodnih simbolov, knjig, slik 
iz Slovenije. Vsi pa se, če se le more
jo, od ločijo  za obisk svoje matične 
domovine, ki jo  z zemljepisnega in 
kulturnega vidika odlično poznajo. 

Kako je  z  m ladim i in  
najm lajšim i, še čutijo 
neko vez s slovenskim 
narodom, Slovenijo?
V tem smislu opravlja jo poleg 

družin bistveno vlogo šole. Vsak 
dom namreč prireja osnovnošolski 
sobotni tečaj, kjer se otroci učijo 
slovenščine, slovenske zgodovine 
in zemljepisa, poseben poudarek 
pa je na petju. V tem okviru tudi 
pripravljajo razne prireditve, kjer o- 
tro c i nastopa jo . Im ela sem p ri
ložnost, da sem prisostvovala otvo
ritveni slovesnosti ob začetku šol
skega leta. Slovenski otroci, iz ve
likega Buenos Airesa so se zbrali v 
Slovenski hiši - kulturnem  središču 
te skupnosti - in po šolski maši sle
dili igri Mogočni prstan Frana M i
lčinskega v izvedbi šole iz San Ju

sta. Predstava je bila presenetljivo 
bogata, odlično izvedena, nastopi
lo je  okrog 50 otrok, ki so prepričlji
vo podali svoje vloge. M oram  reči, 
da sem se na tiho spraševala, če bi 
b ili tud i mi zm ožni p rire d iti kaj 
takega. M ladi pa im ajo možnost, 
da obiskujejo srednješolski tečaj - 
v Buenos Airesu, Mendozi in Barilo
chah - in ob zaključku svoje sloven
ske študijske poti so nagrajeni z 
obiskom v Sloveniji.

Vemo, da je  večina Slovencev, 
k i so skozi desetletja načrtnega 
zamolčevanja v Argentini 
ohranila narodno 
samobitnost, jez ik  in  korenine, 
bila dolga desetletja ranjena 
zaradi znanih medvojnih 
in  povojnih krvavih dejanj 
na Slovenskem. Kako ste
vi zaznali to rano danes v 
Argentini in  kako se je  do 
Slovencev v Argentini 
spremenil odnos matične 
domovine Slovenije 
po osamosvojitvi Slovenije? 
Zavest o izvoru je v tej skupnosti 

zelo prisotna in vsakoletne dobro 
obiskovane proslave v spomin na 
pobite domobrance so znak, da je 
tako. Če prim erjam  svoje vtise o 
tem  med svojim  prvim  obiskom  
leta 1981 in tokrat, pa se mi zdi, da 
so to bo leč ino  nekoliko olajšale 
spremenjene razmere v Sloveniji. 
E)ejstvo, da ta tragedija ni več za
molčana, da je prišlo do nekaterih 
poskusov, da bi zgodovino tistega 
dramatičnega obdobja napisali na 
manj ideološki način, kot je bilo do 
pred nedavnim, je p ripom oglo  k 
tem u, da se slovenska povo jna  
skupnost v A rgentin i ne čuti več 
o d rin je n a  od svo je  m a tice . O - 
sam osvojitev S lovenije pa je po 
d rug i strani p redstavlja la  skoraj 
problem, saj je pomenila uresniči
tev sanj, ki so bile neke vrste vez, 
življenjska gonilna sila v tej skup
nosti. Takrat so se mnogi spraševali, 
kaj se bo v skupnosti zgodilo. Kot 
rečeno, so se v teh letih nekateri .- 
zdi se, da jih  je okrog 400 - odločili 
za selitev v Slovenijo, drugi pa nav
dušeno nadaljujejo svoje delo in ne 
kaže, da bi tej skupnosti grozil na
rodnostni zaton.

Najlepši vtis iz  Argentine 
in  tud i kako lepo misel našim  
bralcem za konec pogovora! 
Glede vtisov bi težko izbrala kak 

poseben dogodek iz svojega biva
nja med Slovenci v Argentin i, ker 
je  bilo lepih trenutkov res veliko. 
Morda bi izpostavila odlično gosto
ljubnost, pripravljenost na pogovor 
in pozornost do gosta, ki sem jo 
povsod čutila. Izrabim  pa to p ri
ložnost, da se med številnimi ose
bami, ki sem jih obiskala, posebno 
zahvalim vsem iz družin Batagelj in 
Klemenčič - posebno še Klemenči
čevim fantom, ki so mi velikodušno 
prepustili svojo sobo - pa še družini 
Arnšek Magister in Lučki Kralj v Ba
rilochah ter Bibi Bajda v Mendozi.

M orda bi za konec še izpostavi
la željo, ki so mi jo  mnogi zaupali 
med tem obiskom. Zelo si želijo sti
kov z drug im i Slovenci, pa naj bo 
to iz matice kot iz zamejstva. Ti stiki 
jim  pom enijo potrd itev narodnost
nih vrednot in zato bi b ilo prav, če 
bi prišlo do pobud v tem smislu. 

Hvala lepa za pogovor!
Jurij Paljk
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Opčine /  Vrsta koncertov in razstava Naslednjo soboto v tržaški Rižarni
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November v znamenju 
380-letnice posvetitve cerkve in 

2 5-letnice Vesele pomladi

November je bil običajno 
dokaj pust mesec, saj je na 
kulturnem področju navadno 
pred decembrskimi miklavže- 
vanji, božičnicami in božični
mi koncerti navadno vladalo 
krajše zatišje. Letos - vsaj na 
Opčinah - ne bo tako.

Openski farani so si nam
reč izbrali ravno mesec no
vember za začetek prazno
vanj 380-letnice posvetitve 
lastne cerkve. Že pred petim i 
leti so dokazali svojo naveza
nost na župn ijo , saj so ob 
375. obletnici župnije priredili 
zelo odmevne pobude. O b 
tokratni okrogli obletnici bo
sta v ospredju praznovanja 
glasba in razstava.

Prva izmed pobud, ki so 
povezane s 380. ob le tn ico  
posvetitve openske župnijske 
cerkve, bo že v nedeljo, 16. 
novembra. V domači cerkvi 
bo koncert komorne glasbe. 
Oblikoval ga bo godalni ter
cet v zasedbi: Vasilij M elj- 
nikov-violina, Marko Bitežnik- 
v io la in Igor M itrov ič-če lo . 
Začetek je predviden ob 18. 
uri, tako da bo vsem župlja- 
nom vsekakor om ogočena 
tudi udeležba na hvaležnici v 
stolnici svetega Justa.

V petek, 21. novembra, bo 
v F inžgarjevem  dom u nov

koncert ob 25-letnici delo
vanja Vesele pomladi (arhiv
ski posnetek). V vrstah otro
ških in mladinskih zborov ter 
dekliških skupin Vesele pom
ladi je veliko deklet vzljubilo 
petje in glasbo do take mere, 
da se je marsikatera odločila 
za študij glasbe, nekatere so 
se začele ukvarjati s tem tudi 
že profesionalno ali pol pro
fesionalno. Veseli pomladi sta 
se s koncertom oddolžili že 
Martina Feri in Andrejka M o
žina, tokrat pa se bo s samo
stojnim  glasbenim večerom 
predstavila sopranistka Ma- 
tejka Bukavec. Spremljal jo  
bo pianist Marko Sancin. Za
četek ob 20.30.

Že naslednji dan, to je v so
boto, 22. novembra, bomo ob
hajali god svete Cecilije, zavet
nice cerkvene glasbe in petja. 
Ob 19. uri bo sveta maša za vse 
pokojne cerkvene pevce in 
pevke ter zborovodje in orga
niste, takoj potem pa bo v pro
storih Zinkovega dom a ob 
cerkvi odprtje razstave o po
vojnem delovanju cerkvenega 
pevskega zbora Sv. Jernej. 
Tako pri maši kot pri odprtju 
razstave bo s petjem sodelo
val cerkveni pevski zbor.

Tudi ta pobuda se uvršča 
v p raznovanje 380-le tn ice

posvečenja openske cerkve.
V nedeljo, 23. t.m., se bo 

slavje nadaljevalo. V gosteh 
bo namreč cerkveni pevski 
zbor Sv. Lenarta iz Nove cer
kve, rojstne župnije openske
ga župnika Franca Pohajača. 
Pevski zbor bo oblikoval sve
to mašo ob 11. uri, nato pa 
bodo domači pevci poskrbe
li za družabno srečanje in 
pogostitev v Marijanišču.

Tudi zadnji novembrski te
den ne bo m inil brez dobre 
glasbe. V petek, 28. novem
bra, prav na dan, ko je bila 
pred 380. le ti posvečena 
openska cerkev, bo ob 19. uri 
slovesna maša, po njej, ob 
20h, pa bo koncert soprani
stke M ojce M ilič  in flavtistke 
O lge Sosič. Obe sta nekdanji 
pevki Vesele pomladi. Tako se 
bo SOMPD Vesela pomlad 
vključila ob svojem jubileju v 
pobude ob obletnici celotne 
župnije.

Openska cerkev bo torej 
kljub svoji častitljivi starosti v 
tem mesecu dokazala, da je 
mladostna kot še nikoli prej. 
Prireditelji pa si želijo, da bi z 
openskimi farani ta dogodek 
p ros lav ila  širša slovenska 
skupnost in vsi ljubite lji kvali
tetne glasbe.

Breda Susič

fijskega dela beatifikacijske- 
ga postopka za minorita iz 
bazilike sv. Antona v Padovi 
p. Placida Corteseja (Cres 
1907 -T rs t 1944).

Kot smo že poročali, je ta 
od ličn i spovednik, duhovni 
voditelj in verski časnikar (bil 
je glavni urednik mesečnika 
II Messaggero di S. Antonio) 
med vojno zelo veliko poma
gal slovenskim in hrvaškim 
internirancem  v fašističnem 
taborišču v Chiesanuovi (Pa
dova), Judom , p o lit ič n im  
p regan jancem , p o b e g lim  
zavezniškim vo jn im  u je tn i
kom in d rug im  potrebnim . 
Bil je v stiku tudi z italijanski
mi odporniškim i skupinami 
in češkimi vojaki v severni Ita
liji ter s slovensko obvešče
valno skupino Jožeta Golca 
v Trstu (Vauhnikovo om re
žje).

Novembra 1944 je p. Pla- 
cido Cortese izdihnil v bun
kerju gestapa na Oberdan- 
kovem trgu v Trstu kot muče
nec iz ljubezni do bližnjega, 
saj na zaslišanjih ni izdal no
benega imena. N jegovo iz
mučeno telo so po vsej verje
tnosti zažgali v Rižarni, zato 
bo konec škofijskega beati- 
fikacijskega postopka, ki ga 
je vodilo cerkveno sodišče, ki 
mu je predsedoval prof. Et- 
tore M alnati, v tem nekda
njem taborišču smrti.

Slovesnost, na kateri bo v 
besedi in pesmi zastopana 
tud i slovenščina, je  odprta  
vsej javnosti. O b uradnih po
stopkih, ko se zapečatijo spi
si in pošljejo Sv. sedežu, bo
do spregovorili vicepostula- 
to r p. Tito Magnani iz Pado
ve, upokojeni goriški nadškof 
p. Antonio Vitale Bommarco 
in tržaški škof msgr. Eugenio 
Ravignani. Pel bo Slovenski 
ekumenski zbor iz Trsta pod 
v o d s tvo m  p ro f. B ogdana 
Kralja.

S V ET O P 1 S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A
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V L I T U R G 1 C N E M L E T U  B

ŽLAHTEN IZBO R  BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO /.A  NEDELJO

VILJEM ŽERJAL 33. NAVADNA NEDELJA
Dan 12, 1-3; Ps 16, 5.8-11;Heb 10, 11-14.18;M r 13,24-32

Bliža se konec cerkvenega B leta. Z adventom bomo na
daljevali pot k Bogu v pričakovanju razodetja-apokalipse našega 
Gospoda Jezusa Kristusa ob Božji besedi za leto C. Jezus je 
sicer vedno v središču vsega dogajanja. Je začetek in konec, je 
alfa in omega. "V  njem živimo, se gibljemo in smo" (Apd 17, 
28). Bog je tisti, ki dela vse v vseh (1 Kor 12, 6). A premišljevali 
ga bomo z drugačnih zornih kotov. Danes npr. skušamo razu
meti apokaliptično govorico, po kateri se izraža prerok Daniel 
v prvem berilu. Tudi Jezus govori tako, da le s težavo ločimo 
konec sveta od razdejanja Jeruzalema. Vse je namreč med se
boj tako zapleteno, da živim o v tesnobnem pričakovanju 
Božjega kraljestva, skoraj v strahu pred smrtjo. A Božja beseda 
želi pripraviti ljudi na veselo pričakovanje razodetja tega, česar 
oko ni videlo in uho ni slišalo (1 Kor 2,9). Pedagogija Boga je 
pedagogija Očeta. Ne straši, a svari pred pogubo. Človeka vabi 
k sodelovanju pri prenovi sveta in k odgovornosti. Apostol Pa
vel govori o trdi, robati vzgoji pedagogov-vzgojiteljev po te
danjih šolah za državne voditelje in njihove sinove. Taka je bila 
za Jude postava, dana na Sinaju. A ko je prišel Jezus, nismo več 
pod vzgojiteljico, pod mrzlo postavo, marveč smo otroci, ki

kličejo Boga, četudi nas svari in pokori, kot Očeta (Gal 3-4): 
ludi v suhoparnih zapovedih vidimo Božjo ljubezen.

Božje otroštvo si nikakor ne zakriva bolečih dejstev, kot so 
vojne, prevrati, preganjanja, strah, tesnoba, ki jim  je tudi veren 
človek izpostavljen (M t 24). Ne samo apostoli, marveč vsak 
Jezusov učenec je predan v roke ljudi, ki znajo prefinjeno mučiti 
sočloveka. Še prej so si privoščili Učitelja (Jn 15, 18 nss; 16, 1 
nss).

Apostol Peter nas vse tolaži rekoč, naj si ne mislimo, da je 
naše trpljenje nekaj neobičajnega, ki nas ne bi smelo doleteti 
(1 Pt 4,12-13). Vsekakor so nekateri trpeli in še trp ijo huje kakor 
mi. To je naša dediščina od izvirnega greha dalje. Trpljenje ni le 
po taboriščih smrti. Saj danes pobijajo uboge ljudi povsod po 
svetu kar množično. Prelivajo kri stotisočev žrtev in več. Za te 
je resnično konec sveta, konec vsega. A prav temu je treba 
narediti konec. Konča naj se krivica, izžemanje nedolžnega, 
pobijanje sočloveka. Nastopiti mora čas Boga, ljubezen. Apo
kalipso strahot moramo spreminjati v apokalipso-razodevanje 
ljubezni Boga, ki je ljubezen (Jn 4, 8.16).

K temu smo poklicani tudi mi in vsak človek, tembolj kri
stjan. Sodelovanje pa zahteva skrb, ljubezen za druge in dru
gačne. Zaradi tega si izprošamo sočutja z Bogom, ki trpi za 
človeka. Sočustvujemo pa takrat, ko delamo za boljši, bolj 
človeški in bolj Božji svet. Saj je Jezus šel na križ za rešenje 
človeka, ki naj raste v absolutno bodočnost, v večnost. Temu 
se pa svet upira, zato se zahteva tako junaštvo, ki se postavi po 
robu javnemu mnenju. Pomoč nam daje vera, ki premaguje 
svet (1 Jn 5, 4).

Ta vera naj bi postajala vedno bolj skupna, v edinosti in po
vezanosti verovanja, bogoslužja in karitativne ljubezni. Naša 
molitev naj bo možata, ki zna prositi za druge. Po prvem 
današnjem berilu lahko prosimo za pomoč tudi velikega kne
za, nadangela Mihaela. M olitev naj vedno spremlja vera v 
vstajenje (Dan 12,1-3).

S psalmistom molimo polni zaupanja, saj je naša usoda v 
rokah samega Boga. Zato razveseljuje srce, dušo in telo. Ne 
pozna strahu, niti nevere, ki vodita v izničenje v zemlji (Ps 16, 5 
nss). Vera gleda Jezusa, ki sedi na desni Boga in po stari prispo
dobi drži noge na tilniku premaganih sovražnikov, ki se ime
nujejo krivica, greh in smrt (1 Kor 15,26). Po vsem trpljenju, po 
križu, po smrti je zdaj za nas prepoln moči in slave (M r 13,26). 
A še trpi v sestrah in bratih, zato pričakuje našo križano ljube
zen za druge, dokler ne bo Bog vse v vsem (1 Kor 15, 28).

Kdaj se bo to zgodilo, pa ne ve nihče (M r 13, 32). Vsekakor 
Jezus polaga vso važnost na sedanji trenutek. Saj Bog pelje 
zgodovino in z njo vso našo sebičnost h koncu. Ostajajo le 
ljubezen in dobra dela. Ustvarja se hvaležno priznanje, da smo 
vsi in da je vse od Boga. Izginiti pa morajo samovolja, nasilje 
nad mislijo in svobodo človeka ter pritisk v enotnost misli in 
ljudi (Babilon, sekularizacija). Odpravijo naj se zlata teleta ter 
razuzdanost kot vedno novi, moderni bogovi (2 M z 32). Sv. 
arški župnik je bil prepričan, da, če ne bo dovolj duhovnikov za 
pouk o Bogu in za življenje v Bogu, bodo ljudje začeli moliti 
krave. Molitev naj nas naredi trdne, čuječe in trezne (M t 26 
nss), da se lahko upremo čuvajem peklenskih vrat. Naj nam bo 
Jezus prisrčen prijatelj.

Slovesni konec škofijskega postopka 
za beatifikacijo p. Placida Corteseja

V soboto, 15. novembra, 
bo ob 11. uri v tržaški Rižar
ni slovesnost ob koncu ško-

SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI
P. MIRKO PELICON

ŽIVČNOST IN 
OTROCI

Koliko je nasilja nad otro
ki! Dovolj je, da pogledamo, 
koliko staršev usmerja nad 
otroke lasten nervozizem in 
frustracije. Žal je tega ogro
mno.

Nedavno sem se spreha
jal po Gorici in videl, kako 
je mati kregala in kričala na 
malega otroka, ker se je jo 
kal. O trok se je hotel igrati, 
mati pa ga je prijela za uho 
in mu rekla, naj konča m oti
ti. Kar groza je bilo videti 
nekaj takšnega. M ati ni pre
našala, da se je želel otrok 
žogati z očetom. Smehljal 
se je, vriskal, kot znajo dvo
letni otroci. Živci so materi 
popustili in mu je zvila uho. 
Ni tako nepogosto, da se 
takšno ali drugačno nasilje 
skriva po domovih. O trok je 
potreben pozornosti, seve
da ne takšne, ki bi ga razva
jala, ampak takšne, ki mu je 
lahko v pomoč pri rasti.

N edavno sem ob iska l 
družino, ki je svojega četr
tega in "nepričakovanega" 
otroka sprejela odprto. Ni 
mogoče verjeti, koliko je ve
drine, potrpežljivosti in na
smejanosti v družin i, kjer 
oba starša delata in kjer skr
bijo za štiri otroke!

V tej rubriki želim navaja
ti dejstva. Ni moj namen so
diti, ker za takšnim dogod
kom, kakršnega sem opisal 
na začetku, so lahko skrha
ni živci, za njim i je lahko kaj 
drugega; mati sama morda 
ni nikdar doživela takšne ali 
drugačne ljubezni.



NOVI GLAS /  ŠT. 43 2003

Aktualno

Jadranski gulag 
in jugo Alcatraz

Župnija Doberdob je ime
la svojstveno župnijsko ro
manje na Goli otok na Hrva
ško. Po maši v Sežani smo šli 
na otok Krk, od koder smo z 
ladjico zapluli na otok. Naš 
vodič, ki je bil tudi sam ob
sojenec, g. prof. Ante Bubi- 
nac, nam je razlagal, kaj vse 
se je tu dogajalo. O- 
tok  obsega 4,7 kva
d ra tn ih  k ilo m e tro v .
Najvišji vrh ima 230 
metrov z imenom Mar- 
koni. Na tem otoku je 
poznani T itov k ipar 
Antun Avgustinčič od
kril enega najlepših in 
na jbo ljš ih  vrst m ar
morja v Dalmaciji. Že 
v stari Jugoslaviji sta 
slovenski po litik  An
ton Korošec in knez 
Pavle Karadžordževič 
iskala možnost za od
prtje  večjega zapora 
na enem od jadran
skih otokov, kamor bi 
v primeru morebitne
ga poskusa kom uni
stičnega prevrata izo
lira li obsojene upor
nike iz tedanje Jugo
slavije. Načrt je prehi
tela druga svetovna 
vojna. Ideja je vzklila 
ponovno v novi Jugo
slaviji, po sestanku in- 
form biro ja, ko so po 
Stalinovem diktatu sprejeli re
solucijo, s katero so obsodili 
vodstvo KP Jugoslavije, da je 
"krenilo iz marksistično-leni- 
nistične lin ije". Inform biro je 
naročil Titu, da podpre reso
lucijo in odstrani partijsko vod
stvo. Tega niso storili, zato je 
v Jugoslaviji prišlo do panič
nega lova na čarovnice. Iska
li in odkrivali so dejanske in 
namišljene simpatizerje reso
lucije inform biroja. V tistem 
času je bila močna prisotnost 
Rdeče armade na M adžar
skem, obenem pa tudi gonja 
proti Jugoslaviji. Vse to je po
spešilo iskanje prim ernega 
kraja za izolacijo Stalinovih

petokolonašev, ki naj bi jih 
bila Jugoslavija polna.

O tok je odkril tedanji jugo
slovanski no tran ji m in ister 
Krajačič in to predlagal Kar
delju. Ta je skupaj z najvišjim 
partijskim  vodstvom sprejel 
odločitev za odprtje delovne
ga taborišča "centra za pre-

N id  jo  Erce: D uš itev  v kadi (tu š )

v z g o jo " na G olem  o toku . 
Njegova zgodovina se lahko 
razdeli na dve obdobji; čas 
gulaga 1949-1956, ko je bil 
Goli otok imenovan tudi kot 
"Titovi Havaji", kamor so de- 
portirali politične obsojence, 
informbirojevce, kot tudi ve
liko nedolžnih ljudi. D rugo 
obdob je  se začne po letu 
1956, ko umaknejo politične 
zaporn ike  in tam  naselijo  
najhujše kriminalce iz tedanje 
Jugoslavije. Tedaj so marsikaj 
posodobili, ne samo zaradi 
določenih mednarodnih kon
trol, ki jih  zapori imajo, pač 
pa predvsem zato, da so za
brisali sram otno neznosno

stanje, ki so ga bili deležni 
prvi zaporniki. Na otoku so 
zapore dokončno zaprli po 
letu 1980, tako otok, kot pred 
petdesetimi leti, ostaja nena
seljen.

V času "titov ih  Havajev" 
so med kaznjenci vladali ne
normalni odnosi. V vseh za
porih sveta vemo, da si kaz
njenci med seboj v glavnem 
tudi pomagajo. Tu je bilo o- 
bratno. Vzpostavljeno je bilo 
vzdušje, da d rug  drugega 

m altre tira , ne glede 
kako. To je  bila svoj
stvena taktika tedanje 
jugoslovanske Udbe 
in danes se samo ču
dimo, kako je možno, 
da se je nekaj takega 
sploh med sotrpini do
gajalo. O tok je pri nas 
kot tudi v svetu postal 
poznan kot primer, ka
ko se nad človekom 
ustvarja psihična de
presija. Nad 50.000 za
pornikov je tu doživlja
lo svojo Kalvarijo. Od 
teh je umrlo zaradi že
je, podhranjenosti in 
najrazličnejših bolezni, 
pa tudi zaradi samomo
rov nad 5.000 ljudi...

Minilo je več kot pet
deset let od zaprtja naj
bolj znanega jugoslo
vanskega gulaga. Poz
navalci krim inalistike 
trdijo, daje bil Goli otok 
hujši od zloglasnega 
ameriškega zapora Al
catraz. Mnogim, ko sli

šijo to ime, še vedno sproži 
boleče spomine, ostalim, ki 
na srečo nismo okusili njego
vega gorja, pa predstavlja t i
sti del zgodovine, ki govori 
o načinu odstranjevanja in izo
liranja nasprotnikov tedanje
ga jugoslovansko-partijske- 
ga vodstva, tud i za ceno tr
pljenja nedolžnih. O b koncu 
si upam zapisati: "Kadarkoli 
sem tam, in bil sem večkrat, 
vedno dobim  potrditev, da je 
ta o tok kljub nenaseljenosti 
ohran il živo pričevanje, na 
kakšen način je jugoslovan
ska socialistična revolucija 
žrla svoje lastne otroke..."

Ainbro/, Kodelja

Msgr. Evgen Ravignani

Poslanica mestu Trst
Tržaški škof msgr. Evgen Ravignani je ob prazniku sv. Justa, zavetnika Trsta, 

naslovil na vse prebivalce Trsta in tržaške škofije posebno poslanico, katere prevod 
v slovenski jezik v celoti objavljamo. 0 prazniku pa poročamo v tržaški kroniki.

Katoliška Cerkev v Trstu se 
je  srečevala v dneh 27., 28. in 
29. oktobra. 3. novembra, ob 
slovesnosti sv. Justa mučenca, 
svojega zavetnika, pa je  obha
jala zaključno zasedanje svo
jega zborovanja. Ob tej prilo
žnosti se je  želela obrniti do 
celotnega mesta s svojo posla
nico.

Cerkev, k i tu  živi, se je  dol
go spraševala tako o sebi kot o 
svoji zvestobi Kristusu in nje
govemu evangeliju, o svojem 
dialogu s celotnim mestom in
o izzivih, s katerim i se bo m o
rala spoprijeti. Noče b iti od
sotna p ri zgodovinskem do
gajanju mesta in njegovega 
ozemlja ter obenem ohranja 
svo j s p o š tljiv i spom in  na 
njegove srečne kot tud i na te
žavne dneve. Če želi b it i da
nes solidarna z ženami in mo
žmi, k i trp ijo  zaradi negoto
vega položaja, k i ogroža pod
ročje dela in ekonom ije do 
mere, da je  ogrožen sam m ir 
v družinah, kar meče senco na 
bodočnost otrok, želi obrn i
t i  svoj pogled  v bodočnost in 
se hoče zavzeti, skupno z vse
mi, k i jim  je mesto p ri srcu, 
da bo vsem zagotovljen tako 
m oralni kot civiln i napredek, 
da bo ponovno vzpostavljeno 
soglasje, da ho zagotovljen 
pričakovan napredek in mir.

To naše mesto naj postane 
vedno b o l j"domovina d ia lo
g a " (Janez Pavel II. Ob obisku 
v Trstu J. maja 1992). Tu se 
srečujejo pravoslavne in evan
geličanske Cerkve in razne 
druge verske skupnosti v med
sebojnem spoštovanju in lju 
bezni in si poklanja jo boga
stva lastne duhovnosti. Tu 
postanejo različne kulture, že 
stoletja prisotne s svojim je 
zikom in svojim i tradicijam i, 
dar, k i se daje vsem in obe
nem vse boga ti srečanje in 
soočanje s tistim i, k i so, kljub  
temu da se navdihujejo ob

drugačnih idealih, odp rti za 
verski pogovor. Po medseboj
nem dialogu se sprejemamo, 
se spoznavamo, se skušamo 
razum eti in ustvariti edinost.

To mesto naj se zave mož
nosti, k i jih  ima, da prem osti 
pregra de v novi evropski skup
nosti. Kot križišče narodov je  

\ od  davnine poklicano, da je  
stičišče medsebojnih vezi in 
spodbuda k ustvarjanju nove 
Evrope, k i noče h iti več raz
deljena in ne podvržena med
sebojnemu kljubovanju, am
pak želi b iti ponosna na svoje 
skupne korenine kot tud i na 
pisano različnost lastnih tra
d ic ij in ku ltur (Janez Pavel II.). 
Naj postane zgled p ri širjenju 
lastne bogate kulture, delav- 

! nosti in podjetniške bistrosti.
To mesto naj se zave izri

n jenosti in uboštva tistih, ki 
živijo  v neudobnem položa
ju, v osamljenosti in zapušče
nosti. Tako ustanove kot me
ščani naj se zavedajo v skup
nem in medsebojnem priza
devanju teh dejstev, k i jih  oz
načuje trpljenje, in na j se za
vzamejo, vsak s pristojnostjo, 
ki mu je  lastna, da ustvarijo 
mrežo uslug in izkušnje soli
darnosti. Obenem naj podpi
rajo tiste odločitve, k iso vp rid  
sprejemanju tistih, ki so zapu
stili lastno domovino in prišli 
k nam, da najdejo dom in delo.

To mesto naj najde pogum, 
da očisti spomin zamer in za
grenjenosti zaradi tragičnih  
dogodkov preteklosti, k i ga 
še danes delijo, in naj vzpo
stavi pom em bne geste spra
ve in odpuščanja. N i lahko 
predvsem tistemu, k i je  trpel 
več kot drugi, in njegova bo- 

j  lečina je  vredna vsega spošto
vanja. Ne zahteva se, da poza
bimo, ampak da smo priprav
ljeni na odpuščanje, po  kate
rem se rojeva resnični mir.

To mesto naj gleda z zaupa
njem na mladino. O ni so naša

bodočnost. Njej mora zaupati 
dragoceno dediščino, k i bo 
to liko bo lj spoštovana, koli
kor bolj se bo prizadevalo, da 
se j i  zago tovijo primerna kul
turna in poklicna usposob
ljenost, živo socialno čutenje, 
resna priprava na sprejem od
govornosti v prid  skupnosti.

Katoliška Cerkev v Trstu se 
pridružuje naporu mesta p ri 
njegovi težavni, a ohrabrujo
č i p o ti v bodočnost. Prisluh
n it i hoče pričakovanjem  in 
zahtevam, k i se sproti pojav
ljajo: v luč i evangelija gleda 
na izbire in projekte, o kate
rih izrazi svoje mnenje p ro 
sta vsakega človeškega kori
stoljubja; zavezuje se z vse
mi, ki v njem živijo po  isti veri, 
da bo skrbela za tem eljito o- 
blikovanje, in zagotavlja tra j
no podporo  cerkvene skup
nosti, s tem da zahteva od  
svojih, da stopijo  iz svetišča 
in se iskreno in brez pridržkov 
razdajajo p ri uresničevanju 
pravične družbe, k i je  vredna 
človeka.

V dneh zborovanja smo 
pris luhnili temu, kar je  Duh 
govoril naši Cerkvi. Želimo to 
posredovati na jpre j krščan
skim Cerkvam, k i z nami oz
nanjajo evangelij, Judovski 
skupnosti, k i pooseblja ljud
stvo, kateremu so bile dane 
obljube. Islamski skupnosti 
in drug im  verskim skupno
stim, k i tu  živijo  po  svojih du
hovnih izkustvih.

To želim o spo roč iti tud i 
vam, k i ste skupno z nam i so
udeleženi p ri ljubezni do te
ga našega mesta in želite, da 
hi živelo v miru, soglasju in gle
dalo v bodočnost z zaupanjem.

Trst, stolnica sv. Justa, 3. 
novembra 2003

+ Evgen Ravignani, škof 
skupno z udeleženci 

škofijskega zborovanja 
Tržaška cerkev 

iz preteklosti in prihodnost

Ponovno v Sveti deželi

Pismo iz Izraela (io)
En Kerem, 31 .julija 2003 -

V dnevniku Jerusalem Post 
preberem novico, da je bilo 
zgrajenih že 160 km zidu, ki 
ločuje palestinsko ozem lje 
od izraelskega in naj bi pre
prečeval prehod orožja in na
padalcev. Ponekod je zid vi
sok tudi pet, osem metrov. 
O bm ejn im  prebivalcem po
vzroča precejšnje težave na 
ozemlju, ki pozna pretok de
lovne sile - ljud i in blaga, iz
menjav. Kot če bi, recimo, na 
naši goriški meji, ki velja za 
zelo odprto , zgradili zid in 
nam otežkočali prehode. Ta
ko stanje je bilo po vojni, a 
zdaj so drugi časi. Na Bliž
njem vzhodu pa grejo nazaj; 
zdi se jim , da bo nek nov 
"berlinski" zid preprečil aten
tate. Netil bo še nov odpor 
in sovraštvo, verjetno, ter širil 
razdalje med narodoma. Po 
zajtrku grem v pralnico po 
svoje perilo, da ga razobesim

na žice ob lim onin ih dreve
sih. Kot običajno srečam Ha- 
nuni, ki razobeša brisače, 
obleke naših otrok. Seveda je 
vesela srečanja, ker se ima za 
m ojo prijateljico. Več let se 
že poznava in cenim njeno 
preprostost, njeno otroško 
dušo, ki občuti, kdo jo  spre
jema in spoštuje ter kdo se 
iz nje norčuje, češ da je neko
liko zaostala, otročja. M no
gi njeni kolegi - sonarodnjaki 
jo  im ajo za neumno in ona 
se tega zaveda. S sodelavka
mi v garderobi-pralnici se ne 
razume prav dobro, obratno. 
Hanuni je Palestinka z Bet
lehema, a že od mladosti živi 
in dela v St. Vincentu. Redov
nica s. Giuseppina je od nek
daj skrbela zanjo in zdaj želi, 
da bi prišla živet v Betanijo, 
saj je že upokojena. A Hanu- 
nin dom  je postal St. V in 
cent, osebje in otroci v njem 
ter p rostovo ljc i. Z lasti ima

rada nas, ki smo iz Italije kot 
s. G iuseppina; čeprav že v 
pokoju, še vedno dela po
šteno in s po trpež ljivos tjo  
preprostega človeka. Ker je 
Hanuni živela že od nekdaj 
v En Keremu, torej na izrael- 

| skem področju , j i je  njena 
skrbnica s. G iuseppina pri
skrbela izraelski potni list. Ta 
ji je  služil tud i, ko je  poleti 
hodila na dopust v Egipt, kjer 
je prej delovala italijanska re
dovnica, ki jo  je  vedno rada 
sprejemala k sebi kot mati. 
Zdaj pa hodi Hanuni na o- 
biske k njej v Betanijo. Tam 
im a jo  nam reč redovn ice - 
usmiljenke veliko hišo. Ha
nuni je pri njih vedno dobro
došla in doma, saj ima tudi 
svojo sobo. Tako vsak teden 
odhaja H anuni v Betanijo. 
Zelo spretno se preseda z 
avtobusa na avtobus in šerut. 
M ed B etan ijo  in Jeruzale
mom pa je omenjeni zid brez 
pogostih dovoljenih prehod
nih mest. Zato Hanuni pre
čka zid kot ostali: po vrečah

peska do vrha in nato na dru
go stran. Izraelska vojaška 
izvidnica je  nekje v b ližin i, a 
take nezakon ite  p rehode  
nekako prenaša, tolerira. Pač 
zapre oči. Nekega dne v pre
teklem tednu pa so Hanuni 
ustavili, ko je sestopala na 
izraelska tla in ker ni imela s 
seboj dokumentov, so jo  po
spremili na policijsko posta
jo. A ženica se ni dala zme
sti in je vse lepo razložila v 
hebrejščini brez strahu. O d
pustili so jo  z ukazom, da se 
ponovno zglasi z veljavnim i 
dokum enti. To je potem sto
rila in stvar se je zaključila z 
resnejšim  o p o m in o m , naj 
takih dejanj ne ponavlja več.

Popoldne sem v službi in 
povsod se govori o tem, kako 
se je včeraj novi m inibus pre
vrnil na plaži z otroki in sprem
ljevalci vred. Menda sem edi
na, ki o dogodku nisem ob
veščena, zato mi h itijo  pripo
vedovat sodelavci. Za vola
nom naj bi bil Samir... Sre
čam ga na hodniku in seve

da želim iz prve roke izvede
ti o nesreči, ki pa ni imela 
hujših posledic ne za otroke 
ne za vozilo. To se razbere tu
d i iz p ripovedova lčevega  
običajnega veselega, šegave- 
ga nastopa.

"Kot navadno smo nato
vo rili oba kom bija  - začne 
razlagati - in jaz sem vzvrat
no peljal po cementni stezi, 
ki tvori ožji ovinek, proti gla
vnemu izhodu. Preozko sem 
obrnil vozilo, da je zapeljalo 
z zadnjim  kolesom na rob 
cestišča in se nevarno nagni
lo v pesek. Zaman sem zad
nji hip skušal popraviti smer. 
Prepozno! Prevrnili smo se 
na bok in obstali. N ihče se ni 
poškodoval. Previdno smo se 
izkrcali, si podali otroke ter 
obvestili "štab", to je  predni
co s. Katharino. Kaj storiti, 
sva se pogovarjala z drugim  
šoferjem Giuseppejem. Skle
nila sva vse potnike natovo
riti na drugi kombi, ki pa je 
tako postal prepoln - zlasti za 
stroge cestne predpise...

Jaz pa sem poiskal pomoč. 
Nadzornik plaže je takoj po
slal po bager, ki je previdno 
dvignil naš beli m inibus spet 
na cesto. Ogledal sem si ga 

S  ze lo  na ta n čn o  in ni im el 
večjih poškodb. Kar je, je, 
sem si rekel. Gremo domov! 
In kako uro za drugim i sem 
že bil v St. V incentu. Prena- 
tovorjeni prvi kombi k sreči 
nihče ni ustavil." - je zaključil 
Samir svojo napeto p rip o 
ved.

"Z d a j veš, Samir, zakaj 
naše sestre vsak dan toliko 
prem olijo  v kapeli, sem mu 
smeje povedala svoje, ko si 
tolikokrat rekel, kaj je potreb
no to liko  časa zapraviti za 
to ." "Prav imaš", je dodal. In 
že sva odhite la vsak za svoji
mi opravki.

Naslednji dan pa sestre le 
niso poslale Samirja na pla
žo, kot je  b ilo  predvideno. 
Šla je s. Katharina. Slučaj - ali 
opom in zanj?

/dalje 
Tereza Srebrnič
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PROGRAMSKA KONFERENCA

Celodnevni posvet

Temelji naše prihodnosti

IO T O K K O M A

Programska konferenca, ki je po
tekala pod naslovom Manjšinski je 
ziki v evropski regiji, Alpe Jadran: od  
delitve do sodelovanja, je  imela na
men postaviti čim bolj kakovostna iz
hodišča in programe za slovensko 
narodno manjšino v Italiji za prihod
nje desetletje. Po krajšem pozdravu 
predsedujočega programske konfe
rence Bojana Brezigarja sta predsed
nika krovnih organizacij Slovencev v 
Italiji prebrala svoji strnjeni poročili.

Predsednik Slovenske kulturno 
gospodarske zveze (SKGZ) Rudi Pav
šič je dejal, da je programska konfe
renca priložnost, ki je doslej sloven
ska manjšina v Italiji še ni imela, in 
to, da hi bilo vsako zapiranje sloven
ske narodne skupnosti danes beg 
pred stvarnostjo in dobesedno "tek
v fo lklorizacijo", kar bi bilo za Slo
vence usodnega pomena. Pavšič je 
poudaril izjemne uspehe slovenskih 
političnih predstavnikov, saj še nik
dar slovenska manjšina v Italiji ni bi
la tako dobro zastopana v deželnem 
svetu in v krajevnih po litičn ih  ter 
upravnih telesih kot doslej, kar se
veda kaže na nujno iskanje skupne
ga slovenskega predstavništva, "ki 
naj bo sinteza manjšinske pluralno
sti". Manjšina mora v sebi najti do
volj moči, da pride v kratkem do 
vsemanjšinskega predstavništva in 
je zato Pavšič ostro nastopil proti 
"drobnjakarstvu in vsaki razceplje
nosti" znotraj manjšine same, ker 
to škodi vsemu slovenskemu naro
dnemu telesu v Italiji. "Potrebujemo 
celovito strategijo in vizijo", je dejal 
Pavšič in povedal, da mora manjšina 
ponujati matični Sloveniji "kakovo
stne predloge, ker smo sami del slo
venskega nacionalnega programa, 
smo del slovenskega naroda". Izpo
stavil je  padec državne meje in 
bližnji vstop Slovenije v EU, ki naj 
bo izziv tudi za manjšino, ki mora sa
ma najti novo vlogo v novem prosto
ru. "Izluščim o to, kar nas povezuje 
in nas bogati, odločajmo se za kako
vost in za tesnejše sodelovanje med 
nami in z vsemi, ki živimo v tem pro
storu!" je zaključil svoj poseg Pavšič.

Predsednik Sveta slovenskih or
ganizacij (SSO) Sergij Pahor pa je 
dejal, da je "programska konferen
ca dobra priložnost, s katero Sloven
ci v Ita liji lahko spoznamo, kako 
počasi rastemo v skupnost, in zato 
tudi priložnost za več samozavesti 
in samozavedanja". Pahor je tudi 
opozo ril na s labosti v m an jš in i, 
nakazal tesno sodelovanje med kro
vnima organizacijama, ki ga gre še 
nadgraditi, se zaustavil pri "velikem 
dem ogra fskem  padcu, ki zares 
ogroža našo narodno skupnost in 
nas vo d i v fo lk lo rn o  e kzo tičn i 
pojav", kar je seveda smrt za sloven
sko manjšino v Italiji. Pahor je pou
daril, da mora slovenska manjšina v 
Italiji najti sama v sebi moč za boljši 
ju tri, kajti "d rug i nam ne m orejo 
zagotoviti preživetja", in se je zato 
zavzel "za nove oblike in nova sode-

Iskanje novega...
Na eni strani so tisti, ki hočejo po

spešiti in zato hitreje doseči neko 
enotnost v nastopanju in tudi dolo
čeno poenotenje skupnih in ne sa
mo skupnih ustanov, na drugi stra
ni pa stojijo tisti, ki so tudi za tesnej
še sodelovanje, a se zavzemajo za šir
šo pluralnost in tudi določeno ohra
njanje tradicije, kar je  prišlo do izra
za predvsem pri razpravi o m edijih 
in deloma tudi pri razpravi o kulturi.

lovanja na vseh ravneh v manjšini sa
mi in seveda s Slovenijo". Izpostavil 

j  je dejstvo, da se bo manjšina v prihod
nje spreminjala, na kar opozarja pro-

i gramska konferenca, "ki naj bo pro
ces razmišljanja za naprej". Poudaril 
je pomen slovenskega šolstva v Ita
liji, "k i je pridobitev, saj slovenska 
šola ni in ne sme biti žrtev". Pahor 
pa je tudi zatrdil, da je Slovencev v 
Italiji premalo, da bi se lahko med 
seboj prepirali, če hočejo biti v pri
hodnje uspešni, in je zato zaključil 
z besedami: "Zanesti se moramo 
drug na drugega, delati korake, ki 
so možni in dosegljivi, predvsem pa 
ob bližnjem vstopu Slovenije v EU 
na našem območju ustvariti take po
goje, da se bomo Slovenci, ki danes 
živimo ob meji, ponovno združili v 
eno telo in še tesneje sodelovali!"

Generalni konzul RS v Trstu Čr
tom ir Špacapan pa je v kratkem na
govoru dejal, da sta mu bila govora 
predsednikov krovnih organizacij 
Slovencev v Italiji všeč, ker sta bila 
optim istična. Izpostavil je, da mora 
slovenska manjšina v Ita liji iskati 
skupne poti, se zavzemati za še 
tesnejše sodelovanje na vseh rav
neh, predvsem pa mora nastopati 
enotno, a naj pri tem ohrani plural
nost, ki jo  vsaka normalna družba 
danes potrebuje . O pozo ril je  na 
hude razp rtije  zno tra j slovenske 
manjšine na Koroškem v Avstriji, ki 

j  škodujejo najbolj manjšini sami, in 
dejal, da se "Slovenija zaveda, da 
bodo narodne manjšine ostale bo- 
gatsvo tudi v EU, v katero danes Slo
venija vstopa"; Špacapan je še pou
daril, da bo v prihodnje dosti odvi
sno od skupnega nastopa slovenske 
manjšine, kot je tudi izrecno pou
daril, da se bo sam kot generalni 
konzul RS v Trstu izrecno prizade
val, "da se bo izjemno dobro sode
lovanje ob meji, kakršno je danes na 
Goriškem, preneslo vzdolž vse meje 
med Slovenijo in Italijo, predvsem 
na Tržaško in v Posočje".

Generalni konzul Republike Slo
venije v Trstu Č rtom ir Špacapan je
v svojem nagovoru poudaril tesno 
sodelovanje in skupno nastopanje 
obeh duš naše manjšine in s prime
rom znanih notranjih sporov na av
strijskem Koroškem, ki so v škodo 
sami slovenski manjšini, zatrdil, da 
bo naša narodna manjšina uspe
šna in tud i v prihodn je  trdna le, če 
bo ohranjala neko enotnost, če bo
mo znali tudi v prihodnje tesno so
delovati na vseh področjih , če bo-

Udeležence programske konfe
rence sta v imenu goriške občine 
in pokra jine pozdravila odbornika 
dr. Dam ijan Terpin in dr. M arko 
M arinčič, kot je pozdravilo tudi ve
liko drug ih  javnih upraviteljev.

Popoldanski program program
ske konference slovenske narodne 
manjšine v Italiji je bil nabito poln, 
saj so dopoldan prireditelji zmogli 
spraviti "pod streho" samo prvo po
ročilo in samo nekaj posegov, ki so 
se živo dotaknili kulture.

Gospodarstvo in teritorij, kultura, 
mediji, šolstvo in vzgoja, šport in 
vzgoja, mladinsko vprašanje ter so
ciala so bili tematski sklopi, na kate
rih je v centru Bratuž v Gorici sode
lovalo več kot petdeset slovenskih 
predstavnikov s svojimi dopolnili in 
popravki sicer skupnega poročila za 
vsako področje, ki sta ga krovni or
ganizaciji pripravili na te tematike.

Veliko predlogov za boljše in bolj 
uspešno reševanje sprotnih težav, ki 
se tiče jo  vseh pogledov življen ja 
narodne manjšine v Italiji, je prišlo 
na dan predvsem v razpravah. Pri 
vseh posegih je prihajal na dan op
timizem, da se mora manjšina da
nes pripraviti na evropske integra
cije, na nove izzive časa in se, na 
žalost, tudi danes, ko ima zaščitni 
zakon sicer sprejet, boriti v Italiji za 
svoje narodnostne pravice.

Prav zato je prišlo na dan predv
sem prepričanje pri vseh diskutantih, 
da mora vse narodno telo med seboj 
še tesneje sodelovati, kot morajo vse

mo znali b iti in živeti kot skupnost.
Zato je prav gotovo potrebna po 

enotnem  predstavn ištvu našega 
narodnega telesa tista stvar, ki je 
n a jb o lj prišla do izraza na p ro 
gramski konferenci v G orici in bo 
to tud i najbolj trd oreh, ki ga bo 
morala vsa naša narodna skupnost, 
tako civ ilna  družba kot p o lit ičn i 
predstavniki in stranke, v kratkem 
rešiti.

Čas teče, tega so se na program
ski konferenci v Gorici zavedali vsi,

manšinske komponente na vseh rav
neh javnega in družbenega življenja 
stremeti za večjim povezovanjem, a 
pri tem ohranjati tudi pluralnost, ki 
je nujna za vsako demokratično druž
bo in seveda tudi za Slovence v Italiji.

"Zaključek simpozija program
ske konference naše manjšine seve
da ocenjujem izjemno pozitivno. Po 
eni strani moram poudariti dejstvo, 
daje šlo za prvi globalen prikaz dejav
nosti, življenja in težav slovenske na
rodne skupnosti v Italiji, in to v vseh 
treh pokrajinah dežele Furlanije-Julij- 
ske krajine, po drugi strani pa je bila 
to tudi prva priložnost neposredne
ga in odkritega soočanja med včasih 
prav diametralno nasprotnimi si sta
lišči. Programska konferenca ponu
ja odgovore na nekatera temeljna 
vprašanja za našo manjšino, obenem 
pa pomeni nov sistem reševanja odpr
tih vprašanj in vsega, kar nas ločuje 
in šibi. Na osnovi današnje razprave 
in poročil o posameznih področjih de
la naše narodne manjšine bosta vod
stvi krovnih organizacij povzeli zak
ljučke, ki bodo uradno predstavljeni 
na javni konferenci v petek, 28. no
vembra, v Narodnem domu v Trstu 
ob prisotnosti predstavnikov sloven
skih in italijanskih javnih inštitucij ter 
zastopnikov ostalih manjšinskih skup
nosti z območja Alpe Jadran, je ob 
zaključku konference povedal eden 
izmed organizatorjev programske 
konference Igor Gabrovec, pokra
jinski predsednik SKGZ za Tržaško.

JUP

tisti, ki so za hitrejše povezovanje, 
in tisti, ki so za postopnejše in bolj 
premišljene korake.

Vsem, ki smo se udeležili celod
nevnega s im poz ija  p rogram ske 
konference v Gorici, pa je bilo ja
sno predvsem to, da je znotraj naše 
manjšine potrebno in nujno tesnej
še povezovanje med vsemi nami, 
odkrit in jasen pogovor, ne nazad
nje skupni dogovori ter načrti za 
skupno dobro našega narodnega 
telesa.

Še o naših medijih
Poročilo o medijih je podal Livio 

Semolič, ki seje omejil predvsem na 
Primorski dnevnik in slovenske pro
grame deželne postaje RAI; o manj
šinskih tednikih pa je kratko in ja
sno poudaril, da "glede Novega Ma
tajurja in Doma ni posebnih razlo
gov, zaradi katerih ne bi razvili smo
trnejšega sodelovanja in sinergije 
vse do funkcionalne povezave. Za 
Novi glas pa se postavlja vprašanje, 
ali ne bi lahko bil še bolj učinkovito 
prisoten v našem prostoru, če bi se 
vzpostavilo racionalno povezovanje 
z redakcijo Primorskega dnevnika v 
perspektivi obojestranske kakovo
stnejše ponudbe bralcem v logiki 
skupnega manjšinskega interesa. In 
zakaj ne bi v bodoče razmislili tudi 
o konkretnejši povezavi obeh struk
tur."

Predsednik Zadruge G oriška 
Mohorjeva dr. Damjan Paulin je se
veda na to odgovoril s tem  s ta li
ščem: "Tudi v našem zamejskem 
prostoru imajo tedniki izredno važ
no vlogo. S komentarji, reportaža
mi in razčlenjenimi poročili lahko na 
bo lj pog lob ljen način sprem lja jo 
tekoče dogajanje in odnose znotraj 
manjšine ter zunanje dogajanje, ki 
posredno ali neposredno vpliva na 
naše razmere.

Zato je dolžnost vse naše skup
nosti, da se tedniki ohranijo in krepi
jo, da so deležni primerne pozorno
sti in seveda tudi finančne podpore.

Tednik Novi glas, ki je deželnega 
pomena, med drugim  pa redno po
roča o dogajanju v Sloveniji in še po
sebej o obmejnem področju, je edi
ni slovenski tednik, ki izhaja v Gori
ci in tudi edini tednik v širšem pri
morskem prostoru. Njegova vloga 
bo še toliko bolj pomembna ob bli
žnjem vstopu Slovenije v Evropsko 
unijo.

Istočasno nam dosedanje izku
šnje potrjujejo, da lahko tednika No
vi glas in Novi M atajur ter štirinaj
stdnevnik Dom , vsak na svojem 
področju, krijejo tudi tiste vidike in
formacije, ki jih dnevnik ali radijska 
in televizijska poročila ne morejo 
dovolj uspešno pokrivati.

Novi glas je nastal iz dveh nek
danjih tednikov, iz Novega lista, ki 
je izhajal v Trstu, in iz Katoliškega 
glasa, ki je izhajal v Gorici. Tednik 
Novi glas, ki želi biti glas vseh, ki "so 
zavezani slovenstvu, dem okratič
nim vrednotam in krščanskemu eto
su", kot je zapisano v ustanovni li
stini tednika, je torej rezultat racio
nalizacije in optimizacije. Do združi
tve je  prišlo prav zaradi tega, da bi 
Novi glas bolj podrobno, bolj obšir
no in predvsem pa bolj tem eljito  
poročal, nagovarjal in ostal zvest na
ročnikom in bralcem prej omenje
nih tednikov.

Svojo specifično in nadvse po
membno vlogo imata tudi Novi Ma
ta jur in Dom, ker oba s svojega vidi
ka krijeta dogajanje v Videmski po
krajini, se pravi v okolju, ki mu Pri
morski dnevnik, Radio Trst A in te
levizijski sporedi deželnega sedeža 
RAI ne posvečajo potrebne pozor
nosti.

Omenjeni tedniki pa so tudi va
žen glas slovenske svetovnonazor
ske pluralnosti, ki se odraža na vseh 
ravneh našega zamejskega življenja 
in bivanja, in čemur bi se bilo zgre
šeno in škodljivo danes in tud i v 
prihodnje odpovedati."

Predsednik SSO za Goriško Ja
nez Povše je v svojem posegu opo
zoril na nevarnost pretiranega po
vezovanja in enačenja. Dr. Drago 
Stoka in M arij Maver sta zagovarja
la nujnost izhajanja tednikov, ohra
njanje pluralnosti medijev in široke 
pahljače našega tiska. Antek Terčon 
pa je izpostavil važno vlogo Nove
ga lista prej in Novega glasa danes 
pri kadrovanju novih časnikarjev, 
kar seveda ni zanemarljivo.

s  1. STRANI
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Predstavitev knjige Življenje na nitki prof. Albina Sirka /  Podelitev štipendij Sklada Dorče Sardoč

Življenjsko sporočilo trdoživega Primorca
V četrtek, 7. t.m., je v Kulturnem centru Lojze Bratuž v Gorici doživela svoj krst knjiga “trdoživega Brica po prvi in po drugi 

svetovni vojni”, prof. Albina Sirka, z naslovom Življenje na nitki. Izdala jo je Goriška Mohorjeva družba v sodelovanju s 
Skladom Dorče Sardoč, uredila in z opombami opremila dr. Erikajazbar, spremni esej pa ji je napisal dr. Filibert Benedetič.

"Nisem ne pesnik ne pisatelj," je 
na predstavitvi dejal prof. Sirk. In 
vendar je bilo že na prisrčnem kul- 
turnem večeru vsem navzočim ja
sno, da je na Goriškem vsem znani J % I  % k
ravnatelj, demokrat, narodnjak in IrV & .v  jB i l f f i
veliki humanist prof. Sirk iztisnil v r ’~* ; l" Ž
ta svoj knjižni prvenec vso bol in živ- 'Mm m  i  j t  A l
Ijen jsko  iz ku šn jo , ki je  lahko  vsem  m B h  * I: ji W ‘

t ra jn o  s p o ro č ilo
nem poziv k strpnosti in enotnosti.
Na lastni koži je doživel za našo na
rodnostno skupnost posebno tra
gične trenutke, ki so ga za vedno 
zaznamovali. V vseh teh je kleno klju
boval tudi zato, ker je šel skoz "do
bro šolo", ki mu je nudila trdne te
melje narodne in verske istovetnosti.

Prof. Marija Češčut je uvodoma 
poudarila, da je omenjena knjiga 
obogatitev za ves goriški prostor.
Predstavitev pa je bila nalašč združe
na s pode litv ijo  š tipend ij Sklada 
Dorče Sardoč, ki nagrajuje in spod
buja prav znanje, vlogi katerega je 
bil avtor knjige od vedno zavezan.

PODELITEV ŠTIPENDIJ
Dr. Boris Peric je nato orisal delo

vanje in cilje Sklada, ki je nastal leta 
1995, želi ohranjati spomin na lik ti
grovca Dorčeta Sardoča in hkrati 
podpirati izobraževanje slovenske 
mladine v Italiji. Sardoč je prerasel v 
simbol boja proti raznarodovanju, saj 
je bil med soustanovitelji TIGR-a in 
je že med vojnama prepričano zago
varjal nacionalni preporod slovenske
ga naroda. Letos je Sklad skupno vso
to 13.300 evrov podelil dvanajstim 
zaslužnim slovenskim študentom.

Pet štipendij po 500 evrov so prejeli 
dijaki Dvojezičnega šolskega centra 
v Spetru Giovanni Rucli, Vida Rucli, 
Luca Manig, Ema Goles in Enrico 
Zuccolo. Po 1.300 evrov so prejeli 
univerzitetni študentje Klemen Širca, 
Borut Sardoč, Tanja Peric, Erika Hro
vatin in Katja Milič; štipendijo v zne
sku 3.000 evrov pa je za podiplomski 
študij prejel Rodney Koren. V sklad 
za letošnje štipendije so prispevali 
Zadružna kreditna banka Doberdob 
in Sovodnje, Cedajska banka, finan
čna delniška družba KB 1909, M ipot 
s.p.a. in LB Interfinanz Italia s.r.l.

O KNJIGI
Knjige prof. Sirka ni lahko pred

staviti, je ugotovil prof. Jože Pirjevec,

saj gre za oseben družinski zapis, 
posvečen spominu na sina Ivana. 
Gre za opis življenjske usode Primor
ca v 20. stoletju. Zgodba se začenja 
po prvi svetovni vojni, ko so naši lju
dje - in z njim i avtor knjige - rastli iz 
zelo preprostih in revnih razmer. 
Našel se je stric, ki je mlademu Albi
nu utrl pot v malo semenišče, kjer se 
je začel njegov intelektualni vzpon. 
Ustanova je s spartansko disciplino 
in "z  danes nespre jem ljiv im i pe
dagoškimi metodami" zahtevala od 
gojencev strogo življenje, ki pa je bilo 
za marsikoga edina pot do izobraz
be. "Skoz njo so šli Ciril Zlobec, Alojz 
Rebula, Boris Pahor in drugi," je še 
povedal Pirjevec. Ker ni bila držav

na, je lahko gojila slovenski jezik in 
zavest; veliko so k temu pripomogli 

j  docenti, "stebri slovenstva v Gorici 
med fašizmom," kakršna sta bila npr. 
dr. Ivan Juvančič in dr. Anton Kacin. 
Ker se Sirk ni odločil za bogoslovje, 
je šel študirat na univerzo v Ljubljano; 
kmalu pa se v slovenskih vojnih raz
merah "n i znal odločiti" in je zato 

l začel pravo odisejado v italijanski 
vojski. Po njenem razpadu je na jugu 
Italije hudo zbolel za malarijo in ko
maj leta 1945 se vrnil v naše kraje. 
Spet se je začela nova zgodba v času, 
ko je bil vpet "v različne mlinske kam
ne" tajnih služb; zlasti UDBA ga je 
močno preizkušala in ga nekaj m e  
secev tudi držala v zaporu v Ljublja

ni. Iz njega "se je izmazal", ko sta si 
Jugoslavija in Italija izmenjali zapor
nike. V Gorici je nato poučeval kot 
suplent na slovenskih šolah, diplomi
ral je v Trstu, si ustvaril družino in bil 
dejaven na več področjih; med dru
gim je bil v 70. letih član Cassandro- 
ve komisije. "Imel je bogato življenje, 
ki je včasih res viselo na nitk i," je 
povedal dr. Pirjevec. Iz vsega tega je 
povlekel pom em ben ž iv lje n jsk i 
nauk, in sicer "velik smisel za člove
ško strpnost... Ideologije pridejo in 
grejo, pomembno je, kar si kot člo
vek, in da se uresničiš."

Predsednik G M D  msgr. Oskar 
Simčič, tudi sam Bric, je  nekaj pove
dal o nastanku knjige in o "izrednih 
razmerah", ki jih opisuje. Dr. Filibert 
Benedetič pa je poudaril sočnost Sir
kovega jezika in sloga, ki je konkre
ten in se osredotoča na bistvo. Sam 
je spoznal Dorčeta Sardoča in delal 
z njim ; "obstreljen" pa je ostal, ko je 
dobil v roke tekst preprostega člove- 
ga in "antiheroja" Albina Sirka. Tudi 
zato si je močno prizadeval, da bi do 
objave prišlo, saj knjiga govori o tem, 
da brez etičnih načel in vzajemnega 
spoštovanja nimamo prihodnosti. 
Dr. Erika Jazbar se je veselila zlasti 
dejstva, da je delo izšlo v sodelovanju 
med dvema za nas vse pomembni
ma ustanovama, ki je prineslo kon
kreten sad. Treba bi pa bilo osvetliti 
tudi druge velike primorske like iz 
preteklosti.

Prof. Sirk je povedal, da ga je prav 
sin Ivan silil v pisanje spominov. Po
kojni msgr. Kazimir Humar pa si je sr
čno želel, da bi bili zapisi tudi objav- 

j  Ijeni. Obudil je nekaj živih anekdot in 
sklenil: "N i bilo vse rožnato... In ven
dar smo preživeli." S sebi naravno 
ponižno in obenem gosposko držo 
je pred zahvalami "na desno in levo" 
("Smo Slovenci ali ne?") dodal: "Iz
življanje ni moč. Moč je v odpovedi!"

Danijel Devetak

Kosovelove pesmi, ki jih  je Tavčar 
prevedel v italijanščino pred kakimi 
tridesetim i leti. Tavčarjev poseg je 
obravnaval celovito Kosovelovo ose
bo, od otroških let v Tomaju, kjer je 
preko in te lektua lno  žive družine 
kmalu prišel v stik z umetnostjo v

Literarni večer v Trstu

Ivan Tavčar o Srečku Kosovelu
Po uvodnih besedah v slovenskem jeziku je  Tavčar v italijanščini 
osvetlil Kosovelovo poezijo pretežno večinsko govorečemu občinstvu

Majhen sedež tržaškega Antro- 
pozofskega društva v ul. Mazzini je 
bil v petek prejšnjega tedna p ri
zorišče zanimivega literarnega veče
ra, med katerim sta bila glavna ak
terja dva književnika: Srečko Kosovel 
in pesnik, pisatelj ter prevajalec Ivan 
Tavčar (na sliki), ki je sicer 
skromni skupini pozornih 
poslušalcev predstavil lik 
pesnika iz Tomaja.

Vprašali bi se za razlo
ge, ki so privedli, da je An- 
tropozofsko društvo pri
redilo večer o Kosovelovi 
poeziji. Pojasnil nam jih je 
Alessandro Di Grazia, od
govorni tržaške sekcije 
društva, ki še vedno sledi 
naukom ustanovitelja an- 
tropozofske misli, Rudol
fa Šteinerja. V Kosovelovi 
nagnjenosti k premostitvi 
nacionalizmov, ideologij 
in političn ih nazorov, v njegovem

Cankarjev dom /14. ljubljanski filmski festival LIFFE

Življenje filma

F O TO  KR O M A

svetovljanstvu, v njegovi duhovni 
razsežnosti je, po mnenju Di Gra- 
zie, videti idealno povezavo med ču
tenjem našega mladega pesnika in 
mislijo, ki temelji na Steinerjevem 
preučevanju.

Nekateri temelji Kosovelovih pe
smi - Človek, Evropa, Sonce - spadajo 
torej tudi v zakladnico antropozofije.

Predavatelj je b il to re j tržaški 
književnik Ivan Tavčar, kateremu je 
Kosovelova poezija zelo blizu, saj so 
med predavanjem brali nekatere

najširšem pomenu besede, pa do 
koren itih  sprememb v njegovem 
pesniškem ustvarjanju; kljub temu 
da mu je usoda dodelila le 22 let živ
ljenja, je Kosovel zrelo razvil svoje 
ustvarjanje na podlagi treh tokov: 
impresionistično sentimentalnega, 
vizionarno revolucionarno profetič- 
nega ter kostruktivistično futuristič
nega. Tavčar je  zadnje Kosovelovo 
ustvarjalno obdobje - tisto, ki je ob
rodilo Integrale in ki je v bistvu osta
lo neznano do srede sedemdesetih 
let - označil kot prepojeno z drzni

mi zamislimi, nenadnimi izbruhi in 
bridkostjo. Kljub temu pa Kosove
lov konstruktivizem ni nikoli ne vo
tel ne sterilen, saj ohranja vedno ne
ko sporočilnost pa tudi preroštvo gle
de bodočnosti naše stare celine: Ev
ropa umira, je Kosovel pisal, in po

tek zgodovinskih dogod
kov je pokazal, da je bilo 
pesnikovo nagonsko spo
znanje daljnosežno.

Kosovela je v življenju 
poznalo kot izrazito umet
nostno dušo le m ajhno 
število prijateljev in sorod
nikov. Njegove poezije so 
prišle v javnost v treh fa
zah: takoj po njegovi smr
ti, nato v letih po drugi 
svetovni vojni, ko so izda
li širši sklop njegovih pe
smi (nekatere poezije so 
bile še v nedokončani ob
liki), in v šestdesetih letih, 

ko se je Kosovel s svojimi Integrali 
izkazal ne le kot čustveni 'pesnik 
Krasa', a kot eden najobčutljivejših 
pesnikov prve polovice 20. stoletja.

Čeprav vsi vemo, da je Kosove
lov pomen povezan z besedo, je bolj 
malo tistih, ki poznajo njegovo na
vezanost na glasbo: ta je bila po 
njegovem mnenju najbolj pristna 
umetnost, preko katere smo v stiku 

j  z zvokom vesolja. Literaturi je po
nujal šele tretje mesto, in to po gla
sbi in slikarstvu.

IG

Osrednji slovenski mednarodni 
filmski festival se je dobro uveljavil 
na slovenskem kulturnem koledarju.
V štirinajsti izvedbi ostaja program
sko približno enak kot minula leta z 
nekaj spremembami, sicer pa obse
žen, pester, raznolik in zanimiv. Pro
gramska direktorica Jelka Strgel je 
zadovoljna, saj selekcija skoraj pov
sem ustreza tistemu, kar so bili se
lektorski ideali.

Poglaviten program ski namen 
LIFFa je namreč seznanjanje gledal
cev s svetovnimi tokovi v kinemato
grafiji. Tudi letos so film i razdeljeni 
na številne sekcije: poleg uradne tek
movalne sekcije Perspektive še Ekra- 
nove Perspektive (kritiki revije Ekran 
so opravili izbor film ov po enakih 
merilih, kot veljajo za Perspektive), 
Predpremiere (predstavitev vrhun
cev evropske in ostalih večjih kine
matografij, nastalih pod taktirko pre
verjenih filmskih mojstrov), Obzorja 
(pregled novih uspešnic svetovne 
produkcije, ki so bolj primerni za fe
stivalsko prikazovanje in art kino 
mrežo kot pa za redni komercialni 
program, sicer pa film i uveljavljenih 
režiserskih imen, Fokus (letos je v sre
dišču azijska kinematografija, Retro
spektiva, v katere središču je letos 
Hanif Kureishi, ter Jug jugovzhodno 
(izbor najnovejših filmov od Dunaja 
do Soluna). V sekciji Proti vetru se pred
stavljajo tisti filmski ustvarjalci so
dobnega filma, ki niso podvrženi pre
vladujočim konvencijam filmskega 
izražanja. Glavna novost je sekcija 
Ekstravaganca, katere film i predstav
ljajo pogumne žanrske poskuse ozi
roma poigravanja z žanrom. Festival 
je primerljiv z drugimi festivali v ev

ropskih prestolnicah, tudi letos je 
najavljenih več uglednih gostov, med 
njimi Gerlandine Chaplin. Vsako leto 
sproti pa ruši rekorde gledanosti; po 
dolgih vrstah pred blagajno, ki smo 
jim bili priča štirinajst novembrskih 
dni, bo tako tudi letos, navsezadnje 
je bilo nekaj projekcij razprodanih že 
pred uradnim petkovim začetkom.

Zavesa filmskega festivala se je 
dvignila z novim slovenskim filmom 

J  režiserja Metoda Pevca z naslovom 
Pod njenim oknom, ki ga Strgelova 
označuje kot enega najboljših filmov 
zadnjih nekaj let, preden se bo spu
stila s filmom Profesionalec Duška Ko
vačeviča, pa se bo zvrstilo 98 zgodb, 
ki nas zanesljivo ne bodo pustile rav
nodušne. V Cankarjevem  dom u 
bomo do 21. novembra lahko spoz
navali, da iskren umetniški film  po
nuja zavetje in tolažbo, izkušnjo re
lativnosti doživetega, odvezo za na
pake in zapravljen čas; dragocena 
spoznanja o dostojanstvu slehernika; 
vliva pa nam tudi pogum in samoza
vest, da stvari, takšne kot so, niso do
končne in nespremenljive. Da je fan
tazija v življenju več kot začimba in 
okrasek, da svoje lastne dobre zgod
be pač ni mogoče "p isati" pasivno, 
da je človek vreden svojega imena 
le, ko presega dano in možno, ko ne 
pristaja na "režiranje" svojega živ
ljenja (ampak živi svoj "film "). Ko ti 
film  podari to izkušnjo, tudi veš, da 
koncu filmske zgodbe sledi bolj za
vestno nadaljevanje življenjske, ki 

! najde svojo nit v novem filmu.
Ljubitelji filma, iskreno vabljeni v 

L jub ljano, natančen program  si 
oglejte na spletu www.cd-cc.si.

Dušan Rogelj
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S Klubom prijateljstva pri Gospe Sveti in 
pri sv. Hemi Krški

Po sledeh naših 
slavnih prednikov (i)
Klub prijateljstva je 6. oktobra odpeljal na pre

lepo Koroško poln avtobus izletnikov s Tržakega.
Na žalost nisem bila med vseeno dober." - "Pa gopa, ki 

njim i, zato lahko pišem le o nam je stregla, ni bila kdove 
tem, kar so mi izletniki pripo- kako p rijazna ... Č lovek si 
vedovali in kar sem brala v nehote misli: ali jo  bode v uho 
knjigah. Nekoliko se pa še naša govorica? Kajti pri Go- 
spominjam s prejšnjih izletov spe Sveti nihče več ne govori

Kulturno združenje Maria Theresia

Msgr. Jakob Ukmar, “človek plemenite 
drže, uglajene pobožnosti...”

Poezija v Kulturnem domu

Prvi pesniški večer v Slovenskem 
stalnem gledališču

Gostja je bila psihologinja in profesorica Alenka Rebula Tuta

h Gospe Sveti (na sliki spo
daj) in k sv. Hemi Krški. Kdo 
pa ne bi poromal na Gospo
svetsko polje k simbolom slo
venske samostojnosti in k zi
belki našega krščanstva?

Vprašala sem nekatere iz
letnike: "P ripovedujte mi o 
izletu! Kako je bilo?" - "Lepo, 
zelo le p o !" (Sam oum even 
odgovor. Ali ni vsak izlet lep, 
kljub m orebitn im  nevšečno
stim?) - "V ideli smo mnogo 
zanimivega. Pokrajina je ču
dovita." - "Bog nas ima zelo 
rad. Sredi deževnih dni nam 
je  darova l krasen, sončen 
dan. Ni bilo ne pretoplo ne 
prehladno." - "Zlepa mi ne bo 
šla iz spomina slika, ko smo 
se domov grede vozili z avto
busom mimo Vrbskega jeze
ra: spodaj m odrina jezera, 
nad njim pa svetlo sinje nebo

s kopico temnih sivih oblakov. 
Res lep pogled." - "Pa cerkve! 
Kakšne krasne cerkve smo vi
deli!" - "In vojvodski prestol! 
Stoji sredi lepo urejenega 
parka. O bdan je z železno 
ograjo in navrh vsega so še po
veznili nekako stekleno škatlo. 
Zato, da se bolje ohrani."

"K je ste pa imeli kosilo?" - 
"Kar pri Gospe Sveti, nedaleč 
od cerkve. Bilo je okusno, zla
sti juha z zrezanimi omleti. 
Samo..." - (Se mi je  kar zdelo, 
da bo prej ali slej prišel na dan 
kak "S am o..."!) - "Sam o... 
Človek bi pričakoval, da mu 
bodo v deželi 'š trudlov' po
stregli s sveže penečim ko
som te slaščice. No, saj je bil

slovensko." - "M ogoče je pa 
samo vstala z levo nogo. Saj 
morajo b iti navajeni sloven
skih gostov. Gotovo niste bili 
vi edini." - "Prav res ne! Med
tem ko smo sedeli pri kosilu, 
so hodili sem pa tja po plo
ščadi pred cerkvijo dijaki iz 
Kranja."

Razveselilo me je, da tudi 
iz matične domovine obisku
je jo ta za slovensko zgodovi
no tako važni kraj.

In prav o zgodnji zgodovi
ni Slovencev, zlasti Koroške, 
je v avtobusu po poti sezna
njala potnike prof. Vera Pun
tar Bizjak, ki je tudi izlet vodi
la. Na Koroškem ji je prišla na 
pomoč prijazna vodička, ki je 
marsikaj pojasnila na mestu 
samem. Ker je snov zanimi
va, jo  bom skušala, vsaj del
no, posredovati bralcem.

Z a čn im o  kar s 
Koroško, z Gospo
svetskim poljem.

To deželo so za
sedli Rim ljani I. 15 
pred Kristusom. Tu 
so bivali Kelti v kra
ljevin i N orik. Rim
ljani so jo poimeno
vali N o ricu m . Na 
M agda lensk i go ri 
ob Gosposvetskem 
polju so izkopali po
leg keltskih ostan
kov tud i razvaline 
rimskega mesta. Nje
govi p reb iva lc i so 
se pozneje preselili 
v mesto Virunum na 
Gosposvetskem po

lju, kateremu so rekli Caran- 
tanum . Izvor besede pa je 
menda ali keltski (carantos = 
ljubeči, p rija te lj) ali predin- 
doevropski "kar" (skala). To 
osnovo najdemo v nekaterih 
krajevnih imenih v Vzhodnih 
Alpah, npr. Krnski grad, Kara
vanke, Kranjska, Carnia v Ita
liji itd. Slovanskih plemen, ki 
so se tukaj naselila, se je pri
je lo ime Karantanci, dežele 
pa Karantanija. Že v tretjem 
stoletju seje tod širilo krščan
stvo, ki so ga prinesli rimski 
uradniki, trgovci in vojaki. S 
prihodom  poganskih Slova
nov je bilo krščanstva konec.

/dalje  
Nada Martlanc

Kaj je življenje? "Ž ivljenje 
je to, da mislimo, da smo sen
ca, nato ugotovimo, da ni ta
ko, in na koncu spoznamo, da 
smo luč!" O dgovor pesnice 
Alenke Rebula Tuta je Janka 
Petrovca in celotno publiko 
pustil kar brez sape. Treba je 
priznati, da le rekdokdaj sli
šimo tako doživete besede...

In tudi rekdokdaj v polno
sti zaživimo ob tako bogatem 
večeru, kot je bil prvi pesniški 
večer v tej sezoni Slovenske
ga stalnega gledališča. To
kratna gostja Janka Petrovca 
je bila pesnica, sicer psiholo
ginja in profesorica na peda
goškem liceju v Trstu, Alenka 
Rebula Tuta, ki je s svojo pe
sniško zbirko Mavrični ščit že 
pred dvajsetimi leti stopila v 
svet poezije, tako da je bil po
govor z njo pravzaprav gle
danje iz dvajsetletne distan
ce na takratno izkušnjo. Poe
zije Mavričnega ščita so na
stajale v dobi mladosti, v dobi 
odraščanja, ko se mladim na 
splošno zdi, da zelo malo ve
do in zelo malo zmorejo, kot 
je pripovedovala pesnica sa
ma. Petrovec je dalje ugotav
ljal, da "poezije prvega dela te
žijo izven in onkraj tebe, poe

zije drugega dela pa k tebi in 
k nekomu". Alenka Rebula je 
to razdelitev utemeljevala ta
ko, da je človek v stiski zelo 
zaprt do drugih in še
le, ko se sprosti in pro
sto zaživi, šele ko do- 
raste, je p rip rav ljen  
stopiti ludi do druge
ga. Med sogovorniko
ma se je beseda nato 
razširila še na podro
čje ustvarjalnosti sa
me, saj je vezna nit le
tošnjih pesniških veče
rov ravno kreativni pro
stor znotraj osebe. Re
bulova je prepričana, 
da ustvarjalnost pre
sega človeka: "ustvar
jalnost je to, da se pre
pustiš temu, kar te ob
daja". Poezija je torej 
posebna vrsta ustvar
jalnosti, ker je nerazu
mljiva. Iz pogovora o 
umetnosti in ustvarjal
nosti je Petrovec nato 
prešel na nelahko vpra
šanje: zakaj se splača živeti? 
Nadvse prepričljiv odgovor pe
snice, da je bistvo življenja 
pravzaprav v iskanju smisla, je 
publiko povsem pritegnil, saj 
konec koncev vsak človek išče

svoj smisel življenja, ta smisel 
pa je lahko karkoli: je lahko 
gojenje cvetic, je lahko obde- 

i lovanje zemlje, je lahko vz

goja, je lahko pridobivanje de
narja ipd.; takrat ko je človek 
poln smisla, je lahko srečen, a 
ob vsem tem je važno predv
sem to, da "ne najdemo smi
sla, če se ne naučimo ljub iti!"

Pogovor med Petrovcem 
in Rebulovo je bil ovit v suge
stivno atm osfero pesniških 
verzov, ki sta jih publiki pred

stavili Maja Blagovič 
s svojim  bolj g lobo
kim glasom ter Barba
ra Cerar z nekoliko 
mladostnejšim in ne
žnejš im , a zato  nič 
manj odločnim pesni
škim branjem. Nastop 
obeh igralk je smisel
no dopolnjeval zvok 
klarineta, ki ga je u- 
melniško zaigral Ma
rino Marsič. Skoda le, 
da je prije tno pesni
ško atmosfero v tako 
doživetem večeru pre
k in ilo  b rnen je  tele- 
fončka....

O b zaključku svo
jega nastopa je pesni
ca sama prebrala še 
eno novejšo poezijo, 
posvečeno družini, ki 
je zbrana pri večerji: 
po končani večerji pa, 

ko vsi vstanejo in se razidejo 
vsak na svoj konec, vsak na 
svojo pot, začuti pesnica, da 
n jihova telesa "ne  m ečejo 
sence, mečejo luč".

JC
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Nadškof Loris Capovilla, 
nekdanji osebni ta jn ik bi. Ja
neza XXIII., je v pismu trža
škemu škofu Ravignaniju ta
kole opisal svoje srečanje z 
Jakobom Ukm arjem : "Spo
minjam se njegove plemeni
te drže, uglajene pobožnosti, 
modrega govora, odkrite be
sede, klenega in prepričljive
ga argumentiranja. Bil je eden 
prvih prizadevnih duhovnikov, 
kije Janezu XXIII. 
posredoval ko
ristno gradivo za 
pripravo II. Va
tikanskega kon
cila. Izdelal je vr
sto predlogov, ki 
jih  je papež spre
je l z nak lon je 
nostjo, jih  pre
dal p r is to jn im  
komisijam in jih 
posprem il z o- 
sebn im  in po 
sebn im  p r ip o 
ročilom ."

Ko je govor o 
Jakobu Ukmar
ju , svetniškem  
kandidu, gre ved
no za laskave be
sede na račun
VI | I .  .  I FO TO  K K O M Ačloveka, ki je od- 
igral zelo pomembno vlogo 
v zgodovini tržaške in sploh 
primorske Cerkve. S svojim 
znamenitim govorom 31. ma
ja leta 1931 je v težkih fašisti
čnih časih začel graditi mo
stove med tu živečimi naro
di. Vprašanje pa, ki se večkrat 
postavlja slovenskemu člo-

govoril postulator za njegovo 
beatifikacijo g. Dušan Jakomin, 
ki je orisal urejeno, odgovor
no in ponižno Ukmarjevo o- 
sebnost, povsem predano od
krivanju duhovne plati člove
kove biti. Besedo je nato pre
vzel Tomaž Simčič z zgodo
vinskim pregledom njegove-

veku, ko je  govor o takih lju
deh, je: "Koliko pa italijanska 
javnost pozna msg. Jakoba Uk
marja?" Z namenom, da bi bil 
ta lik bolje poznan tudi v ita li
janskih krogih, je tržaško kul
turno združenje Maria There
sia o rganiz ira lo  srečanje o 
njem v torek, 4. novembra, v 
dvorani Baroncini zavaroval
nice Generali v Trstu. O  Jako
bu Ukmarju je uvodoma spre

ga in starostnega obdobja 
ponovno razbral natančnost in 
urejenost Ukmarjeve pisave, 
kar je nedvomno odraz njego
vega premočrtnega življenja 
in klenega značaja. Iz bolj 
osebne perspektive pa je spre
govoril še pisatelj Alojz Rebu
la, ki se je z msgr. Ukmarjem 
srečeval šele v zadnjih letih 
njegovega življenja in je preko 
nekaterih  posameznih do

godkov ali zna
čilnosti odkrival 
njegovo preciz
nost in do potan
kosti izoblikova
no osebnost, saj 
je imel npr. za
pisano natančno 
število spovedi, 
poglabljal se je v 
študij astrologi
je, natančno je 
poznal klasično 
latinščino, sploh 
pa je bil to člo
vek širokega kr
ščanskega eto
sa, ki se je vzpo
redno z drugim 
krščanskim m i
slecem Maritai- 
nom spraševal o 
večnosti pekla.

Številna publika, ki je po
svetu sledila, je v diskusiji po
kazala veliko zanimanja, pre
davatelji so radi odgovarjali 
na zastavljena vprašanja in 
tako ita lijansk i javnosti še 
bolje osvetlili lik Jakoba Uk
marja.

Jadranka Cergol

ga življenja in dela. Skozi tri 
poglavitna obdobja (avstro- 
ogrsko, fašistično in povojno) 
so lahko poslušalci sledili Uk
m arjevim  ž iv ljen jskim  izb i
ram, ki so bile marsikdaj drz
ne in pogumne, a vedno uper
jene v zvestobo Cerkvi in slo
venskemu narodu. Bil je tudi 
zelo aktivna osebnost v trža
ški škofiji, velik sogovornik in 
prija te lj škofa Fogarja, član

cerkvenega sodišča v Benet
kah, a segel je tudi preko teh 
meja in tako npr. sodeloval na 
II. Vatikanskem koncilu. Za 
Simčičem se je v Ukmarjevo 
osebnost poglobil tudi grafo
log Oscar Venturini, ki je pre
ko analize treh Ukmarjevih 
pisem iz mladostnega, zrele-
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Stolnica sv. Justa /  3- novembra

Škofova homilija in poslanica mestu
V baziliki je  ško/Ravignani zjutraj daroval slovesno pontifikalno mašo na god 
zavetnika mesta, popoldne pa je  sklenil Drugo tržaško škofijsko zborovanje

Ponedeljek, 3. novembra, 
je bil za tržaško versko skup
nost pomemben datum zara
di dveh poglavitnih srečanj. 
M esto se je najprej zbralo 
okrog škofa Evgena Ravigna- 
nija, da bi skupno proslavili 
tržaškega zavetnika sv. Justa 
natanko 1.700 let po usmrti
tvi krščanskega mučenika. V 
jutranjih urah je tako škof da
roval slovesno pontifika lno  
mašo v mestni stolnici, v po
poldanskih urah pa je 
vedno v baziliki podal 
sklepno misel ob za
ključku Drugega tr
žaškega škofijskega 
zborovanja.

Veliko število ver
nikov je zjutraj polni
lo prostore stolnice 
in z zanimanjem sle
dilo besedam, ki jih je 
škof izrekel v svoji ho- 
m iliji. V njej seje škof 
spom nil g lobokega 
verskega prepričanja 
sv. Justa, ki ga ni nik
dar zatajil, niti takrat, 
ko ga je oblast zaradi 
njegove vere usmrti
la. Ali smo v današnji 
družbi zvesti Kristu
sovim naukom, kot je bil pred 
1.700 leti sv. Just zvest svoji 
veri? V tej primerjavi je mo
goče videti bistvo Ravigna- 
nijeve homilije: ni dovolj, pra
vi škof, da se le imamo za kri
stjane: kristjani moramo de
jansko tudi biti, kljub člove
škim šibkostim. Kristjani mo
ramo biti tudi v dialogu s ti
stim i, ki s ledijo drugačnim  
življenjskim nazorom kot mi. 
Potrebno je stvarnejše ude
janjanje Kristusove besede na 
podlagi osebnega dialoga s 
Stvarnikom in vzeti Kristuso
vo besedo kot stično točko v 
dialogu med vsemi tistim i, ki 
odločajo za skupno dobro.

Morda je bila Cerkev v zad
njih časih preveč tiha, ko je 
šlo za sprejemanje odločitev 
in izbir, ki zadevajo našo dru
žbo. Cerkev mora ponovno 
najti pogum za besedo s tako

evangeljsko neposrednostjo, 
ki ji jo  posreduje njena vera. 
Ni sprejemljiva tišina, je na
daljeval škof v svojem pose
gu, ko preti nevarnost po
mem bnim  življenjskim  vrli
nam, človeškemu dostojan
stvu, svobodi, pravici, solidar
nosti in miru. Prav je, da v tem 
slučaju najprej spregovorijo 
predstavniki Cerkve; a za to 
nalogo se mora zavzeti vsak 
kristjan, na vseh področjih

petnajstih komisij, pri katerih 
so sodelovali duhovn ik i in 
laiki, da bi dobili prave odgo
vore na vprašanja glede po
ložaja znotraj tržaške Cerkve, 
glede dialoga, ki jo  Cerkev 
ima s celotnim  mestom, in 
glede izzivov, s katerimi se bo 
morala Cerkev spoprije ti v 
novem tisočletju.

Škof Ravignani je najprej 
opomnil, da Cerkev noče biti 
odsotna pri zgodovinskem
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življenja (kulturnem, politič
nem, znanstvenem, ekonom
skem, šolskem).

O b koncu svoje homilije je 
škof Ravignani svaril še k po
sredovanju upanja in zaupa
nja. To misel je škof namenil 
predvsem tistim, pooblašče
nim, da skrbijo za skupno do
bro. Le tako se bo lahko razvil 
dragocen ku ltu rn i in znan
stveni potencial našega mesta 
v času, ko se pojavljajo nove 
m ožnos ti gospodarskega  
razvoja in blagostanja.

Sklepno sporočilo Druge
ga tržaškega škofijskega zbo
rovanja je škof Ravignani str
nil v poslanici mestu, ki jo  je 
občinstvu posredoval ob mo
litvenem srečanju, ki je po
tekalo v popoldanskih urah 
vedno v stolnici sv. Justa. Po
slanica je nastala na podlagi 
dveletnega delovanja več kot

dogajanju mesta in hoče obe
nem ohran iti svoj spoštljivi 
spomin na njegove srečne kot 
težavne dneve. Poslanico zaz
namuje tudi globoka solidar
nost do tistih, ki načrtujejo 
svoje življenje in bodočnost 
svojih otrok v trenutku ne
nak lon jen ih  gospodarskih  
okoliščin. Škofje izrazil željo, 
naj Trst postane vedno bolj 
"dom ov ina  d ia loga", to  je 
kraj, kjer naj različne verske 
izpovedi, različne narodno
stne skupnosti ter do druge
ga spoštujoči ideali prem o
stijo pregrade v novi evrop
ski skupnosti. Kot križišče 
različnih narodov je imelo na
še mesto vedno nalogo, da je 
na podlagi medsebojnih vezi 
spodbujalo k ustvarjanju no
ve Evrope: ta mora biti pono
sna tako na svoje skupne ko
renine kot tudi na raznolikost

svojih kultur in tradicij. Mešča
ni naj ustvarijo mrežo solidar
nosti do tistih someščanov, ki 
živijo v stiski; obenem pa naj 
sprejmejo tiste, ki so zapusti
li lastno domovino in so prišli 
k nam, da bi našli dom in delo.

Resnični m ir se rojeva na 
odpuščanju, ne na pozabi. Ta
ko je škof izrazil še željo po 
spravi, ki bi morala očistiti spo
min tragičnih dogodkov pol
pretekle zgodovine naših kra

jev.
Škof je  še izrazil 

tudi podporo mladim 
generacijam in tistim 
družinam , ki so na
s ta le  po razporoki 
prejšnjih parov. Prelat 
je poudaril tudi potre
bo po stalnem  po
sredovanju kateheze 
in po vedno večjem 
poseganju katoliča
nov v stvarne proble
me mesta.

Škof si glede slo
venske komponente 
tržaške verske skup
nosti obeta večje so
delovanje z ita lijan
skim delom tržaške 
Cerkve, ovrednote

nje vloge laikov, versko in 
teološko izobrazbo mladih. 
O bčuteno zaskrbljenost je 
pre la t izraz il v zvezi s po
manjkanjem slovenskih du
hovnikov.

Dveletno delovanje zboro
vanja je torej nakazalo ključ
ne probleme, ki jih bo tržaška 
Cerkev v sodelovanju z vse
mi kom ponentam i mestne 
stvarnosti v bodoče reševala. 
"Šlo je za pot, na kateri smo 
vsi dorasli v želji po enotno
sti", je povedal še škof Ravi
gnani in zaključ il: "Z b o ro 
vanje nas je tako popeljalo na 
pot sožitja in enotnosti. M i vsi 
pripadamo eni sami skupno
sti, pa čeprav govorimo različ
ne jezike, saj nas tako Italija
ne in Slovence združuje ena 
sama govorica, govorica lju
bezni".

Igor Gregori

Društvo slovenskih izobražencev

Predstavili novi knjigi Zore 
Tavčar in Rafka Dolharja

V

ske skupnosti, pa tudi njego
vo estetsko doživljanje čudo
vite narave rojstne Kanalske 
doline. Spisi enega kot druge
ga značaja se ponujajo v te
kočem slogu in s sintetičnim 
izrazoslovjem.

O b kresu življenja (izdala 
založba Družina iz Ljubljane) 
prof. Zore Tavčar je knjiga le
poslovnega pečata. Publika
cija, je povedala Cendova, je 
izšla pri Goriški Mohorjevi že 
pred več kot desetimi leti: kar 
imamo v rokah pa ni le pona

tis prejšnje knjige, temveč 
obogatena zbirka novel, ki z 
lahkotnim izražanjem in rah- 
lodrsečim  peresom zaobje
ma, kar je človeškega. V knji
gi zaživi ves slovenski svet, 
tako matični in zamejski, kot 
tudi zdomski.

P rihodnji ponedeljek bo 
DSI v sodelovanju s Šloven- 
skim klubom priredilo okroglo 
mizo o odnosih med šolo in 
našimi sredstvi množičnega 
obveščanja.

Ki

Društvo slovenskih izobra
žencev je prejšnji ponedeljek 
Povabilo v svojo sredo dva 
ugledna gosta, Zoro Tavčar in 
Rafka Dolharja. Oba sta pred 
kratkim izdala dve novi pu
blikaciji in predstavitev le-teh 
je potekala v Peterlinovi dvo
rani. O  gostih in njunih delih 
je občinstvu najprej spregovo

rila prof. Marija Cenda.
Dolharjevi Odbrani spisi, ki 

so izšli pri Celovški Mohorjevi, 
predstavljajo neke vrste sku
pek avtorjevih političnih in živ
ljenjsko nazorskih prepričanj, 
ki se bralcu prikupijo v obliki 
krajših črtic in spisov. V teh je 
prisotno Dolharjevo dolgolet
no delovanje v stranki Sloven-

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV

ho obeležila

4 0 -L E T N IC O  SV O JE G A  
D E L O V A N JA

v soboto, 15. t.m., ob 20. uri v dvorani Visoke 
šole za tolm ače in prevajalce v ul. Filzi 14 v Trstu. 

Vabljeni člani in p rija te lji!

OBVESTILA

IZŠEL JE naš tradicionalni 
stenski koledar Naš koledar 
2(X)4. Spominja nas na naša 
skupna in posamezna župnij
ska romanja v naše svete kraje 
v Sloveniji. Dobi se pri vseh na
ših župnikih, v Katoliški knjigar
ni v Gorici in v Tržaški knjigarni 
v Trstu.

V SREDO, 19. novembra, ob 
20. uri bo v župnijski dvorani me
sečna konferenca. P. Andrej (Ja
nez Božič), ki misijonari 40 let 
v Braziliji, bo predaval na temo 
Dobro in slabo v Braziliji (A- 
mazoniji). Sledijo razgovori in 
družabnost s petjem. Vabljeni!

DAROVI

V SPOMIN na drago Felicito 
Vodopivec daruje družina Jev- 
nikar 200,006za Slovensko Vin- 
cencijevo konferenco v Trstu.

ZA SLOVENSKO Vincencije- 
vo konferenco v Trstu daruje
ta v spomin na drago prijate
ljico Felicito Vodopivec Mar
ta Godina 20,00 € in Nada 
Martelanc 20,00 €.

VSP0M1N na Felicito Vodopi
vec daruje N.N. 20,00 € za Slo
vensko Vincencijevo konferen
co v Trstu.

M.G. daruje za Slovensko 
Vincencijevo konferenco v Tr
stu 30,00 €.

ČLANI GLAVNEGA odbora 
Slovenske Vincencijeve konfe
rence v Trstu darujejo v spomin 
na požrtvovalno sodelavko Ma
rijo Bizjak 50,00 fc' za reveže.

DRUŽINA RUSIJA Aleksan
der v spomin na gospo Pino 
Kocjančič za M arijin  dom pri 
Sv. Ivanu v Trstu 80,00 €.

V POČASTITEV spomina Pe
tra Šorlija, Felicite Vodopivec in 
Marije Bizjak darujeta dr. Mar
ko Udovič in žena Marija za Ma
rijin dom pri Sv. Ivanu v Trstu, 
za cerkveni pevski zbor in za slo
venske skavte po 100,00 €.

V SPOMIN na Marijo Bizjak 
daruje Elvira 10,00 €, Julka
50.00 € za misijonarja Ernesta 
Saksido.

V SPOMIN na M arijo Bizjak 
d a ru je  Severina Buzečan
100.00 € za misijonarja Erne
sta Saksido.

V SPOMIN na drago M ari
jo Bizjak daruje družina Saksi
da 50,00 f  za misijone.

OB OBISKU patra Ernesta 
Sakside je bilo nabranih na 
Opčinah 3.010,00 € in v Roja
nu 8.591,00 €.

Svetoivanska župn ijska  
slovenska skupnost p r i Sv. 
Ivanu v Trstu izraža ob sm rti 
Marije Bizjak družini iskreno 
krščansko sožalje.

Radijski oder /  Začetek novembra
Tečaji lepe govorice za vse 

starosti in potrebe
Radijski oder je med svoje zahtev, pač pa bi radi samo

poboljšali lastno izgovarjavo incilje že pred leti uvrstil tudi ak
tivno skrb za ohranjevanje in 
negovanje občutka za lepo slo
vensko govorico. V ta namen 
že več let prireja Tečaj lepe 
govorice, ki je naletel na dober 
odziv. Prav zato ga misli RO 
ponuditi najširši javnosti tudi 
v letošnjem šolskem letu. Gre 
za tečaj, med katerim se sluša
telji učijo dikcije, pravilnih be
sednih in stavčnih naglaševanj, 
nastavitve glasu, pa še interpre
tacije tekstov in improvizacije, 
prostega govora v praviln i 
slovenščini itd. Letos bo RO 
uvedel nekatere novosti. Tečaj
niki bodo razdeljeni glede na 
starost in stopnjo znanja. Že 
lani je uspešno deloval tečaj za 
otroke, zato ga bodo ponovili. 
Poleg tega bodo predvideni še 
trije tečaji. Prva skupina bo za 
odrasle, ki se bodo prvič ude
ležili podobnega tečaja, ali za 
tiste, ki n im ajo specifičn ih

nastop. Druga skupina bo na
menjena tistim, ki morajo za
radi poklica ali dejavnosti na
meniti posebno skrb jeziku in 
govoru. Gre za tiste, ki se ogla
šajo v javnosti - odgovorne za 
stike z javnostjo, časnikarje, 
urednike oddaj, igralce - in ki 
torej potrebujejo specifičen in 
zahtevnejši program. Tretja 
skupina bo namenjena šolni
kom, ki morajo vsak dan pri po
dajanju snovi uporabljati lepo 
slovensko govorico ter jo pribli
žati mladim. Za šolnike bo RO 
organiziral posebne intenzivne 
delavnice, ki bodo koncentrira
ne ob vveekendih enega mese
ca. Najprimernejši termin bo
do določili skupaj - verjetno v 
drugi polovici šolskega leta.

Za informacije je ob delav
nikih od 9. do 17. ure na voljo 
tel. št. 040 370846 (Nadia).

BS

ZAHVALA
30. oktobra je zaspala v Gospodu 91-letna

FELICITA VODOPIVEC
Iskrena hvala zdravniku dr. Renatu Štoklju in osebju v Domu 
Tilia, ki so jo negovali. Vsem, ki so jo obiskovali in spremili na 
zadnji poti, zlasti duhovnikom g. Jožetu Špehu, msgr. Mariju 
Gerdolu in patru Rafku Ropretu, pa tudi gospodu Sergiju Pa
horju, ki se je je spomnil z lepimi besedami ob odprtem grobu. 

Slovenska Vincencijeva konferenca v Trstu

ZAHVALA

Globoko ganjeni nad izrazi sočutja ob smrti naše drage

MARIJE BIZJAK
se toplo zahvaljujemo g. kaplanu Milanu Nemacu za bese
de tolažbe, g. župniku Giursiju, g. Maksu Suardu, dr. Da
nijelu Žerjalu, svetoivanskemu cerkvenemu zboru za obču
teno petje in vsem, ki so z nami počastili njen spomin.

Žalujoči svojci.
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Zahvalna nedelja na Goriškem

Hvaležnost za prejete 
darove

Pastirski obisk nadškofa Dina De Antonija v Sovodnjah

“Župnija Sovodnje, bodi enega 
srca in ene duše!”

Zahvalna nedelja je  med 
našimi ljudmi priljubljen praz
nik bodisi na vaseh kot v me
stu. To je namreč trenutek, ko 
se zahvalijo Bogu za prejete 
darove in jim  tako tudi dajo 
pravo vrednost.

V GORICI
Posebna zahvalna nedelja 

je bila 9. novembra v cerkvi 
sv. Ivana v Gorici (na sliki), ko
so se verniki izrecno zahvalili 
Gospodu ne le za običajne 
darove, ampak tudi za msgr. 
Cvetka Žbogarja, ki se je po 
več kot 20-letnem požrtvoval
nem in očetovskem služenju 
kot duhovni vodja dušnopa- 
stirskega središča v G oric i 
nekako umaknil v ozadje, saj 
je bil 1. t.m. imenovan na nje
govo mesto mladi p. M irko 
Pelicon DJ. Slednji je v bomi- 
liji povedal, da je gobavost 
današnjega časa nesposob
nost slišati, videti in okušati 
Božje darove. In edino zdra
vilo proti tej grdi bolezni je lju
bezen, "bivanjska sila, ki je 
sposobna delati čudeže". V 
imenu vseh faranov, ki so na
polnili cerkev, seje p. Pelicon 
zahvalil msgr. Žbogarju  za 
njegovo dragoceno delo, Go
spodu pa, "ker smo ga imeli, 
ga imamo in ga bomo še ime
li, saj so mu vrata vedno od
prta." Tudi msgr. Žbogar se 
je po slovesni Zahvalni pesmi 
srčno zahvalil Bogu "za vse 
dosežke na vseh področjih de
lovanja duhovnije"; zlasti se je 
spomnil zahtevne preureditve 
cerkve in doma Franc M oč
nik. Hvaležnost je izrazil vsem, 
ki so ga podprli v pastirskem 
delovanju. "Veliko je bilo tudi 
trnja, še več pa rož," je še po
vedal in navzočim zaupal, da 
hrani v najlepšem spominu 
zlasti krste in zakone. "Vse
m ogočni Bog naj bo bogat 
plačnik vsem!" Kot se spodo
bi, so se verniki po maši usta
vili ob bogato pogrnjenih mi
zah, Bogu hvaležni tudi za vse 
bolj živo župnijsko skupnost.

PO VASEH
Več kot vaški praznik je  bil 

prejšnjo nedeljo, 9. t.m., ob 
10. uri v Štmavru, kjer so praz
novali skupno zahvalno nede
ljo verniki iz omenjene vasi, 
Pevme in Podgore. G. Vojko

Makuc nam je povedal, da se 
je zbralo ogrom no ljudi, ki so 
prišli tudi iz Gorice. Po maši je 

| bil blagoslov lepega voza s pri
delki in traktorjev. Člani kultur- 

| nega društva so navzočim po
nudili vino in kruh; sledila je bo- 

i gata zakuska, pravzaprav ko
silo, ki je v sončnem jesenskem 
dnevu kronalo lepi praznik.

V Števerjanu je bilo lepo 
vaško slavje prejšnjo nedeljo, 
ko je  župnik Anton Lazar po 
maši blagoslovil voz in števil
ne traktorje na trgu pred cer
kvijo; veliko ljudi se je v vese
li družabnosti rado ustavilo 
tudi ob zakuski prav tam.

Tudi v jam ljah  je  lepo 
jesensko vrem e p riva b ilo  

| prejšnjo nedeljo, 9. t.m. po
poldan, veliko ljudi k zahval
ni maši, ki jo  je daroval žup
nik Ambrož Kodelja. Slavje je 
snemala ekipa slovenskega 
sedeža RAI iz Trsta. Po maši 
je bil običajni blagoslov vozil 
in traktorjev.

V Gabrjah so se prejšnjo 
nedeljo zbrani verniki med 
mašo na poseben način za
hvalili tudi za novo življenje, 
saj so imeli krst. Dan prej, v 
soboto, 8. t.m., so se verniki 
na Peči zahvalili Gospodu za 
p re je te  darove z večerno 
mašo, h kateri so tudi prine
sli svoje pridelke. Te običaje

j  je vredno ohranjati, nam je 
povedal župnik Viljem Žerjal.

V Doberdobu se bodo fa
rani zahvalili Bogu prihodnjo 
nedeljo, 16. t.m., ob 10. uri, 
in sicer ob koncu tridnevne
ga pastirskega obiska gori- 
škega nadškofa. V Sovodnjah 
bo, kot običajno, zahvalnica 
na nedeljo po praznovanju 
farnega zavetnika sv. M arti
na, torej prihodnjo nedeljo,

116. t.m., ob 10. uri. Na isti dan 
bo zahvalnica tud i v Štan- 
drežu, in sicer ob 10.30. V 
Rupi bo maša ob 10. uri, ob 
14.30 pa večernice, nakar bo 
sprevod k ren il do b ližn jih  
d ruštven ih  prostorov, k je r 
bodo po ustaljeni navadi bla
goslov voza in vina, krajši na- 

; govor, pa še razstava vin; da 
bo še bolj praznično, bo po
skrbel zbor, ki bo zapel Bogu 
v čast in ljudem v veselje.

DD

Liturgična poglobitvena srečanja
Škofijski liturg ični urad goriške nadškofije prireja v nasle

dnjih tednih in mesecih v prostorih Duhovniške skupnosti v 
Gorici (ul. Seminario 13) poglobitvena srečanja z naslovom 
Za živo mašno slavje. Srečanja bodo potekala od 15. do 16.30. 
Prvo bo 16. t.m . za izredne delivce obhajila. Za odgovorne 
za zakristijo bodo posamezna srečanja potekala po dogovo
ru s Škofijskim združenjem mežnarjev v različnih krajih v ško
fiji: prvo bo v nedeljo, 16. t.m ., v Fari ob Soči. Informacije: 
Škofijski liturg ičn i urad, tel. 0481 597601, od 9. do 12. ure.

Te ljubeznive očetovske 
besede je gorišk i nadškof 
msgr. D ino De A ntoni zau
pal prejšnjo nedeljo, 9. t.m., 
vernikom v Sovodnjah med 
prid igo ob koncu enoteden
skega pastirskega obiska. 
Srečal se je z o troki v vrtcu 
in osnovni šoli, z m ladim i, s 
starši, z orožniki, s člani ob
č inskega sveta in odbo ra  
proti upepeljevalniku, zasto
pniki ku lturn ih , športn ih  in 
rekreativnih društev, z boleh
nim i in ostarelim i. Vsakogar 
je  hotel bolje spoznati, nago
voriti in opogum iti.

Prav zato je med mašo, pri 
kateri ga je cerkveni zbor na 
koru sprejel s svečano Ecce 
sacerdos magnus, spodbudil 
farane, naj bodo živi kamni, 
vgrajeni v duhovno stavbo 
krščanske skupnosti-Cerkve. 
Ta naj jim  bo dom, kjer naj 
tkejo m edsebojne odnose. 
Klicani so, da "ko t živi kam
ni, izvoljen rod in svet narod" 
oznanjajo Božja dela.

"Skupnost župnije sv. Mar
tina iz Šovodenj, ali se čutiš 
Božje ljudstvo?" je  vprašal 
nadpastir. Da bi to bili, jim  
je priporočil, naj se ne bo jijo  
tišine in naj go jijo  molitev. 
Pri tem naj bodo iznajdljivi: 
"V zem ite  v roke ikono  ali

Sveto pismo ali risbo, ki jo  je 
vaš otrok prinesel iz vrtca..." 
Pomembno je tudi, da vzga
ja jo  in se tudi sami vzgajajo 
k m olitv i. "O trok , ki vidi mo
liti starše, bo molil tudi sam." 
Nadalje je navzoče spodbu
dil, naj bo zanje cerkev dom 
in šola skupnosti, v kateri naj 
se bratsko svarijo: "Naučite 
se d o ž iv lja ti b ližn jega  kot 
nekoga, ki vam pripada... V 
njem iščite, kar je  dobro... 
Nosite bremena drug druge
ga..." In postavil jim  je  sve
tal zgled: "P rvi kristjani so 
živeli, kot bi imeli eno srce in 
eno dušo. To so nadškofove 
sanje za Sovodnje..."

Torej m oliti in vzgajati k 
m olitv i, da bi gradili bratsko 
skupnost ljudi, "da bi bilo živ
ljenje lepo in srečno".

Pred koncem  maše sta 
mala župljana v imenu žup
nijske skupnosti darovala 
nadškofu šopek cvetja, sim
bol 832 šopkov (toliko je So- 
vodenjcev) - kot je povedal 
župnik Marjan Markežič - ki 
bi mu jih radi podarili v zahva
lo za to, da je teden dni preži
vel med njimi. Po maši se je 
veliko ljudi zbralo v župnišču 
v prijetni družbi, kjer so skup
no z nadškofom okušali le
poto življen ja v skupnosti.

DD

Tržič: spomin na rajne
Člani društev Jadro in Tržič 

ter ženskega zbora so se z ve
černo mašo v torek, 4. t.m., v 
cerkvi sv. N ikolaja v Tržiču 
spomnili vseh rajnih. Že četr
tič jo  je zanje daroval g. Maks 
Suard. O b tej priložnosti, ki 
združuje naše rojake iz Laške
ga, se je zbralo več kot sto lju
di, ki sojih nagovorili Bernard
ka Radetič, Karlo M učič in 
predsednik tržiškega občin
skega sveta Fabio Del Bello.

Veliki 
dobrotnici 
v hvaležen 

spomin

Lansko leto je  na svečnico 
odšla v večnost Cilka Kovač, 
ki smo jo  poznali kot zgled
no M a rijin o  družbenico in 
plemenito gospo, ki je celo 
življenje s svojim glasom bo
gatila tudi bogoslužje v gori
ški stolnici.

Cilka pa spada tudi v tisto 
skupino družbenic, ki so se iz
kazale že v času življenja. V 
takratnih razmerah, pri izjem
no skromnih osebnih dohod
kih, so vedno večji del svojih 
prihrankov namenjale v do
brodelne namene. Pomemb
na je bila njihova pomoč pri 
uresničevanju Katoliškega 
doma, pri vseh humanitarnih 
pobudah in podpori naših 
ustanov. Že pred odhodom v 
večnost je  C ilka nam enila 
svoje stanovanje Fundaciji 
Gorica, za vse ostalo pa na
pisala navodila.

Leto in pol po njeni smrti, 
ko smo vse njene želje izpol
nili, uresničujemo še zadnje 
dejanje s porazdelitvijo osta
lih sredstev v višini 14.600,00 
evrov med te ustanove: Kul
turni center Lojze Bratuž, No
vi glas, Zavod sv. Družine, Se
menišče v Vipavi, Slovenska 
karitas, Sveta Gora, cerkev sv. 
Ozbalda in lačni otroci.

C ilk i bom o osta li večni 
dolžniki. V zahvalo njeni do
broti jo  priporočamo v m oli
tev, čeprav vemo, da tudi na 
novem domu skrbno sprem
lja naše delo in je pri Bogu ve
lika priprošnjica.

Forum za kulturo /  Predavanje

Vloga kulture v luči združenega 
goriškega prostora

Študijsko raziskovalni fo
rum za kulturo je 4. novembra 
predlagal zanimivo razmišlja
nje Janeza Povšeta o vlogi kul
ture v bodočem skupnem go- 
riškem prostoru. Slovenski kul
turnik je v uvodu poudaril, da 
je vstop v EU zelo pomemben 
dogodek. Vsi ga doživljamo 
kot prelomno obdobje. Nasto
pil je nov čas, ko je demokra
tizacija na višji stopnji. Zgodi
lo seje nekaj več od politične
ga dogodka. Na lastne oči lah
ko vidim o, kako se prostori 
okoli nas odpirajo. Prav tu lah
ko doživljamo, da je družbe
na ideja uresničljiva in da sou
stvarjamo čas, ki je boljši od 
prejšnjega.

Vendar kot vsak pomem
ben dogodek tudi ta skriva 
pasti. Človek je nad tem nav
dušen in hkrati se razžalosti. 
Po velikih družbenih premikih, 
kot je  bil padec berlinskega 
zidu, nastopi po začetnem 
navdušenju nekakšna skepsa.

| Najbolj negativen vpliv v tem 
smislu odigra življenjsko-eko- 

! nomski vidik, ki začne izrivati 
prejšnje navdušenje in zavira 
kasnejši razvoj, tako da stvari 
dobijo negativno kontinuiteto,

| vse gre spet po starem. Ob 
tem vidiku je predavatelj po
stavil kulturno-duhovni vidik. 
Ta deluje v smeri, da ne poza
bimo, kaj se je v določenem 
trenutku zgodilo, in se upira 
temu, da bi prejšnji izredno 
močan vidik prevladal.

Iz te uvodne sheme je pre
davatelj prešel na osebno do
življanje goriškega in novogo
riškega prostora. Slovenska 
narodnostna skupnost je po 
njegovem m nenju dosegla 
povsem nov položaj. Dobila je 
enakopravnost, enakovred
nost. Imamo konkretno prisrč
nost odnosov, ki je občutena 
tako na vodilnih nivojih kot v 
mimobežnih srečanjih z ljud
mi. Pogovori, stiki in izmenja
ve so sad potrpežljivosti in pre

teklega večkrat nehvaležnega 
dela naše narodnostne skup
nosti. Italijani se nam približu
jejo, razdalje so se bistveno 
zmanjšale.

To so dejstva, na katera je 
pozorna kultura. Ne dopusti
mo, da bi nas ekonomska lo
gika oropala novosti sedanje
ga dogajanja. Kultura naj neti 
ogenj te človeškosti in naj pa

zi, da ne ugasne. Na tej meji 
je priložnost, da se Evropa bolj 
oprime in zaživi, boljša kot na 
slovenski severni meji.

Projekt slovenskega kultur
nega prostora, nekoč enotni 
slovenski kulturni prostor, mo
ra živeti dalje. Kulturno do- 

i gajanje, ki tu že obstaja in je 
bilo bogato že v preteklosti, je 
treba dvign iti na višji nivo. 
Skupni kulturni programi bo
do morali razbremeniti naše 
ustanove. Naši potenciali so 
taki, da smo sposobni biti so- 
akterji tudi skupnega sloven- 

i  skega kulturnega prostora, 
čeprav je relacija z Ljubljano 
težja od relacije Gorica-Nova 
Gorica.

Predavatelj je  nazadnje o- 
menil še enega nevidnega na- 

! sprotnika: podcenjevanje me
je. Življenje ljudi ob meji po
teka 90% v drugem družbe
nem redu in ne zanimamo se, 
kaj se dogaja onstran meje. 
Meja je uspavala marsikoga v 
tem prostoru. To bi utegnilo 
resnično zavirati bodoče stike 
in treba bi bilo vedno prese
gati te meje.

Harjct Dornik
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SCGV Emil Komel /  Tretje

Umetnina, ki je že
Šele tre tji koncert letošnje 

sezone Srečanj z glasbo, pa 
že vrhunec, višek! V izbrano 
umerjen in umirjen jesenski 
čas je namreč v nedeljo, 9. 
novembra, zazvenel Verdijev 
Requiem , m o n u m e n ta ln o  
delo, ki ga na svetovni lestvi
ci največjih umetnin zagoto
vo lahko uvrstimo med prvih 
deset. Verdijev življenjepis je 
poln legendarnih zgodb in 
nenavadnih preobratov. Nič 
čudnega, saj je  kot izjemno 
priljubljen skladatelj že zdav
naj prešel v kraljestvo nesmrt
nih. Usoda mu je trdo tlako
vala pot. Krivice in strahotne 
izgube najb liž jih  so klesale 
tudi n jegov opus, kjer ima 
posebno mesto prav Requi- 
em. Poslovno se je skladatelj 
sicer zelo uspešno vrtel v kro
gu take produkcije, ki je do
segala široko priljubljenost, a 
to ne pomeni, da je "skomer- 
c ia liz ira l" tud i svojo genial
nost, nasprotno, po naročilu 
je  b il sposoben us tva rja ti 
največje umetnine, ki so mu 
prinesle velikansko slavo. Re- 
quiem v opusu zaseda poseb
no mesto. Tudi zato, ker je 
ena redkih skladb, ki so na
stale zgolj iz njegove notranje 
nuje. Dotaknil seje bistva člo
vekove biti, ki je en sam krik 
vitalizma pred vrati večnosti. 
Prehod (sm rt) je katarza in 
strah obenem, je upanje in 
tragika, je  vera in skrivnost... 
Requiem je popotnica, ki se 
spogleduje čez in preko. Ne
skončna žalost se utaplja v 
veri in molitvi, v upanju in či
stini poslednjih resnic. M o j
ster je svojo glasbo izruval iz 
svojih emotivnih temeljev in 
do skrajnih meja "izkoristil" 
melodični vrelec svoje duše. 
Tako v oblikovanju orkestr
skega kot solističnega in zbo
rovskega parta . Vse zveni 
nebeško in zemeljsko obe
nem. Uspel mu je veliki "zlati 
rez": človekovo stisko pove
ličati na nebeški zven. Tokrat
na izvedba v "n je g o ve m " 
gledališču Verdi je bila še po-

srečanje z glasbo 2003-04

na zemlji nebeška
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FO TO  IUJM HACA

sebej veličastna tudi zaradi 
izvajalcev. V središču italijan
ske kulturne prestolnice v Go
rici so blesteli skoraj sami slo
venski izvajalci: S im fonični 
o rke s te r RTV S loven ija  z 
Markom M unihom  na čelu, 
APZ Tone Tomšič (Urša Lah), 
Domžalski komorni zbor (To
maž Pirnat), Ljubljanski ma
drigalisti (Andreja Martinjak) 
in solisti: Eldrydd Cynan Jo
nes (sopran), M irjam  Kalin 
(mezzosopran), M ihail Zam- 
fir (tenor) in Krzysztof Klorek 
(bas). Povejmo, da je sopra
nistka sicer "vskočila" name
sto obolele Anne VVilliams- 
King, k ije  bila gotovo boljša 
izbira. Če lahko orkester in 
vse združene zbore pohvali
mo za im enitno opravljeno 
delo - no, zborovski part je bil 
na premajhnem odru neko
liko "utesnjen", plitev, brez 
tiste prislovične "bom bastič
ne" dinam ike, ki krasi Ver
dijevo glasbo - pa za soliste 
lahko pripomnimo, da so na 
trenutke odstopali od vrhun
sko postavljene celote. Šibkej
ša sta bila namreč angleška 
sopranistka, ki ji velika vloga 
ni ravno napisana na kožo, 
posebno v ekstatičnih trenut-

Spored zborovske revije

Cecilijanka 2003
V Kulturnem centru Lojze 

Bratuž v Gorici bo v soboto, 
22., in nedeljo, 23. novembra, 
potekala že tradicionalna re
vija pevskih zborov Cecilijan
ka, ki jo organizira Zveza slo
venske katoliške prosvete. Le
tošnja prireditev je že 45. in je 
posvečena Anki Černič.

Na sobotnem koncertu bo
do nastopili zbori: Župnijski 
mešani zbor Šempeter (zboro
vodja Bogdan Brecelj), Vokal
na skupina Sraka iz Štandreža 
(Bogdan Kralj), Združeni zbor 
Devin in Rdeča zvezda iz Sa- 
leža (Herman Antonič in Rado 
Milič), Zenski zbor Jezero iz 
Doberdoba (Dario Bertinaz- 
zi), Mešani zbor Pomlad iz 
Podbonesca (Carla Franzoli- 
ni), Moški zbor Kazimir Nanut 
iz Kanala (Aleš Rupnik), Pev
ska skupina Akzent iz Pečni- 
ce, Koroška (Anica Lesjak 
Ressman), Moški zbor Fantje 
izpod G rm ade (Ivo Kralj), 
Mešani zbor Hrast iz Dober-

kih vmesnih vrhuncev najvi
šjih leg, podobno pa se je 
doga ja lo  tud i rom unskem u 
tenoris tu , katerega glas je 
za tako veličastno delo pre
rahel, prem alo izrazit. Ble
stela je M irjam Kalin, res bles
tela in navdušila z iz jem no 
sposobnostjo  vž iv lja n ja  v 
v logo, g ladkostjo  in te rp re 
tacije  ter glasom, ki človeka 
prevzame. Tudi poljski ba
sist je svoj part zelo ko rek t
no izvedel, tako da je splo
šni vtis kljub omenjenim pri
pombam nadvse dober. Pra

vzaprav odličen, če pomisli
m o, kakšen izz iv  je  de lo  
samo, koliko koncentracije in 
truda je potrebno vložiti, da 
zaživi kot ena največjih umet
nin vseh časov. Marko Munih 
se s tem koncertom nadvse 
uspešno poslavlja od svoje 
redne zaposlitve dirigenta Sim
foničnega orkestra RTV Slo
venija in še enkrat (seveda 
verjamemo, da ne zadnjič) 
potrjuje svoj veliki talent prav 
za oblikovanje velikih vokal
no instrumentalnih del.

Jože Štucin

PROSVETNO D R U ŠTVO  ŠTANDREŽ
ABONMA IJUB1TELJSKIH GLEDALIŠKIH SKUPIN ŠTANDREŽ 2003

TATA V SE VE  
Č U D N A  B O L E Z E N

RliŽIJA: Janez Starina 
NASTOPAJO: Majda Zavadlav, Božidar Tabaj in Marko Brajnik

Župnijska dvorana Anton Gregorčič v Štandrežu, 
nedelja, 16. novembra 2003, ob 17. uri

Po predstavi bosta na voljo pečen kostanj in novo vino 
REZERVACIJA VSTOPNIC: Božidar Tabaj, tel. 0481 20678

Napovedana abonmajska predstava MARKOI.FA je preložena. 

P O D  POKROVITEL/STVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

doba (H ilarij Lavrenčič).
Nedeljski del Cecilijanke 

pa bodo oblikovali tile zbori: 
Mešani zbor Rupa-Peč (Zdrav
ko Klanjšček), Ženski zbor 
Devin (Herman Antonič), Me
šani zbor Štandrež (David 
Bandelli), Ženski zbor Prosek- 
Kontovel (Marko Štoka), Me
šani zbor Lojze Bratuž iz Go
rice (Bogdan Kralj), Moški 
zbor Štmaver (Nadja Kovic), 
Vokalna skupina Euphonia iz 
kraja San Pier d lsonzo (Ivan 
Portelli), Moški zbor Mirko Fi- 
lej iz Gorice (Zdravko Klanj
šček), Mešani zbor Podgora 
(M irko Spazzapan) in Mešani 
zbor F.B. Sedej iz Števerjana 
(V ladim ir Čadež). Nedeljski 
program bo zaključil Združe
ni ženski zbor pod vodstvom 
Franke Žgavec, ki bo Anki Čer
nič v spomin zapel Gobčevo 
Dekletom.

Cecilijanka poteka pod po
kroviteljstvom goriške občin
ske in pokrajinske uprave.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

Gostovanje Stalnega gledališča 
Me tasta s io iz  P ra ta

Sandro Veronesi - Daniš Tanovič

NO MAN S LAND-NIKOGARŠNJA 
ZEMLJA

REŽIJA: Massimo Luconi 
Torek, 18. novembra 2003, ob 20.30 Red A in B 
Kulturni dom Gorica (U l. I. Brass 20)

Obveščamo cenjene abonente, da bo zaradi združenih 
abonmajev izbira sedežev prosta!

DRUŠTVO JADRO IZ  RONK

prire ja
❖ 21. in 28. novembra ob 20. uri na sedežu društva v 
Romjanu TEČAJ UMETNIŠKE KOMPOZICIJE 
IZ POSUŠENIH CVETNIH LISTOV z gospo Vil
mo Cotič Tabaj.

❖ DVA TEČAJA KUHANJA KRAŠKIH JEDI pa
bosta v soboto, 22. novembra, in torek, 2. decembra, 
ter torek, 9. decembra, in soboto, 13. decembra. Zače
tek ob 15. uri na sedežu alpincev v Ronkah.

Za tečaje je  obvezna prijava (tel. 0481 482015)

P O D  POKROVITEL/STVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

OBVESTILA

V PETEK, 14. t.m., bo ob 20. 
uri v kmečkem turizmu Maz- 
zucchin v Romjanu martino
vanje, ki ga organizirajo dru
štvo Jadro, Tržič in ženski pevski 
zbor.

ODBOR PROTI upepeljeval- 
niku obvešča, da bo v soboto, 
15. t.m., zbiral podpise proti 
goriškemu upepeljevalniku pri 
mestnem parku na Korzu Ver
di od 10.30 do 12.30.

KR/\JEVNA SKUPNOST Pod
gora in Stražice organizirata v 
soboto, 15. t.m.,ob 15.30vpro- 
storih bivše osnovne šole, ul. 
Slataper 27, v Podgori, Praznik 
kostanja. Sledila bo družabnost 
s kostanjem in vinom "brule". 
Vabljeni vsi prebivalci Podgore 
in Stražic.

ODBOK PROTI upepeljeval
niku pripravlja manifestacijo 
proti onesnaževanju, ki bo v so
boto, 22. t.m. Zbirno mesto je 
parkirišče pri Rožni dolini ob 10. 
uri. Sprevod se bo začel ob 
10.30 in bo šel do sedeža 
goriške občine in pokrajine.

V PONEDELJEK, 24. t.m., bo 
ob 20. uri srečanje župnijskih 
pastoralnih svetov štandreške 
dekanije. Drugo srečanje bo 1. 
decembra ob 20. uri. Kraj 
srečanja bomo pravočasno ja

vili po srečanju z duhovniki. 
Obe bo vodil mladi in izkušeni 
g. Peter Žakelj z Mirenskega 
Gradu. Vsak moderator ali pred
sednik ŽPS naj pripravi kratek 
poseg o delu in težavah v ŽPS. 
Srečanji sta obvezni. Naj nihče 
ne manjka!

RAZSTAVA O lj Andreja Ko
siča v Kulturnem centru Lojze 
Bratuž bo odprta do 22. no
vembra med prireditvami.

DAROVI

ZA ZAVOD sv. Družine: v spo
min na Ano Vižintin darujejo 
sošolci ob 50. obletnici mature 
30,00 €.

A.K. ZA pastoralne dejavno
sti pri sv. Ivanu 100,00 €.

ČESTITKE

Mira in Ivan/ Vajin prihod  
je  praznik življenja. Na s tež a j  
vama odpiramo vrata srca. Z 
Nadjo in Petrom se radostimo 
družine Zniderčič, Boškin in 
Kovic.

Na Visoki šoli za muzikote- 
rapijo v Assisiju je  z najboljšim 
uspehom zaključila študij mu- 
zikoterapije Nadja Fabris Špa
capan. Čestitajo j i  družinski 
člani in prijatelji.

STUDIJSKO RAZISKOVALNI FORUM ZA KULTURO
Gorico, I. maj 2004 - Evropska obzorja in naš prostor 

Inž. Nicolo' Fornasir
UNIVERZA IN NJENA VLOGA 

NA GORIŠKEM
(v italijanščini)

Torek, 18. novembra 2003, ob 20.30 
Kulturni center Lojze Bratuž, kom orna dvorana 

Drevored 20. septembra 85 - Gorica

▲  GORIŠKA 
MOHORJEVA
DRUŽBA

vabi na

PREDSTAVITEV KNJIŽNE  
ZBIRKE ZA LETO 2004:

v Koledar 2004

❖ Lida Turk
Le šepet je, ki ga slišimo o Njem

❖ Zorko Simčič
Trije muzikantje ali povratek Lepe Vide

Adrijan Rustja 
Rodil sem se v soboto

Petek, 21. novembra 2003, ob 18. uri
v razstavnih prostorih  nad Katoliško knjigarno v G oric i

ZVEZA
SLOVENSKE 

^  KATOLIŠKE 
PROSVETE 

GORICA

CECILIJANKA
45. REVIJA GORIŠKIH PEVSKIH ZBOROV 

Sodelujejo tudi zbori iz tržaške in videmske 
pokrajine ter Koroške in Slovenije.

Posvečena je  A n k i Černič.

GORICA, KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ

Sobota, 22. novembra 2003, ob 20.30 
Nedelja, 23. novembra 2003, ob 16. uri

1 1
ČETRTEK,
13. N O V E M B I  
2 0 0 3
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Javna občila

Dogovor o radijski oskrbi za Slovence
na Koroškem

Zdi se, da se je vprašanje radijske oskrbe za slovensko narodno skupnost na Koroškem načelno 
rešilo. Predstavniki Radia 2 in Radia Agora so se 23. oktobra zedinili, in to tudi po zaslugi aktivnega 
zunanjega posredovanja, za rešitev, ki predvideva, da bo na privatni frekvenci 105.5 med 6. in 10. 
uro oddaje oblikoval 0RF, naslednji dve uri bo oblikoval Radio2, od 12. do 13. ure pa bi spored 
oblikoval spet ORF. Radio Agora bi prevzel oddajni čas med 13- in 15. uro ter nočni pas med 18. in 
6. uro (za obdobje štirih let), ORF-u pa bi pripadal še oddajni čas med 15. in 18. uro.

Slovenska beseda na de
želni frekvenci naj bi še ved
no bila prisotna, vendar ne v 
tra d ic io n a ln e m  večernem  
pasu med 18. in 19. uro, am
pak med 15. in 17. uro, ko je 
na sporedu večjezična od
daja Servus-Srečno-Ciao.

O  radijskih sporedih in o 
medijski oskrbi na Koroškem 
smo se pogovorili z zastop
nikom narodnih skupnosti v 
svetu publike ORF(ORF Pu- 
b likum sra t) p ro f. Reginal- 
dom  Vospernikom, s poslo
vodjo Radia 2 mag. M arja
nom Pippom ter z založni
kom  in p o s lo vo d jo  Radia 
Agora Lojzetom VVieserjem. 

Kako kot medijski človek 
ocenjujete sedanjo 
razpravo v zvezi 
z  radijsko oskrbo 
slovenske narodne 
skupnosti na Koroškem ? 
Vospernik: Vse kaže, da 

prihaja dolgoletna razprava 
o elektronski medijski oskr
bi koroških in s tem posred
no tudi to likokrat pozablje
nih avstrijskih štajerskih Slo
vencev na področju radia v 
c iljno  ravnino. Trdno upam, 
več: prepričan sem, da bomo 
znali tako kulturne in po litič 
ne organ izacije  kakor tud i 
lastn ik i p rivatne frekvence 
m odro razsoditi in privesti 
mestoma zelo mučne deba
te do zadovoljivega in kon
struktivnega konca.

Pipp: Če bi v tej razpravi po
stavili v ospredje interese slo

venske manjšine na Koroškem 
in bi se za to bile aktivno za
vzemale vse strani koroških 
Slovencev, bi gotovo dosegli 
več. Sedaj pravzaprav pola
gamo tem elje za bodočnost 
in udejanjimo, kakšna naj bo 
vsebina 5. odstavka 2. para
grafa zakona ORF (skrb za na
rodne manjšine, op. ured.). 
Imeli smo dobro priložnost, da 
bi dobili 12 ur slovenskega jav
nopravnega radijskega spore-

Reginald Vospernik

da. Radio Agora je ves čas za
stopal predvsem lastne inte
rese in zato bomo imeli samo 
8 ur programa, ki ga bo pri
speval ORF, ostalih 16 ur pa 
bom o oblikovali sami. Pou
darjam: lahko bi imeli dvanajst 
ur javnopravnega sporeda, 
in to bi bila spodnja meja.

I N  M E M O R I A M

Pavla Rijavec
Dne 4. novembra je v Cleve

landu preminila goriška rojaki
nja Pavla Rijavec. Rodil se je I. 
1921 v Trnovem na robu Trnov
ske planote. Številna družina se 
je leta 1926 preselila v Gorico. 
Tu je Pavla obiskovala osnov
no in srednjo šolo pri uršulin- 
kah. Po očetovi smrti se je za
poslila in skrbela za družino, ki 
so jo  poleg mame sestavljale 
štiri mlajše sestre. Najprej je bi
la uradnica pri Goriškem zele
nem križu, v času Zavezniške 
vojaške uprave pa je sprejela 
službo tajnice na Slovenski kla
sični gimnaziji in liceju. Prav iz 
tega časa se je spominja mar
sikateri tedanji dijak in še kak 
profesor. Takrat je bila zelo de
lavna v naših organizacijah. Po
sebej je treba omeniti njeno za
vzetost ob pripravah na grad
njo Katoliškega doma. Bila je v 
pripravljalnem in nato v izvr
šnem odboru. Leta 1958 se je 
odločila, da tudi sama odide v 
ZDA, saj so tam že bile njena 
mama in sestre z družinami. V 
Clevelandu je bila tajnica v žu
pniji, ki jo  je vodil župnik A. Ed
vard Pevec, pozneje cleveland
ski pomožni škof. Tudi v novem 
okolju je bila aktivna pri pro
svetnih dejavnostih. Bila je npr.

n tS k

■
tajnica Primorskega kluba od 
njegove ustanovitve dalje.

Zelo rada se je vračala v do
mače kraje in h goriškim prija
teljem. Najprej je prihajala še 
z mamo, pozneje tudi sama. 
Zadnjikrat je bila v Evropi - tudi 
v Gorici - leta 2000, ko sta njeni 
sestri, ga. Hermina, poročena 
s tedanjim slovenskim velepo
slanikom pri Sv. Sedežu dr. Kar
lom Bonuttijem, in ga. Kati, po
ročena z dr. Alojzom Burje- 
som, v Rimu slovesno prazno
vali zlato poroko. Potem se je 
z goriškimi prijatelji pogovarja
la samo še po telefonu in na 
tihem upala, da se bo kljub že 
načetemu zdravju še kdaj vrni
la v rodne kraje.

Na njeni zadnji poti 7. no
vembra ji je občuteno v slovo 
spregovoril upokojeni škof Pe
vec. Naj ji Bog poplača za vse, 
kar je dobrega naredila svojim 
najbližjim  in širši skupnosti. 
Njenim sestram in ostalim so
rodnikom naše iskreno sožalje.

LB

VVieser: Mislim, da smo iz
delali pametno podlago, na 
kateri bo slovenska radijska 
beseda na Koroškem ponov
no zaživela. Vprašanje pa je, 
če bo sploh mogoče rešiti t.i. 
dualni sistem, to je močno 
zastopano slovensko besedo 
znotraj ORF-a kot enakovred
ni faktor, na drugi strani pa 
razširitev slovenske besede 
na privatni frekvenci. Večje
zičnost Radia Agora om ogo
ča, da o nas izvejo tudi drugi 
na Koroškem. Podlaga se si
cer ustvarja, na dlani pa je, 
da smo izgubili veliko časa in 
energij zaradi nekoordinira
nih nastopov ali "samostre
lov". Lahko bi več iztržili, ven
dar tud i to  je  odsev sedanje
ga stanja v manjšini.

Kakšna b i morala b iti 
po Vašem mnenju 
radijska oskrba 
za Slovence 
na Koroškem?
Vospernik: Prizadevanja 

za celodnevno radijsko oskr
bo segajo že mnoga leta na
zaj. Zgled nam je bil vselej 
javnopravni tržaški radio, ki 
oskrbuje v Ita liji živeče Slo
vence s kvalitetnim  progra
m om . Ker avstrijska javno
pravna ustanova ORF žal ne 
razpolaga s kako dodatno svo
bodno frekvenco, se ponuja 
rešitev, ki bo, kakor kaže, v 
kratkem uresničena. Izkuše
ni in profesiona lno vodeni 
oddelek v celovškem dežel
nem studiu bo oblikoval osem

urni program, ostali čas pa 
si bosta delili družbi Radio 2 
in Radio Agora. O b tem je

Marjan Pipp

razveseljivo, da, zahvaljujoč 
se prizadevanjem medijsko 
zainteresiranih osebnosti v 
slovenski narodni skupnosti, 
slovenščina, tako se obeta, 
ne bo iz r in je n a  iz ja v n o 
pravnega regionalnega pro
grama, marveč bo drugi de
želni jezik ostal prisoten tudi 
v javnopravnem  koroškem 
radiu, in to ne samo v homeo
patskih dozah.

Pipp: Skupaj z ORF-om si 
bom o še naprej prizadevali, 
da bom o koord in ira li našo 
programsko shemo kot ser
vis za slovensko narodno skup
nost na Koroškem. To smo tudi 
delali pred nekaj leti, ko je

nastal skupni projekt Radia 
2. Radio Agora pa ima svoj 
koncept.

VVieser: V dnevnem spo
redu naj bo prostor tako za 
M artina Čedermaca kot za 
techno glasbo. Širina je po
trebna. Večerni sporedi pa 
bodo v obeh deželnih jezikih 
in v jezik ih priseljencev na 
Koroškem. Iz fenomena več
jezičnosti naj iz m ita nasta
ne dejstvo. Ne potrebujem o 
solidarnosti,am pak spošto
vanje!

Kaj pogrešate trenutno  
v koroškem etru in  sploli 
v slovenskem medijskem 
prostoru na Koroškem ? 
Vospernik: Oba elementa - 

javnopravna regionalna frek
venca s svojo na novo koncipi
rano strukturo živega sosed
stva med narodoma v deželi in 
med trem i narodi v alpsko- 
ja d ransk i soseščin i in po 
ORF-u oblikovana osemurna 
ponudba na privatnem valu - 
se bosta morala dopolnjeva
ti, prepletati, drug na druge
ga opozarjati in drug druge
ga dopolnjevati. In še nekaj 
bi dodal: kdo brani koroškim 
Slovencem, da bi se bolj ka
kor doslej posluževali tudi ra
dijskih valov, ki segajo javno
pravno in privatno preko mej
nih plotov iz Slovenije v deže
lo ob Z ilji in Dravi. Tudi ta 
ovira naj bo manjša že danes, 
še prav pa po 1. maju 2004. 
Kaj še pogrešam? Živahnejše 
neposredno vključevanje po
slušalk in poslušalcev v same 
programe v živo. Na tem po
d ro č ju  se bo da lo  go tovo 
spričo profesionalnosti, kva
litete in objektivnosti, ki jim  
je in bo zavezan ORF in nje
gov slovenski oddelek, mar
sikaj postoriti.

Neelektronska medijska 
oskrba na Koroškem na po
dročju tiskanih medijev pa je 
pog lav je  zase; ne kaže se 
spuščati ob tej anketi na tako 
obču tljivo  področje. Tu bo

Lojze Wieser

treba verje tno to in d rugo 
postoriti.

Pipp: Pogrešam, da bi Slo
venci na Koroškem imeli la
stno radijsko frekvenco. De
liti si jo  m oramo z Radiem 
Agora, to  je  s partnerjem , za 
katerega skrb za slovensko 
narodno skupnost ni primar
ni c ilj oddajanja. O ddaja jo  
za različne interesne p latfor
me - od homoseksualcev do 
alternativnih skupin. Tega ne 
oporekam, vendar zakaj mo
ra to  potekati na frekvenci, 
ki naj bi bila pravzaprav na
menjena za slovensko manj
šino?

Pri tisku pa pogrešam tak
šno oskrbo kot na Tržaškem, 
kjer imate tud i lasten dnev
nik. Koroški tednik "N ovice" 
so take le v nazivu, saj gre 
pravzaprav za povzetke do
gajanja: novice si ljudje čez 
teden izbirajo po drugih me
dijih.

VVieser: Kaj pogrešam? 
Čisto enostavno: kvalificiran 
povzetek v d rugem  dežel
nem jeziku, in sicer tako v 
nemških in kot tudi v sloven
skih tiskanih in elektronskih 
m ed ijih  na Koroškem. M i
slim, da bi b ilo zanim ivo, če 
bi imeli tud i televizijske pod
naslove v obeh jezikih.

Peter Kustja

I N  M E M O R I A M

Na vernih duš dan, ko se 
spominjamo svojih dragih raj
nih, obiskujemo njihove gro
bove, zanje m olim o in pre
mišljujemo o smrti, sem v du
hu stal ob grobu prija te lja  
Vinka Levstika na Božji njivi 
pri Sv. Gregoriju nad Ribnico, 
k je r im a v dom ač i zem lji 
poslednje bivališče.

Tam so dne 22. avgusta - 
po pogrebni maši v nabito 
polni farni cerkvi ob soma
ševanju več duhovnikov, med 
katero je župnik iz Ribnice z 
občutenim i besedami prika
zal Vinkovo življenjsko pot - 
žaro z n jegov im  pepelom  
položili v grob poleg ljubljene 
matere. O grom na množica 
dom ačinov, som išljen ikov, 
prijateljev in znancev iz vse 
Slovenije in tudi iz zamejstva 
se je udeležila pogreba. Ob 
odprtem grobu se nas je šest 
govo rn ikov  p o k lo n ilo  n je 
govemu spominu in izreklo 
zadnji pozdrav. Stane Šter- 
benk, tajnik društva Nova slo
venska zaveza, ki povezuje 
udeležence medvojnega pro
tikomunističnega odpora, nji
hove svojce in somišljenike, in 
Vinko je bil njen aktiven član 
od njene ustanovitve, mu je 
kot domobrancu izkazal čast

me je prebudilo! Vinko me je 
klical.

Na Vinka oz. na njegovo 
ime sem naletel že v daljnem 
letu 1946 v Rimu v pisarni za 
begunce v znani ulici Dei Col-
li (tam so namreč imele svojo 
hiše tudi šolske sestre iz To
maja). V pisarni so begunci 
iz Slovenije in slovenski do
mobranci iskali pomoči in in
formacij iz domovine in poizve
dovali o možnosti za naseli
tev izven domovine. Zvedel 
sem, da je Vinko begunec in 
eden redkih domobrancev, ki 
se je rešil smrti, ker se mu je 
posrečil beg z vlaka, ki je pe
ljal od Dravograda proti Celju 
transport domobrancev, ki jih 
je angleška vojaška oblast zad
nje dni maja 1945 zvijačno in 
zahrbtno izročila Titovim par
tizanom, ti pa so jih  brez sod
be in nečloveško pobili - oko
li 9.000 - in zmetali v kraška 
brezna, rudniške rove in za
grebli v protitankovske rove.

Dom obranci so se po 6. 
maju 1945 umaknili iz Slove
nije preko Karavank na Ko
roško in se tam predali an
gleški vojski kot vojaki sloven
ske vojske.

/dalje 
Martin Kranner

Prijatelju Vinku Levstiku 
v spomin (l)

in sp o š to 
vanje in iz
rekel p r iz 
nanje in za
hvalo, kajti 
bil je odpr
tih  rok pri 
uresničeva
nju n jen ih  
programov.
Se posebej 
se je zahva
lil za vsa do
bra dela, ki 
jih  je opra
vil v čast in spomin po krivici 
pobitih domobrancev.

Dragi Vinko, ko sva se sre
di julija letos po nedeljski slo
venski maši pri Sv. Ivanu v 
G oric i, ki si se je zadnje čase 
udeleževal, pogovarja la, si 
nisem mislil, da je to najin 
zadnji razgovor, da te ne bom 
več videl živega in da se bo 
končalo na jino do lgo le tno  
prijateljstvo.

Trdno sem prepričan, da si 
mi kot prijatelju - ker nisem 
bil v Gorici, ko si se boril s 
sm rtjo - svojo smrt naznanil. 
Ko si v noči na 12. avgust um i

ral, sem bil v 
Ž a b n ic a h . 
Nenadom a 
me je nekaj 
z b u d ilo  iz 
spanja, kot 
da bi nekdo 
na ves glas 
zavpil. Sko
čil sem po
konci in zla 
s lu tn ja  me 
je obšla: "Ne
kaj se je zgo
dilo. Pa ja ne 

nekomu od mojih." H itro sem 
pog led a l na te le fo n če k  v 
bojazni, da bi bilo kako hudo 
sporočilo. Nato sem pogledal 
še na uro: kazala je  tri in dvaj
set m inut. Nisem vedel, kaj bi 
napravil in dolgo nisem mo
gel zaspati. Ko sem se tisti 
dan proti večeru vračal iz Av
strije  p ro ti Zabnicam , sem 
odprl slovenski Radio Trst. 
Zastal mi je dih: ravno je na
povedovalec poročal, da je 
zgodaj zjutraj umrl v Gorici 
zaradi nesrečnega padca ho
telir Vinko Levstik. Takoj me 
je prešinilo: to je bilo tisto, kar
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Ponovno napetosti v odnosih s Hrvaško
Če bo v državnem zboru zakon o t. i. izbrisanih potrjen, bo Demokratska stranka 
zahtevala, da o njem odločijo na naknadnem zakonodajnem referendumu

V Sloveniji so vlada, parla
ment, politične stranke in jav
nost zelo zadovoljni s poroči
lom evropske komisije o pri
pravljenosti desetih držav kan
didatk za vstop v EU. Slovenija 
je bila ocenjena kot najbolje 
p rip ra v lje 
na, čeprav 
mora do vs
topa v pove
zavo, 1. ma
ja leta 2004, 
izpolniti še 
nekaj manj
ših zadev.
Le-teso že v 
vladnem in 
pa rlam en
tarnem po
stopku re
ševanja. Treba bo, denimo, za
gotoviti mednarodno primer
ljivost in priznavanje nekaterih 
poklicnih oz. strokovnih kvali
fikacij, še posebej pri zdravni
kih, medicinskih sestrah, zo
bozdravnikih, babicah, far
macevtih in pri veterinarjih.

Vzdušje zadovoljstva in pri
čakovanj nadaljnjih ukrepov 
pri povezovanju slovenske dru
žbe in države z združeno Evro
po pa so zmotili nekateri novi 
incidenti, ki jih je povzročila 
sosednja Hrvaška. Nemara so 
posledica zavisti tamkajšnje 
politike in oblasti, ker se Slove
nija hitro in uspešno vključu
je v evroatlantske povezave, 
nove napetosti in spore pa naj
brž povzročajo tudi zaradi po
treb kampanje za bližnje par
lamentarne volitve na Hrva
škem. Slovenija je z diplomat
skimi notami zavrnila hrvaški 
predlog o posvetovanju glede 
ribištva na Jadranu, potem ko 
je Zagreb enostransko razgla
sil zaščitno ekološko-ribolovno 
območje, protestirala zoper na
meravani "obisk" kandidata 
za hrvaškega poslanca dr. Sla- 
vena Letice v sporni slovenski

vojaški postojanki na Trdino
vem vrhu, in proti razširitvi 
gojišča školjk na slovenski del 
Piranskega zaliva (na sliki). 
O b tem sta Nova Slovenija, 
krščanska ljudska stranka, in 
Slovenska nacionalna stranka

danju omenjenega sveta prej
šnji teden poudaril, "da bo Slo
venija storila vse, kar bo mo
goče, da bo lahko v evropski 
mehanizem menjalnih teča
jev, ERM2, vstopila v začetku 
januarja 2005, nato pa bi čez

‘Mi

opozorili, da so se diplomat
ske note doslej izkazale za 
neplodne, "zato bi morali od
ločno ukrepati". Stalna misija 
Slovenije pri Združenih naro
dih pa je generalnemu sekre
tarju svetovne organizacije 8. 
t.m. izročila diplomatsko noto, 
s katero je odgovorila na hr
vaško naznanitev (notifikaci- 
jo) zaščitnega ekološko-ribo- 
lovnega območja. V noti je 
med drugim zapisano, da ima 
Slovenija teritorialni izhod na 
odprto morje in pravico do raz
glasitve lastnega izključnega 
ekonomskega pasu ali zaščit
nega ekološko-ribolovnega ob
močja. Slovenija je kot ena iz
med obmorskih republik to 
pravico imela v nekdanji Ju
goslaviji ter ves čas po njenem 
razpadu in jo  ima tudi danes, 
je še zapisano v noti. O  slo
venskih stališčih bodo obve
ščene vse članice Združenih 
narodov. V Sloveniji bi skup
no evropsko valuto, evro, uved
li do začetka leta 2007. Tako 
je predlagal Strateški svet za 
ekonomski razvoj in gospo
darstvo, ki ga vodi predsednik 
vlade. Anton Rop je po zase-

dve leti uvedli evro". Seveda 
pa bo za dosego obeh ciljev 
monetarne politike potrebno 
predvsem znižati inflacijo.

"CINCANJE" LDS GLEDE 
ZUNANJEGA MINISTRA 
DR. DIMITRIJA RUPLA

Primer t.i. "izbrisanih" v Slo
veniji dobiva razsežnosti po
membne predvolilne teme. 
Kot znano, gre za tiste osebe, 
ki ob osamosvajanju niso po
skrbele za svoj status in so 
mnoge tudi odšle iz Slovenije, 
pozneje pa so se vrnile in se
daj zahtevajo svoje domnev
ne pravice, ki jih je potrdilo tudi 
Ustavno sodišče. Državni svet, 
torej drugi dom parlamenta, 
je prejšnji teden sprejel odloži
lni veto zoper t.i. tehn ičn i 
zakon o "izbrisanih", ki ga je 
predhodno že sprejel Državni 
zbor. O  tej zapleteni zadevi je 
Janez Janša, predsednik Slo
venske demokratske stranke, 
v časniku Delo v soboto, 8. 
t.m., napisal daljši komentar, 
ki mu je dal naslov: LDS in 
ZLSD kupujeta nove volilce na 
račun vseh davkoplačevalcev. 
Predsednik največje opozi
cijske stranke je zapisal, "da je

predlagani zakon v temelju 
krivičen do vseh lojalnih držav
ljanov Slovenije, ne glede na 
njihov nacionalni izvor, saj po
sledično zahteva, da ravno ti
sti, ki so bili lojalni slovenski 
državi ali so se zanjo celo akti

vno bojeva
li, plačujejo 
o d škodn i
no tudi t i
stim, ki so 
državo  o- 
groža li ali 
na oč iten  
nač in  iz i
gravali nje
ne predpi
se. E d in i 
pravi motiv 
p re d la g a 

nih odločitev je politični. LDS 
in ZLSD želita na hitro "pridela
ti" nekaj deset tisoč novih držav
ljanov in volivcev. Če bo obla
stna večina v državnem zboru 
zakon ponovno potrdila, kljub 
vetu državnega sveta, bomo 
vložili nanj pobudo ali zahtevo 
za naknadni zakonodajni refe
rendum. Referendumskega 
odločanja Ustavno sodišče ne 
more preprečiti, razen če ne 
dobi takšne zahteve od držav
nega zbora". Janez Janša je 
zelo kritičen do LDS tudi, kar 
zadeva kampanjo zoper zu
nanjega ministra dr. D im itrija 
Rupla, o čemer smo v Novem 
glasu že poročali. Domnevno 
naj bi v postopkih ustanavlja
nja pravne fakultete in diplo
matske akademije v Portorožu 
ravnal nezakonito. Zoper mi
nistra se je obregnila tudi ge
neralna državna tožilka Zden
ka Cerar. Predsednik Sloven
ske demokratske stranke Janez 
Janša je LDS obtožil, da v za
devi Rupel "cinca". Meni, da bi 
morala LDS zunanjega mini
stra ali zamenjati ali pa zaščiti
ti, ne pa dajati dvomljivih izjav.

Marjan Drobež

slovenske osvobodilne vojske

V Goriškem muzeju 
nadaljevanje predavanj 

in pogovorov
V petek, 14. t.m., bo muzej priredil strokovni posvet 

o mednarodnih zvezah na Goriškem v 20. stoletju
G o rišk i m uzej v g radu 

Kromberk že nekaj let prireja 
predavanja znanih s troko 
vnjakov in drugih osebnosti
o važnih temah iz preteklosti 
Primorske, ki pomenijo tudi 
izhodišče za snovanja in raz
voj v novejšem času. Goriška 
pokrajina se je namreč priče
la oblikovati že pred več kot 
tisoč leti, njena preteklost pa 
je tako pestra in raznolika, da 
omogoča stalna preučevanja. 
Največji dosežek tega obdob
ja je obstanek Slovencev na 
tej zemlji, ki je najbolj zahod
ni del slovenskega etničnega 
območja.

Novo predavanje iz ciklu
sa sestajanja v gradu Krom
berk je bilo 4. t.m. Dr. Da
mijan Guštin, znanstveni so
delavec Inštituta za novejšo 
zgodovino ter docent za vo
jaško zgodovino (O bram bo
slovje) na Fakulteti za družbe
ne vede v Ljubljani, je govoril
o IX. korpusu narodnoosvo
bodilne vojske in partizanskih 
odredov Slovenije. Deveti kor
pus je predstavljal srž partizan
skih enot na Primorskem (in 
Gorenjskem) in enega od treh 
največjih delov slovenske par
tizanske vojske med nemško

zasedbo v drugi svetovni voj
ni. Njegovo vojaško delova
nje, deloma sproščeno po liti
čnih (na)vodil, je imelo poseb
no strateško vlogo najzahod- 
nejše partizanske enote na na
ši narodnostni meji, v zaklju
čnem obdobju vojne pa je za
gotovilo, da se je tedanja ita- 
lijansko-jugoslovanska meja 
skoraj v celoti premaknila na 
resnično etnično mejo. V tem 
pogledu je bil IX. korpus naj
bolj neposredno vključen v 
sodelovanje z italijanskim o- 
boroženim odporom.

Vprašanja in razmišljanja 
poslušalcev so se nanašala tu
di na delež IX. korpusa sloven
ske osvobodilne vojske pri o- 
svoboditvi Trsta, v povezavi s 
trditvami nekaterih političnih 
okolij, da se je to mesto osvo
bodilo samo s svojimi silami, 
torej brez pomoči in sodelo
vanja jugoslovanske vojske in 
devetega korpusa.

Naslednji dogodek v Gori
škem muzeju bo v petek, 14. 
t.m. Priredil bo strokovni po
svet o mednarodnih zvezah na 
Goriškem v 20. stoletju, ki so 
podlaga za sodobne poveza
ve na slovenski zahodni meji.

M.

Delovati bo začel kmalu, v najetih prostorih 
splošne bolnišnice

V Izoli tretji slovenski 
center za srčno kirurgijo
V prostorih, ki jih je dala v 

najem Splošna bolnišnica v 
Izoli, so povsem opremili Cen
ter za srčno kirurgijo, ki bo za 
Ljubljano in Mariborom tretji 
v Sloveniji. Uredila ga je zaseb-

Vipavski glas

Zapis ob 500-letnici posvetitve cerkve 
sv. Kozina in Damijana

Esej zgodovinarja in župnika Franca Kralja s Slapa p ri Vipavi
Vipavski glas, glasilo tam 

kajšnje krajevne skupnosti, v 
vsaki številki objavlja zanim i
ve in izvirne prispevke o raz
nih vid ikih preteklosti in živ
ljenja na obm očju  Zgornje 
Vipavske doline. Nekaj takih 
sestavkov širšega pomena in 
razsežnosti je objavljenih tu
di v novi številki omenjenega 
glasila, ki je izšlo v nakladi 
sedemsto izvodov.

Prof. zgodovine na škofij
ski gim naziji v Vipavi in eden 
od ustanoviteljev tega vzgoj- 
no-izobraževalnega zavoda, 
sicer tud i župnik v vasi Slap 
pri V ipavi, Franc Kralj (na 
sliki), je napisal daljši in bo
gato dokumentirani članek o 
cerkvi sv. Kozma in Damija
na v Podbrju pri nekdanjem 
Sembidu, sedanjem Podna
nosu, in sicer ob petstoletni

ci njene posvetitve. Najprej 
je c itira l šembijskega vikarja 
Ivana Tomažiča, ki je pred 
kakim i 120 leti v svoji pripo
vedi dejal, "da se po prijetni, 
malo napeti poti med Šent
v idom  in Podrago pride  v 
mali četrtinki ure od Šentvi
da do Cerkve sv. Kozma in 
Damijana". Naselje, v kate
rem stoji cerkev, nosi lepo 
slovensko poimenovanje Pod- 
brje. Cerkev je bila sezidana 
na prehodu v 16. stoletje v 
neposredni b liž in i graščine 
Roženek. Zrasla je  na ob 
močju, o katerem Valvazor 
piše, da na njem raste najbolj
še vipavsko vino, ki mu razni 
zgodovinarji pravijo po nem
ško K indermacher (vino, ki 
skrbi za nov rod), in je tako 
dobro, da ga ljudje v tem kra
ju obdržijo  komaj eno leto.

Čeprav rodi zemlja ob Rože- 
neku tako odlično vino, vla
da pozimi vsepovsod strašen 
in močan veter, imenovan 
burja, ki je tako divji, da ne 
prestavlja z običajne poti le 
osedlanega konjiča, ampak 
včasih odkrije  ostrešja in jih 
raznese po vsej okolici.

Prof. Kralj navaja, "da raz
meroma velika in prostorna 
cerkev v današnji podobi leži 
na nadmorski višini 180 me
trov v čudovitem  naravnem 
okolju, obdana z lipovim  ga
jem. N jeno preteklost in de
lovanje povezuje s splošnimi 
verskim i in cerkvenim i raz
merami v Vipavski dolin i. Te 
razmere so bile zapletene in 
so bile zato vse prej kot na
klonjene gradnji cerkve sv. 
Kozma in Damijana, niso pa 
preprečile njene postavitve.

Om enja cesarja Ferdinanda 
I., ki je leta 1528 Vipavsko 
dolino razdelil tako, da je bila 
poslej zgornja Vipavska do
lina do H ublja vključena v 
kranjsko vojvodino, spodnja 
Vipavska od Hublja navzdol 
pa v goriško gro fijo . Ta raz
delitev je ostala do leta 1918, 
to se pravi do razpada Avstro- 
Ogrske. Da bi bila mera pol
na, so svoj delež strahu in ne
gotovosti dodali še Turki, ki so 
zlasti od leta 1472 pogosto 
razsajali tudi po Vipavskem. 
Pozneje so vipavskim  žup

nikom preglavice pov
zročali tudi protestan
tje. Pisec članka, ki ob
sega ve liko  na jraz lič 
nejših pod robnos ti o 
cerkvi, poudarja, "da je 
v letih po drugi svetov
ni vo jn i do današnjih 
dni doživela tem eljito  
prenovo po zaslugi pri
zadevnih župnikov, tu
di sedanjega neum or
nega dušnega pastirja 
msgr. Toneta Štrancar- 
ja, in s podporo Zavo

da za naravno in kulturno 
dediščino v Novi Gorici. Za
radi tega zdaj pomlajena ble
sti v obnovljeni lepoti. Prof. 
Franc Kralj ob tem opozarja, 
da so k svetima zavetnikoma 
cerkve zlasti v času kužnih 
bolezni nekoč romale trum e 
Vipavcev. In se na koncu član
ka v novi številki Vipavskega 
glasa sprašuje, "če se bodo 
spričo naraščajočih kužnih 
bolezni duha in srca v sodob
nem svetu nekdanja množi
čna romanja obnovila?"

M.
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na družba MC M edicor na 
površini 500 kvadratnih me
trov, preden pa bo novi Cen
ter za srčno kiru rg ijo  začel 
delovati, morajo lastniki izpol
niti še nekatere formalnosti, 
predvsem urediti razmerje z 
ministrstvom za zdravje, ki naj 
bi ustanovi dodelilo koncesijo.

Direktor izolske bolnišnice 
dr. Tomaž Gantar je povedal, 
da je najemnik njihovih pro
storov zago tov il vrhunsko 
opremo za srčne operacije in 
za druge posege, s čimer bo 
lahko prispeval k skrajšanju 
čakalnih vrst za take operacije. 
Gre za pravi večji primer v Slo
veniji, ko javna ustanova, to je 
splošna bolnišnica, in zaseb
na družba sodelujeta v korist 
bolnikov. Bolnišnica in Center 
za srčno kirurgijo bosta skle
n ila  razne pogodbe  o na
daljnjem sodelovanju, tudi za 
preglede in preiskave, ki so po
trebne pred operacijo. Zdaj 
morajo paciente za vse take 
storitve pošiljati v Ljubljano. 
Strokovna direktorica splošne 
bolnišnice dr. Nataša Černič- 
Šuligoj si želi, da bi s stroko
vnjaki novega Centra sodelo
vali predvsem na področju  
kardiologije in invazivne dia
gnostike. Pričetek delovanja 
novega Centra za srčno kirur
gijo v Izoli bo zagotovo po
memben dogodek za celotno 
zdravstveno službo na Primor
skem in v Sloveniji.
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ZAVAROVALNIŠKI KOTIČEK . ,
Stoian Pahor

Hišno
zavarovanje (i)
Dom predstavlja bogastvo, 

ki je večkrat sad dolgoletnega 
garanja in varčevanja. Z majh
nim letnim stroškom se lahko 
lastnik izogne nevarnostim, ki 
lahko čez noč delno ali v celoti 
uničijo ves dolgoletni trud. V 
celoti se ne moremo zavarova
ti, lahko pa omilimo posledice, 
ki nastanejo ob različnih narav
nih nesrečah, nepredvidljivih 
dogodkih  ali nam erno po
vzročenih škodah.

Hišno zavarovanje je dejan
sko paket, ki vsebuje: 1) Požar
no zavarovanje nepremičnine 
in premičnin v hiši; 2) Civilno 
odgovornost zaradi lastništva 
hiše (Č. 2053 C.Z.); 3) Civilno 
odgovornost družine (Č. 2043 
in 2048 C.Z.); 4) Rop in krajo 
hiše; 5) Pravno zažčito družine.

Požarno zavarovanje zava
ruje pred osnovnimi požarni
mi nevarnostmi, ki jih predstav
ljajo požar, udarec strele, uda
rec lastnega ali neznanega vo
zila v zavarovano stvar, eksplo
zija, padec zračnega plovila, 
naravna nesreča (vihar, toča, 
poplava). V okviru požarnega 
zavarovanja se lastnik zavaruje 
tudi pred škodo, ki jo  povzroči 
izliv vode iz vodovodnih in ka
nalizacijskih cevi, napaka na 
električni napeljavi, pobalinsko 
dejanje tretjih oseb. Te oblike 
kritja ponavadi vsebujejo fran
šize oziroma omejitve pri iz- 
plaču škode. V sklopu požar
nega zavarovanja pridejo v po
štev tudi stroški za rušenje in 
čiščenje pogorelega objekta, 
stroški prenočišča v hotelu, 
morebitni stroški selitve.

Poleg glavnega objekta so 
predmet zavarovanja pomož
ni prostori (garaže, lope, drvar
nice ...) ter premičnine v hiši

ozirom a v stanovanju. V sle
dnjem primeru pridejo vpoštev 
pohištvo, gospodinjski stroji, 
osebni predmeti stanovalcev 
(obleke), video in fono napra
ve v hiši (televizija, telefon, raču
nalnik), dragoceni predmeti 
(dragulji, prstani, itd.), obloge 
in tapete, umetniški in antični 
predmeti. Navadno niso pred
met zavarovanja gotovina, vre
dnostni papirji in avtomobil ter 
morebitna druga prevozna sre- 

; dstva v garaži.
Splošni pogoji hišne police 

ponavadi izključujejo poravna
vo škode, ki je posledica: terori
stičnih dejanj, potresa, poplav, 
ledu, namernih in nenamernih 
(it.: colpa grave) dejanj lastni
ka. Nekaterim od teh nevarno
sti se pogodbenik lahko izogne 
z dodatkom posebnih klavzul.

Pri določanju zavarovane 
vsote (it. massimale assicura- 
to), ki vpliva na višino končne 
prem ije , se upošteva tako 
imenovana vrednost objekta 
"na novo". S to formulo zava
rovalnica izplača vsoto, ki je 
potrebna za obnovitev oško
dovanega objekta v celoti. Za 
priznanje te oblike poravnave 
škode mora zavarovana vso
ta sovpadati z višino stroškov, 
ki so potrebni za celotno ob
novitev hiše po cenah v trenut
ku nezgode. V nasprotnem 
primeru se izplača škoda po 
proporcionalnem pravilu, ki 
ga predvideva C.Z. (Č. 1907). 
Del škode v tem slučaju bre
meni pogodbenika.

Bralci lahko sodelujejo pri 
naši rubriki z vprašanji in pri
pombami. Elektronska pošta: 
s.pahor@tin.it.

Pomembna pridobitev za naše gospodarstvo

Slovesno odprtje Obrtne cone Zgonik
35.000 kvadratnih metrov 

površine, od teh 8.850 name
njenih šestim halam s skup
no prostornino 70.000 kubič
nih metrov, v katerih bodo 
našle svoj sedež delavnice 21 
podjetij z najmanj 100 usluž
benci. To je samo nekaj "o- 
sebnih  p o d a tko v " O b rtne  
cone Zgonik, ki je zrasla na 
ozemlju ob državni cesti 202, 
nasproti avtocestnega izhoda 
za Prosek, med 7. novem 
brom 2000 in 7. novembrom 
letos. V petek popoldne se je 
tako zaključil iter, ki je po šti
rinajstih letih pripeljal od za
misli do začetnih del in urad
ne otvoritve prve tako obsež
ne gospodarske pobude, na
menjene proizvodni dejavno
sti na obm očju Krasa. Slav
nost se je začela z odkritjem  
in blagoslovom kamnitega lo
go tipa  ob vhodu v o b rtn i 
kompleks.

Svojo dobrodošlico je nato 
številnim prisotnim predvsem 
pa podjetjem, ki bodo obra
tovala v O brtn i coni, izrekel 
zgoniški župan Sardoč, ki je 
z zadovo ljs tvom  pozdravil

uspelo ter optim istično pote
zo članov Konzorcija Obrtna 
cona Zgonik. Zgledno sodelo
vanje, ki je pripeljalo do konč
nega izdelka, je pohvalil tudi 
zgoniški župnik Markuža. Ce-

in sodelavcev še veliko gostov 
k ra jevn ih , p ok ra jinsk ih  in 
deželnih italijanskih ter pred
stavnikov slovenskih oblasti.

"V  lokaciji, ki je ne bi mo
gli najti boljše, v samem geo-

a r t ig ia n a l e
OBRTNA CONA  

£GON

FO TO  KR O M A

stitke zi\ dejanje, ki zre z zau
panjem v bodočnost krajev
ne ekonomske stvarnosti, sta 
izrazila še deželna odbornika 
za proizvodne dejavnosti in 
obrt ter za delo, Bertossi in 
Cosolini. V nabito polni dvo
rani se je zbralo poleg članov 
Konzorcija, strank, prijateljev

grafskem središču tržaške po
krajine, tik ob avtocestni po
vezavi, imajo podjetja od da
nes vse logistične pogoje, da 
se razvijejo in rastejo," je med 
drugim dejal predsednik Kon
zorcija, Dragotin Danev, in se 
javno zahvalil vsem, ki so pri
pom ogli k uresničitvi racio

nalno urejenega in sodob
nega obrtnega središča: naj
prej trem  zgoniškim  župa
nom, ki so se zvrstili od kon
ca osemdesetih let in v času 
niso podvom ili v začetne iz
bire, proseškim jusarjem  ter 
občin i Trst in njenemu biv
šemu županu llly ju , Skladu 
za Trst, deželni upravi, Za
družn i kraški banki, vsem 
izvajalcem del in seveda Slo
venskem u deželnem u go 
spodarskemu združenju.

Predsednik M a rin o  Pe- 
čenik je nastopil prav v ime
nu slednjega. "V  štirina jstih  
letih smo šli skozi do lgo vr
sto preizkušenj, ki smo jim  
b ili kos samo zaradi trm o 
glave vztra jnosti naših čla
nov, profesionalne sposob
nosti našega osebja in na
klonjenega zadržanja vseh 
pristo jn ih javnih uprav in us
tanov." S inergija  med p ri
vatn ik i in javn im i inš tituc i
jam i je obrod ila  sad, ki bo v 
p rihodn je  prispeval k raz
voju celotne planote in njeni 
gospodarski rasti.

AL

Poslovni priročnik: Poslovati 
s Slovenijo - Poslovati s Srbijo

Pred kratkim je izšel poslovni priročnik "Poslovati s Srbijo", ki 
so ga izdali in založili v Ljubljani: Center za mednarodno sodelo
vanje in razvoj, Gospodarska zbornica Slovenije in borzno 
posredniška družba llirika. Priročnik, ki ima skupno 200 strani 
slovenskega in srbskega besedila (Poslovati s Srbijo - Poslovati 
sa Slovenijom) ter nas v razmeroma praktični in zgoščeni obliki 
popelje na trg  bivše lugoslavije . A v to rji nas seznanijo s 
tamkajšnjim gospodarskim okoljem, makro ekonomsko politiko, 
zunaj trgovinskim poslovanjem in številnimi pogoji za delovanje 
zunanjetrgovinskega poslovanja v specifičnih oblikah. Prikazan 
je carinski sistem, nov carinski zakon, tuje naložbe, trg vredno
stnih papirjev in s problematiko ustanovitve lastnega podjetja.

Dejansko gre pri tej publikaciji za obravnavo dveh držav v 
dveh jezikih.

Za slovenske in italijanske poslovneže bo zlasti zanimivo, kako 
obdelovati srbski trg, katere so najprimernejše oblike za ustanav

ljanje lastnega podjetja in kako postopati pri javnih naročilih ter 
koncesijah. Ravno tako so pomembna delovna razmerja, zapo
slovanje tujcev, pridobitev dovoljenja za bivanje tujcev, kakor 

i tudi odobritev za sklenitev delovnega razmerja.
Seveda brez poznavanja davčnega sistema omenjene drža

ve ni pravega uspeha. Zato imamo možnost, da na enem mestu 
spoznamo načine obdavčevanja dobička, vprašanje dohodnine 
ter številnih drugih prispevkov in davščin, vključno z davki na 
premoženje in vodenju računovodstva. Seveda so v publikaciji 
številne koristne informacije, zakonodaja in koristni naslovi.

Seveda bo za italijanske in slovensko govoreče podjetnike v 
Italiji zanimiv tudi poslovni priročnik v isti publikaciji, ki nam 
podaja celovitost splošnih, gospodarskih in zunanje trgovinskih 
informacij, carinskih postopkov, problematiko tujih vlaganj, usta
navljanja lastnega podjetja in niz drugih koristnih informacij, 
napotkov, zakonodaje s področja delovnih razmerij, davkov, raču
novodstva in revizije, kar se nanaša na Republiko Slovenijo.

Gabrijel Devetak

S L O V E N I J A

vipavskega ro jaka  M a tijo  
Vertovca, ki sodi med najbolj 
znane slovenske po ljudno 
znanstvene pisce. Vertovec je 
v 19. stoletju prvi v slovenskem 
jeziku pisal o vinogradništvu, 
vinarstvu in kletarstvu.

O b dogajanju med M arti
nom in Božičem je prof. Iva
na Slamič napisala občuteno 
dobrodošlico obiskovalcem 
Vipavske doline. Pravi, "d a je  
dolina od Razdrtega odprta 
v nevidno širino m orja, od 
Gorice v notranjost postav
ljena meja. Tu sem, morska 
in gorska, topla, m rzla, ko 
burja zatuli, tu  sem, zelena 
in mila: dolina vinogradov na 
gričih, polna cvetja marelic 
in češenj, kot nevesta, ko bre
skve cvetijo. Zlata, ko pšeni
ca zori, Dom odprtih  ljudi. 
Dom veselih dolincev, delov
nih rok in pesmi v večerih. 
Dolina: ko jo  enkrat okusiš, 
se vračaš k njej, rojen v do li
ni, ostajaš v njej. Odseljen jo  
sanjaš. Zemeljski raj."

V inogradniško posestvo 
Berce v Dornberku pa je v so
boto, 8. t.m ., obud ilo  stari 
običaj vahtanja. M atjaž Ber
ce s tega posestva je  ča
snikarjem pisno obrazložil ta 
običaj, ki se ga spom injajo 
samo še starejši ljudje. Vahte

i so poznali po vsej Sloveniji.

Država podpira pridelovanje zdrave hrane

V sistem ekološkega 
kmetijstva vključenih 

1150 gospodarstev

Na ta dan so gospodinje ob
darovale otroke in reveže s 
posebnim i kruhki, ki so jim  
rekli vahtič i, prešice ali pa 
dušice. Praznik ni bil razšir
jen samo na kmetih, ampak 
tudi v mestih. Na ta dan se 
je po hišah pobira l vahtič, 
oglasiti se je  b ilo  treba pri 
vsaki hiši, ker bi vsaka odsot
nost pomenila žalitev za mr
tve duše. Na ta dan se ni poz
nalo sovraštva med sosedi. 
M o liti je b ilo  potrebno tudi 

| za druž ine, ki so darovale 
kruh. V naših krajih so ljudje 
dajali tisto, kar so imeli, in si
cer orehe, kostanj, grozdje, 
jajca, "Špeh", repo, jabolka 
in panole-koruzne storže. Sta
rejši pa so hodili od kleti do 
kleti in popili kozarec ali dva 
vina. Ker so nekateri v tem 
času nabrali to liko koruznih 
storžev, da so si lahko nare
d ili koruzno moko, je na ta 
dan posta la  trad ic iona lna  
hrana po lenta  z različn im i 
dodatki. Tudi tokrat so na ve
čerji z njo pogostili goste.

Posestvo Berce je ob vah- 
tanju proslavilo tudi petletni
co svo je  vinske b lagovne 
znamke VINDOR. Za ta slo
vesni trenutek so si zasmislili 
ognjemet, ki je bil sploh prvi 
vinski ognjemet v Sloveniji.

M.

Tudi v Sloveniji je pridelo
vanje zdrave hrane oz. t.i. e- 
kološko kmetijstvo v zadnjem 
času doseglo znaten napre
dek. To je  zasluga predvsem 
kmetovalcev in njihove osve
ščenosti, ker se za takšno kme
tijstvo odločajo tudi zato, ker 
v njem vid ijo  kmetijstvo pri
hodnosti. Om enjene proce
se pa spodbuja tudi vlada, ki 
določa pogoje pridelave v e- 
kološko usm erjenih km eti
jah, potem pa takšno kmeto
vanje podpira s finančno po
m očjo. Le-ta znaša od 40 do 
120 tisoč tolarjev na hektar 
površine. V išina neposred
nih plačil je odvisna od vrste 
pridelave.

V državi je sedaj v sistem 
ekološkega kmetovanja vklju
čenih 1150 zasebnih kmetij, 
kar predstavlja prib ližno pol- 
drug odstotek vseh km etij v 
Sloveniji. Om enjene kmetije 
se ukvarjajo predvsem z rejo 
goveje živine in drobnice, ki 
je vezana na travnat svet. Gre 
za pašnike in travnike s kako
vostno krmo, ki jih je veliko 
zlasti na obm očju  Celja in

Koroškem. Ekološko pridela*
i  no meso pošiljajo v trgovsko 
mrežo po vsej Sloveniji, kjer 
dobi tudi blagovno znamko 
ozirom a zaščitena uradna i- 
mena. Trženje živil z ekološko 
usmerjenih kmetij po večini 
poteka v oblik i neposredne 
prodaje  na tržn icah ali na 
domu, kot omenjeno pa tudi 
v raznih trgovskih mrežah. 
Pri tem je pomem bno, da je 
pri prodaji ekoloških pridel
kov na ekološki tržn ic i moč 
doseči celo do polovice višjo 
prodajno ceno kot pa pri tr
ženju na domu.

Tisti v Sloveniji, ki pospe
šujejo ekološko kmetovanje, 
menijo, da bo spoznanje o 
nujnosti zdrave prehrane pri 
potrošnikih čedalje bolj pre
vladovalo. Zato naj bi števi
lo ekološko usmerjenih kme
tij naraščalo.

Zal pa si ekološko pride
lana hrana doslej še ni utrla 
poti v bolnišnice, otroške v rt
ce, domove upokojencev in 
v zdravilišča, čeprav tudi v 
teh ustanovah povprašujejo 
po njej.

Martinovanja v vseh vinorodnih 
krajih na Primorskem

Vinske kleti na Vipavskem 
bodo odprte do Božiča

Praznik sv. Martina, zavet
nika vina in vinogradnikov, je 
že m in il, toda p rired itve  v 
njegovo čast se nadaljujejo. 
Na obm o
čju zgornje 
V ip a v s k e  
doline, to 
rej v obči
nah A jdov
ščina in V i
pava, ima
jo  p rire d i
tve skupen 
naslov Vin
ski hrami Vi
pavske do
l in e  m e d  
M a rtin o m  
in Božičem.
Gre za do
gajanje, ki poteka v okviru 
projekta Vipavska vinska ce
sta, ki letos praznuje peto 
obletnico. Podrobnosti o obis
kih vinskih kleti oz. hramov 
so predstavili na časnikarski 
konferenci, ki jo  je 4. t.m . v 
A jdovščini priredila Razvoj
na agencija Rod.

Letos ponudniki iz Zgornje 
Vipavske doline v svoje kleti in 
vaška okolja vabijo s svojo

vinsko, kulinarično, kulturno 
in umetniško ponudbo. Pri
žgana petrolejka in šop br- 
š ljanovih ve jic  še posebej 

označujeta 
v ip a v s k e  
dom ačije , 
ki vabijo na 
p o k u š n jo  
vin. V rata  
svojih hra
mov, kot na 
Vipavskem 
pravijo kle
tem, so na 
široko od
prli v inarji 
iz vasi: Ve
like Zabije, 
G ra d iš č e  
pri V ipavi, 

Gaberje, Vrhpolje, Duplje, Brje, 
Vrtovin, Lozice, Selo, Buda
nje, Črniče, Slap, Orehovica, 
Podbreg, Podnanos, V ipa 
vski Križ, Lokavec in Planina.

V program prireditve z na
slovom V inski hram i V ipa
vske doline med M artinom  
in Božičem je vključen tudi 
tradicionaln i pohod po Ver- 
tovčevih poteh. Prirejajo ga 
v spom in na duhovnika in
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Plesna skupina HIP HOP ŠZ 01ympia

Društvo ponovno v projektu 
CONI ŠOLA/ŠPORT

Ob začetku novega šolske
ga leta se je pri športnem zdru- 
ženju "O lym p ia " ponovno 
predstavila tudi plesna izraz
nost. Za plesno skupino "H ip

Hop", ki goji športni ples-dan- 
ce in shovv, potekajo treningi 
dvakrat tedensko - tako za mlaj
šo kot za starejšo skupino. De
kleta se tako popeljejo v "fun- 
ky, jazz, jam " svet, eden izmed 
najbolj izrazitih in razširjenih 
načinov fizične dejavnosti v 
svetu oz. na ulicah celega sve
ta, kjer se mladi vseh narodno
sti prosto izražajo po glasbi, 
brez shem in vzorcev.

"H ip Hopovke", ki trenirajo 
po programu plesne federacije 
F.I.D.S. pod vodstvom trenerke 
oz. koreografinje Damijane 
Ceščut, pa se že pripravljajo za 
bogat spored nastopov in tek
movanj.

V mlajši skupini so dekleta 
od 8.do 12. leta starosti, trening 
pa poteka ob ponedeljkih od 
17. do 18. ure v društveni telo
vadnici Olympie in ob četrtkih

od 17.30 do 18.30 v baletni so
bi bližnjega K.C. Bratuž. Naj po
vemo, da je vpis v to mlajšo 
skupino še možen. Tudi starej
ša skupina tren ira  dvakrat 

tedensko. Tu so 
dekleta od 14. leta 
dalje, v to skupino 
pa se ni več mo
goče vpisati.

Društvo Olym- 
pia pa letos tudi 
ponovno sodeluje 
pri pobudi C O N I/ 
CAS "Giocosport". 
To je projekt, ki je 
nastal na podlagi 
sporazuma, ki sta 
ga pred približno 
sedmimi leti pod
pisala goriški CO
NI in pokrajinsko 
šolsko skrbništvo, 

in predvideva strokovni pristop 
do telesne vzgoje v drugi stop
nji osnovne šole. Ta pristop pa 
nudijo športna društva, ki po
skrbijo za prisotnost svojega 
usposobljenega trenerja C.A.S. 
(centro avviamento allo šport) 
pri urah šolske telovadbe. Vso 
to dejavnost pa v celoti finan
sira CONI. V prejšnjih ted
nih je  špo rtno  združen je  
O lym pia podpisalo konven
cijo prav za ta projekt z obe
ma slovenskima didaktičnima 
ravnateljstvoma t.j. Gorica - 
ulica Brolo in did. ravnatelj
stvom Doberdob.

Vrnimo se k mladinski de
javnosti društva: vpisovanje se 
v vse športne panoge na
daljuje- med urami treningov, 
v telovadnici na drevoredu XX. 
septembra 83 v Gorici ali na 
tel. 335 5952551 (Damijana).

Politika in zabavna industrija, vodilo liberalizma

Dobri vojak John po stopinjah 
pradeda Robinsona

Na platnu so se odvrte li 
sklepni prizori. Luči v dvora
ni so se ponovno prižgale. 
Gledalec v tretji vrsti je zami
šljeno vstal, brezizrazno po
rinil roke v žepe in se brez be
sed zazrl v zdaj že mrtvo belo 
platno. Gledalka pred njim je 
še kar naprej sedela. V to rb i
ci je poiskala paket papirna
tih robčkov, iz ovitka skbrno 
izvlekla enega, si z njim obri
sala solzo, ki se je posvetila 
na njenem licu in s tem še bolj 
poudarila njene rosno vlažne 
oči. Silvester je ponovno po
skrbel za vse: ni se nam več 
treba bati strašnih vietkon- 
gov. Gledalca sta končno za
pustila kinodvorano olajšana. 
Pogumni Silvester jima je po
kazal, kako se lahko sam člo
vek znajde v še tako nepred
vidljivih in težkih situacijah.

Mnogi vid ijo v kinemato
grafiji zelo učinkovito sred
stvo političnega komunicira
nja. Pred kratkim preminula 
nemška umetnica Leni Rief- 
henstal (Triumf volje) in ruski 
režiser Sergej Ejzenštejn (Kri
žarka Potemkin) sta nam že v 
dvajsetih in tridesetih letih 
dokazala, kako spretno lahko 
uporabljam o kamero, da hi 
določenim idejam na široko 
očistili in pripravili pot do o- 
srčja obče volje, razuma vsa
kega posameznika. Od pet
desetih let dalje se je v zaba
vne filme, izdelke pop indu
strije, ta propaganda v tiho
tapila na še skrivnejši način. 
Skrivni politični oglaševalci so

poznati posameznika, ki si 
drzne uporabiti svojo in tu i
cijo in spretnosti (planiranje 
napadov na sovražnike in 
osvoboditev u je tih  p rija te 
ljev). Sam (brez kakršnekoli 
človeške ali Božje pom oči) 
po velikih naporih in potem 
ko p o b ije  nekaj tiso č  na
sprotnikov, ki ga skušajo uni
č iti na vsakem koraku, do
seže cilj in uspešno "na jde" 
svojo srečo, tem eljno  svo
boščino, zapisano v ameriški 
ustavi. O b vsem tem posta
ne še novodobni Robinson, 
saj na osamljena tuja podro
čja vnese civilizacijo in red. 
Robinson Rambo v svojih  
"c iv ilizacijskih  poslanstvih" 
naleti tudi na priložnostnega 
Petka, dobrega divjaka, ki ga 
naš zahodni civiliziranec pre
vzgoji. V drugem delu Ram- 
bove trilog ije , v katerem se 
ameriški vojak bojuje v V iet
namu, prevzam e to  v logo 
mlado vietnamsko dekle, ki 
se v ameriškega vojaka zalju
bi in za katerega se ob kon
cu film a žrtvuje. V tretjem  
delu je Rambov Petek nedol
žno afganistansko ljudstvo, 
ki ga v osem desetih pesti 
neizprosni sovjetski komuni
stični režim.

D obri vo jak John uspe. 
Vedno in povsod. Seveda. 
Saj mu je to  nam enila bo- 

i ginja Usoda zahodne c iv ili
zacije. Zakaj pa ne bi, saj je 
uspel tudi njegov praded Ro
binson.

Andrej Černič
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dejansko vsi najslavnejši ju 
naki malih ekranov in velikih 
platen. Pravzaprav ne gre za 
politično reklamo, ampak za 
posredovanje načina življe
nja. Gre za modus vivendi, ki 
so ga "izu
m ili"  raz
svetljenci, 
za filo z o 
fijo, ki po
stavlja v o- 
s p r e d j e  
človeka in 
njegov ra
zum. Pla
vamo v vo
dah Kan- 

j tovega Sa- 
\ pere aude 
( D rz n i s i 
z n a t i) ,  v 
oči zremo 
Lockove- 
mu člove
ku, kije do
končno od 
Boga pre
vzel popol
no suvere
nost nad 
državno oblastjo, spopadamo 
se s pojmom Smithove nevi
dne roke trga, ki državi one
mogoča oviranje podjetnega 
posameznika in ne nazadnje 
ubadamo se z Madisonovim 
državljanom, ki ima pravico, 
da si sam ustvarja srečo. Gre 
torej za sodobno koncepcijo 
Defojevega Robinsona, ki si 
na samotnem otoku sam po
stavi udobno bivališče, "udo
mači" živali in domorodce ter

organizira življenje.
Filmska industriija premo

re še in še takih primerov. Ne
dvomno sodi v to kategorijo 
John Wayne: njegovi wester
ni so odličen primer prikazo

vanja "c i
viliz irane
g a "  ra z 
svetljene
ga člove
ka, ki je  
sposoben 
si podredi
ti d iv ji a- 
m e r i š k i  
zahod in 
vse njego
ve nep o 
slušne tr 
maste p re  
b i v a l c e .  
N eko liko  
večjo po
zornost si 
v tem ok
viru zaslu
ži junak iz 
o s e m d e 
setih let, a- 
meriški vo

jak John Rambo. V vseh treh 
filmih, ki jih je Stallone odigral 
z rdečim trakcem, zavezanim 
okoli čela, so glavni poudarki 
podani v pogumu, sposobno
sti in iznajdljivosti dobrega 
ameriškega vojaka, ki se boju
je pro ti zlemu vsega sveta. 
Čeprav se na prvi pogled zdi, 
da je v Rambovem streljanju 
razsvetljenskih idealov bolj 
malo, moramo v ameriškem 
filmskem vojaku-junaku pre-

Izlet 3- in 4. stega SZSO-Trst

Uvodno srečanje v novo 
skavtsko leto

Po več dnevih deževnega in vetrovnega vremena se je konec tedna vendarle 
razjasnilo. V nedeljo, 26. oktobra, nas je pozdravilo sončno, a mrzlo jutro, ki je kar 
vabilo na pohod v naravo. Skavti 3. in 4. stega tržaškega dela Slovenske zamejske 
skavtske organizacije smo bili tega vremena še kako veseli, saj nas je čakal izlet.

pogledali jamo, na stenah ka
tere sta vklesana napisa GE-

Volčiči in volkuljice, izvid
niki in vodnice, roverji in popot
nice ter voditelji smo se zbrali 
pri gledališču v Boljuncu, od 
koder smo se, po začet
nem zboru s skavtsko pe
smijo, m olitv ijo, klici in 
pozdravi, odpravili na pot.

Najprej smo si ogleda
li boljunsko jamo in vod
ne izvire, od tod pa smo 
zavili na stezo, ki pelje v 
sosednjo vas Kraglje. Za 
hišami se prične udobna 
pot, ki gre mimo razgled
ne točke, kjer smo si pri
voščili kratek počitek ob 
pogledu na Dolino in vz
hodni del Trsta z zalivom. 
Številna skupina skavtov 
vseh starosti je nato na
daljevala pot na Mali Kras, 
ali, kot hribu nad Boljun- 
cem pravimo dom ačini, na 
Grižo. Ves čas je šumenje li
stja in kamenja pod gojzerji 
spremljal vesel klepet. Niti vse 
bolj ozka in strma steza, ki nas 
je privedla na rob planote, 
nam ni odvzela volje do sme
ha. Radovedneži smo sestopili 
nekaj metrov pod rob, da bi

MEINDE BOLUNZ 1819 na 
levi in GEMEINDE DOLINA

1819 na desni strani. S tem 
nemškim napisom so zazna
movali mejo med boljunsko in 
dolinsko srenjo.

Pridružili smo se ostalim in 
po prijetni položni stezi dospe
li do cilja - razgledišča nad 
Boljuncem (413 m n.m.). Z 
drevjem poraščen vrh Malega

Krasa (456 m) leži že na slo
venski strani meje, ki poteka 
čez hrib, zato se tja nismo po
dali. Razgled, ki se ponuja s

travnatega roba Griže, je mar
sikoga presenetil. Opazovali 
smo lahko Boljunec iz ptičje 
perspektive, nasproti ležeči 
grič Sv. Mihael, Zabrežec in 
Boršt, bazovski zvonik, Kokoš, 
repentabrsko svetišče, cel Trst, 
pa še M ilje in morje. Meglica 
na obzorju nam je sicer pre

prečila pogled na že zasneže
no goro Krn in Kanin, a breški 
skavti smo se vseeno zabavali 
in poskušali razločiti naše hiše 
v spodaj ležečih vaseh.

Na vrsti je bil uradni del sre
čanja: sprejem novih članov in 
prestopi v višje veje. Obredi so 
potekali ločeno po enotah. 
Vsaka skupina (krdelo, četa) 
se je najprej poslovila od čla
nov, ki so zaključili svojo pot v 
določeni starostni veji. Te čla
ne je nato sprejela enota višje 
veje. Tako so starejši volčiči in 

volkuljice zapustili krde
lo Velikega drevesa in kr
delo Belih tigrov, v kate
rih so se več let igrali in s 
starimi volkovi (voditelji) 
lovili plene v džupgli, in 
se vključili v četo izvid
nikov in vodnic. Šestnaj
stletni izvidniki in vod
nice, ki so v petih letih s 
svojim  vodom  doživeli 
m arsikatero pusto lov
ščino in se naučili raznih 
spretnosti, pa so presto
pili v noviciat, kjer se bo
do eno leto pripravljali na 
vstop v klan. Klan Učn- 
klan pa je že večer prej 
na srečanju v jami pri Lon- 

jerju sprejel tri roverje in eno 
popotnico v svojo skupnost. S 
tem i obred i smo slovesno 
uvedli novo skavtsko leto, ki se 
je sicer že začelo pred nekaj 
tedni z rednimi sestanki.

Uradnemu delu so sledili 
razvedrilne igre in kosilo. Za
tem smo se skozi hrastov gozd

podali na Sele. Po poti smo se 
ustavili ob kamnitih ostankih 
prazgodovinskega gradišča, ki 
je največje tovrstno naselje na 
tržaškem krasu. Obseg obzi
dja meri približno 1700 m in 
se razteza čez mejo v Sloveni
jo. S Sel smo po dobro uhojeni 
stezi sestopili do naslednje 
etape izleta, in sicer cerkvice 
na Pečah. Tu nas je pričakal g. 
Janez Kobal, duhovni asistent 
stega iz Cerknega Združenja 
slovenskih katoliških skavtinj 
in skavtov in tudi sam skavt, ki 
je za nas daroval sv. mašo. 
Skavtske maše so vsakič lepo 
doživetje. Tudi tokratna dari- 

: tev je bila posebna, pa ne le 
zaradi slikovite cerkvice, po
svečene sv. Mariji, in petja ob 
spremstvu kitar. G. Kobal nas 
je povabil, da si z ruto zaveže
mo oči in tako bolj zbrano pri
sluhnemo branju evangelija in 
pridigi. V evangeliju smo slišali 
zgodbo o slepem Bartimaju,

; ki je m im oidočega Učitelja 
prosil, naj mu pomaga, kljub 
temu da so ga drugi ljudje 
skušali u tiš iti. Bartim ajeve 
vztrajne prošnje "Daj, da spre
gledam" niso bile zaman, saj 
mu je Jezus vrnil vid, rekoč 
"Tvoja vera te je rešila". V pri
digi je duhovnik poudaril, da 
si moramo vedno upati prosi
ti pom oč, čeprav sodobna 
družba zahteva od posamez
nika, da se zna sam povleči iz 
težav. Ne sme nas biti sram 
potrebovati pomoč ali nasvet 
prijateljev, staršev, voditeljev

ali koga drugega. Evangelij je, 
predvsem klanovcem in vodi
teljem, dal povod za razmi
šljanje, ali res želimo spregle
dati ali imamo dovolj poguma 
bolje in več videti. A ne z očmi, 
temveč s srcem videti težave 
bližnjega, njegove potrebe in 
želje. Ta izbira zahteva pogum, 
saj ne moreš zaznati potrebe 
drugih in ostati križem rok, 
zanje moraš tudi kaj storiti, 
uslišati njihove prošnje, kol je 
Jezus uslišal Bartimajeve.

Po maši je razposajena dru
ščina spet vzela pot pod no
ge. Steza nas je vodila mimo 
ostankov rimskega vodovoda, 
ki so ga Rimljani zgradili že v 
1. stoletju po Kr., da bi speljali 
pitno vodo v mesto Tergeste, 
in ostankov enega od številnih 
mlinov, ki jih je v preteklosti 
poganjala voda reke Glinščice
- za domačine Klinšce. V Gor
njem koncu smo zapustili ste
zo in se, ob pogledu na osvo
jeno vzpetino nad vasjo, po as- 
flatni cesti vrnili h gledališču, 
kjer smo zaključili krožno pot. 
Poslovili smo se, ko se je že 
temnilo. Dan s prijatelji v na
ravi, spoznavanje naravnih in 
zgodovinskih zanimivosti do
mačih krajev, doživeta sv. ma
ša so obogatili vse nas. Lepo 
srečanje se je tako zaključilo, 
a nič nam ni bilo žal, saj je pred 
nami novo skavtsko leto s šte
vilnimi sestanki, izleti, dogo
divščinami in priložnostmi za 
druženje s prijatelji.

Zasanjana gazela
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MOSP in SKK /  V nedeljo, 16. novembra

Dan odprtih vrat: vabilo in 
vpogled v možnosti 

mladinskega udejstvovanja
Marsikdaj se sliši mnenje, 

da so mladi apatični, da se ne 
zanimajo dovolj za to, kar se 
dogaja okrog njih - v svetu, 
manjšini, kulturi, umetnosti..., 
da nimajo idej, da ne razmi
šljajo, da ne ustvarjajo. Člani 
Slovenskega kulturnega klu
ba (t.j. organizacije, ki je na
menjena višješolski mladini) 
in M ladih v odkrivanju skup
nih poti (to so v glavnem uni
verzitetni študentje in mladi 
v poklicu) pa so prepričani, da 
je res obratno, in sicer da ima
jo  mladi veliko idej in ustvar
jalnega potenciala. Večkrat 
pa ta ustvarjalna energija os

tane skrita oziroma ne privre 
na dan - morda zato, ker so 
mladi prem alo osveščeni o 
tem, kje vse bi jo  lahko izrazi
li, morda ker ne najdejo niko
gar, ki bi jih  pravilno spodbu
dil in jim  dal motivacije in po
guma, da se izpostavijo.

Zato so animatorji pri Slo
venskem kulturnem klubu in 
pri MOSPu v nedeljo, 16. no
vembra zvečer, za vse mlade 
p rip ravili Dan odprtih  vrat. 
Vrata Peterlinove dvorane v 
ulici Donizetti 3 v Trstu se bo
do odprla ob 19. uri, ko bo 
najprej na sporedu kratek kul
turni program. Oblikovali ga

bodo mladi sami, in sicer t i
sti, ki so se poleti udeležili gle
dališke delavnice SKK in ple
sne delavnice skupine Sha
lom. Ponovili bodo prizorček, 
ki so ga pripravili na omenje
nih delavnicah: gre za kratko 
bralno predstavo na duhovi
to besedilo Žarka Petana, En
ciklopedija humorja, ki jo  bo
do o b o g a tili plesni vložki. 
Simpatična predstava bo rav
no prav segrela vzdušje, da 
bodo m ladi raje p ris luhn ili 
kratkim  predstavitvam kro
žkov in skupin, v katere se bo
do lahko vključili v tem šol
skem oz. akademskem letu.

NA REŠETU

To drevo je na tujem zraslo
Na dan Vseh svetih je  b il 

na sporedu slovenske televi
zije RAI odličen dokumenta
rec Jo drevo je na tujem zra
slo, k i ga je  pripravila progra- 
mistka in režiserka Marija Bre
celj. Začetne besede filma na
kazujejo tematiko: "To je  zgod
ba o ljubezni do svojega na
roda, kulture in jezika. To je  
zgodba o odločitvi, k i je  na
stala iz te ljubezni." Na kon
cu dokumentarca pa smo na 
ekranu lahko prebrali, da je  
"p o rtre t slovenske povojne  
skupnosti v tem dokumentar
cu le nakazan, nekatere pote
ze so izrisane, poudarjene, 
druge le skicirane."  Dejansko 
si je  Marija Brecelj morala po
staviti p ri ekranizaciji te izre
dno bogate in vabljive teme 
nekatere omejitve. Zato se je  
odločila, da poda neko splo
šno sliko argentinske skupno-

Konec oktobra  je b ilo  v 
Portorožu letno srečanje Slo
venskega panevropskega gi
banja (SPG), ki so se ga ob 
nekaterih uglednih predava
teljih udeležili tudi predstav
niki gibanja iz sosednih dr
žav. Naj povzam em  nekaj 
zanim ivih misli, ki so bile pri 
tem izrečene.

Koprski škof msgr. Metod 
Pirih (na sliki) je  poudaril, da 
je Evropa projekt, ki ne teme
lji zgolj na gospodarskih in
teresih, ampak tud i na skup
nih duhovn ih , m ora ln ih  in 
verskih vrednotah, ki so zna
čilne za evropsko preteklost. 
Celo ideje francoske revolu
cije (svoboda, bratstvo, ena
kost), ki so bile zaradi zamud- 
ništva Cerkve izbojevane m i
mo nje in celo proti njej, slo
nijo na evangeljskih vredno
tah. Zato si Cerkev želi, da bi 
sodelovala pri ustanavljanju 
Evrope in da bi se Evropa ne 
odpovedala svojim koreninam.

sti, da osvetli zgodovinske in 
današnje razmere, v ka teri živi 
tam kajšn ja  diaspora. V ta 
okvir je  postavila "dogodek": 
o dhod  štirič lanske družine  
Gregorja Batagelja v Slovenijo.

Vzdrževanje jezika, narod
ne zavesti tako daleč od  Slo
venije v drugi, tre tji in zdaj že 
četrti generaciji se ne posreči 
samo od sebe, ampak je  sad 
občudovanja vredne požrtvo
valnosti in organiziranosti slo
venske skupnosti v Argentini. 
Domača vzgoja, sobotne šo
le, tečaji ABC po slovensko, 
bogata dejavnost na verskem 
in kulturnem področju, tisk, 
radijsko okence v Slovenijo, 
gospodarska javnost - vse to 
in še drugo tvori humus za 
"drevo, k i je  na tujem zraslo" 
a li - kot je  povedala gospa 
Marjana Kovač Batagelj - za 
"krošnjo slovenskega dreve-

M inister dr. Janez Potoč
nik je  zelo podrobno, tudi s 
pom očjo grafičnih pripom o
čkov, predstavil vse faze do
sedanjega pogajalskega pro
cesa in naloge, ki še čakajo 
Slovenijo. Podčrtal je, da so 
tem eljn i c ilji vključevanja v 
evropske povezave p redv
sem boljše življenje v varnem 
in stabilnem okolju, z razvi
tim  tržn im  gospodarstvom  
in, seveda, normalna, demo
kratična in na evropskih vred
notah sloneča država. V pred
pristopni fazi je  bila Slovenija 
zaradi pritiskov sosedov pri
s iljena de la ti kom prom ise  
(Solanov načrt idr.), v seda
nji, poslednji fazi pa ji ni bilo 
vsiljeno nič takega, kar bi b i
lo v njeno škodo. Tudi ni ver
jetno, da bi v sklepni fazi ka
ka država zaradi lastnih zah
tev zaustavila širitev. Predlo
gi evropske komisije sicer ni
so bili vedno ugodni za Slo
venijo, vendar se je  dalo s

sa, k i sega iz slovenskih kore
nin  v svet". Ne vem, ali je  b il 
prihod RAI-evske televizijske 
ekipe v času slovesa družine 
Batagelj od argentinske skup
nosti načrtovan ali pa srečno 
naključje, vsekakor je  televizij
ska kamera zabeležila enkra
ten dogodek, k i vsakega gle
dalca sili k razmišljanju o uso
di tisočev Slovencev, tako na 
široko raztresenih po  svetu. 
Avtorica je  pravzaprav ponu
dila gledalcu dve izbiri, k i sta 
enako razumljivi in enakd le
g itim ni. Družina Batagelj se 
je  odločila za odhod  v Slove
nijo, kamor bodo ponesli svo
je  slovenstvo, k i je  - kot je  po
vedala gospa Mirjam Batagelj
- po  govorici, po  čustvovanju, 
miselnosti drugačno od osre
dnjeslovenskega, vendar čuti, 
da spada tja. Drugo izbiro je  
naredila Adriana Albano, hči 
Slovenke in Argentinca, k i je  
živela štiri leta v Sloveniji, a so 
jo  njene argentinske korenine

pogajanji vplivati na
nje. Kot pogajalec se 
je Slovenija trudila, da 
ohrani lastno kredibi
lnost, kajti Evropa ni 
prostor za tiste, ki eno 
govorijo  in drugo de
lajo. Čaka nas še nekaj 
pomembnih nalog kot 
npr.: zaključek uskla
jevanja zakonodaje, iz
gradnja schengenske 
meje, usposobitev za 
delo v Evropski skup
nosti, prilagoditev sta
tusu deljene suvere
nosti, ustavna pogod
ba, volitve in pom oč 
osta lim  državam na 
tleh  nekdanje Jugo
slavije  p ri n jihovem  
vključevanju v Evropo. S tem 
dokončno pada Berlinski zid. 
Slovenija se, po Potočniko
vem mnenju, ne bo utopila v 
nov i ve čd rža vn i z d ru ž b i, 
ampak se bo okrepila in po
stala eden n jenih dejavnih 
subjektov.

P ro f. dr. Z m a g o  Turk, 
predsednik mariborskega re
g ionalnega odbora SPG je 
osvetlil vzgibe in nastanek 
Panevropskega gibanja ter 
njegove slovenske podružni

.Predstavili se bodo gledališki, 
časnikarski in m ednarodni 
krožek, pa še skupina, ki skr
bi za organizacijo rock kon
certov (MOSP-rock), in plesna 
skupina, ki deluje v okviru mla
dinske skupine Shalom.

Po predstavitvi krožkov in 
skupin bo še družabno sreča
nje, zakuska, predvajanje fil
ma in družabne igre. MOSP 
in SKK bi namreč želela, da 
bi prostori v ulici Donizetti, 
številka 3, postali kraj za prije
tno  in sproščeno druženje 
mladih. Zato vabijo vse mla
de, da ponovno - ali pa prvič
- prestopijo prag njunega se
deža prihodnjo  nedeljo, ob 
19. uri. Za informacije o kro
žkih se zainteresirani lahko 
obrnejo tudi na telefonski šte
vilki 040 370846 (Nadia) in 
040 211551 (Breda, Lučka).
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priklicale nazaj v Argentino. 
Tudi intervjuvanci Marije Bre
ce lj reag ira jo  na dogodek  
različno. Eni podpirajo odhod  
članov slovenske skupnosti v 
domovino, oz. - bo lj točno  - v 
dom ovino svojih očetov ali 
dedov: v družini Fink so trije 
od šestih otrok izbrali vrnitev 
v "stari svet", prav tako se je  
razdelila Kremžarjeva in zdaj 
Batageljeva družina. V drugih 
pa je  opaziti skrb za usodo 
diaspore, npr. v besedah ure
dnika Svobodne Slovenije Ti
neta Debeljaka ml. ob odho
du sourednika in korektorja. 
Se bo lj prizadeto zazvenijo 
besede predsednika Zedinje
ne Slovenije Toneta Mizerita: 
"Vsaka emigrantska skupnost 
potrebuje dotoka ne odtoka... 
Odhajanje mlajših, k i so tud i 
že zelo aktivni v skupnosti, je  
za našo slovensko skupnost v 
A rgen tin i neke vrste trage
dija. "  Gledanje na bodočnost 
dr. Andreja Finka je  precej

ce kot tudi vlogo gibanja pri 
osveščanju javnosti v prid ev
ropskih povezav.

Doc. dr Andre j Rahten, 
podpredsednik SPG, je  op i
sal, kako se je Evropa po sto
letjih samouničevalnih vojn 
streznila, strnila svoje vrste in 
se napotila  drugačni usodi 
naproti. O pozoril je  na razli
ke med ZDA, ki gradijo svojo 
vlogo na trd i roki, tudi m imo 
mednarodnih organizacij, in 
Evropo, ki brani dogovarja

N A PO VE D N IK
R A D IO  SPA ZIO  103, 
SLOVENSKE ODDAJE  
(O D  14. D O  20 .11 .2003)
Slovenske oddaje so na sporedu 
vsak dan, od ponedeljka do 
petka, od 20. do 21. ure. Spored:
- Petek, 14. t.m. (v studiu Andrej 
Baucon): Glasbeni desert iz dis
koteke 103. - Šopek narodnih viž.
- Zborovski kotiček. - Obvestila.
- Ponedeljek, 17. t.m. (v studiu A. 
Baucon): Glasbeni lističi z Andre
jem: zanimivosti in informacije. 
-Torek, 18. t.m. (v studiu Matjaž 
Pintar): Ali veste, da... glasbena 
oddaja z Matjažem.
-Sreda, 19. t.m. (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: Mit 
napredka, vrednote in materin je
zik. - Izbor melodij.
-Četrtek, 20. t.m. (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: Po
snetki z naših kulturnih priredi
tev. - Glasba iz studia 2. 
(Goriška 97.5,91.9 Mhz; Furlani
ja 103.7, 103.9 Mhz; Kanalska 
dolina 95.7 Mhz; spodnja dolina 
Bele 98.2 Mhz; Karnija 97.4, 91, 
103.6 Mhz).

trezno: "Če človek racionalno 
gleda naprej, bo moral nujno 
p riti do zaključka, da se bo 
sila, k i nas je  od vsega začetka 
navdajala, enkrat izrabila... 
Zadeva pa je  v tem, kako 
bomo do takrat priš li in kaj 
bom o do takrat ustvarili."

Naj ob koncu izrazim priz
nanje avtorici M ariji Brecelj, 
pa tu d i Deželnemu sedežu 
RAI, k i je  om ogočil snemanje 
tega filma. Mnogo gledalcev 
si ga ni ogledalo, saj je  b il na 
sporedu samo enkrat, zato  
upam, da bo kmalu spet na 
sporedu. Upam tudi, da bo 
našel pot do Televizije Slove
nija  in da ho predstavljen  
vsem slovenskim gledalcem. 
Ne bi bilo slabo, če biga pred
va ja li tu d i po  naših šolah, 
tako da b i videli, kako si je  
mogoče p rid o b iti jezikovno  
znanje in slovensko narodno 
zavest v dosti težjih pogojih, 
kot so naši.

NLP

Z  2. STRANI

V januarju...
Berlusconi je gosta sprejel 

predvsem kot začasni predse
dnik Evropske zveze, saj sta 
bila ob tej priložnosti prisot
na tudi predsednik Evropske 
komisije Romano Prodi ter 
Xavier Solana, ki je dejansko 
zunanji m in ister EZ. Znani 
francoski dnevnik Le Monde 
je ob tej priložnosti takole pi
sal: "M ed svojim  začasnim 
predsednikovanjem E Z je s 
svojim  osebnim  m odrova
njem dejansko osram otil Ev
ro p o ". Kaj je  zagrešil? Na 
vprašanje, ki ga je  francoski 
časnikar postavil Putinu, je 
odgovoril Berlusconi in odlo
čno povsem zagovarjal ter o- 
pravičeval ravnanje ruskih 
oblasti v Čečeniji. Kot pred
sednik EZ pa bi moral vede
ti, da je EZ zelo kritična do 
ravnanja ruskih oblasti v tej 
repub lik i, saj je pred kratkim 
o b ja v ila  posebno  lis t in o . 
Om enjeni dnevnik je ob tej 
p rilo žn o s ti g ra ja l samega 
predsednika Evropske kom i
sije Prodija in mu predvsem 
zameril, da je šele po Prodi
jevem odhodu iz Rima nje
gov glasnik sporočil javnosti, 
da ne soglaša s Silviom Ber
lusconijem.

M nogi se zdaj sprašujejo, 
kaj se bo lahko zgodilo  sredi 
a li konec ja n u a rja  p r ih o 
dnjega leta. V te j zvezi se 
nam zdi zanim ivo razmišlja
nje uvodničarja v milanskem 
Corriere della sera z dne 9. 
t.m. "Desna sredina še daleč 
obstaja - beremo v uvodniku 
-vznam enju Silvia Berlusco
nija: z vsemi mejami in na
pakami politika, a tudi z in
tuicijo in prekanjenostjo uve
ljavljenega poslovneža. D ru
gačnega vodstva desne sre
dine ni na v id iku". Karzade- 
va opozicijo, pa ugotavljamo, 
da v tem trenutku enotno na
stopa le p ro ti finančnem u 
zakonu, ki ga namerava v 
parlam entu odob riti Berlu
sconijeva desna sredina.

nje in večstranskost. Kar je 
povezano tud i z veliko voja
ško m očjo ZDA in šibko ev
ropsko obram bno sposob
nostjo. To pa še ne pomeni, 
da se Evropa odreka svoji vlo
gi globalnega igralca v ju tr i
šnjem svetu v družbi ostalih 
odločujočih dejavnikov, kot 
so predvsem ZDA, Rusija, 
K ita jska, Ind ija , Japonska. 
Pri d o g o v a rja n ju  pa na
staja jo med Evropo in ZDA 
tud i razpoke (Kyotski spo
razum , sam ovo ljno  nasto
panje ZDA, carinske tarife  
za jek lo  idr.), ki bi jih  lahko 
izkoristil kak drug globalni 
igralec v škodo Zahoda.

Posebno pozornost je s 
svo jim  prispevkom  zbud il 
dr. France Bučar, predsednik 
SPG. N ajprej se je dotaknil 
teze, da je  nacionalnost kot 
pojem pod očitkom  zastare
losti, saj naj bi šlo pri tem za 
zgodovinski pojav, ki ga npr. 
v srednjem veku še ni bilo, 
in lahko spet izgine, zlasti 
spričo silovitega razvoja ko
m unikacij. Prav tako pa je 
tud i pod očitkom  krivde za 
uničujoče nacionalne vojne. 
In prav združena Evropa je 
ena od reakcij na katastro

fe, ki jih  je  povzročil nacio
nalni šovinizem, ki ni znači
len samo za velike narode. 
Zato filo zo fija  modernega 
nac iona lizm a zavrača do 
m o ljubno  vzgo jo . Vendar, 
pravi Bučar, človek ni sposo
ben preživetja brez vrašče- 
nosti v okolje, saj bi brez te
ga še g o vo riti ne znal. To 
okolje  pa je jezik, tud i kot 
nosilec duhovnih prvin. Ta
ko je boj proti nacionalni m i
sli tud i boj p ro ti ku ltu ri. Na
cionalni nihilizem se pojav
lja kot sestavni del neolibe
ralizma in njegove relativiza
cije vrednot, ko se je  človek 
postavil na piedestal Boga in 
misli, da mu je vse dosegljivo 
in dovoljeno. V resnici pa gre 
pri tem  pre j za m an jvred
nostni kompleks zaradi po
manjkljive zasidranosti v oko
lje. Zato evropska ideja, ki 
spoštuje nacionalnost, in na
pori za njeno uresničitev, ni
so enkratna naloga, ki bi bila 
dokončana z uresničitvijo EZ, 
ampak bo treba dobiti vojno 
tud i z nacionaln im  n ih iliz 
mom. In prav Panevropsko 
gibanje lahko odigra pri tem 
pomembno vlogo.

Milan Gregorič

Aktualno

Letno srečanje slovenskega 
panevropskega gibanja 

v Portorožu


